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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
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Núm.: 10/2016 
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NOTA: 10.15 h s’absenta el Sr. Gijón (PP) 
11.30 es reincorpora a la sessió el Sr. Gijón (PP) 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Molt bé, bon dia a totes i a tots. Abans de començar aquesta sessió, voldríem fer un minut de silenci en 
homenatge en el nostre veí i campió Lluís Salom. Si no vos sap greu, ens posarem drets... Ara sí, bon dia 
a totes i a tots, comencem aquest Debat de la Ciutat. Comencem donant la paraula en el Sr. Secretari 
d’aquest Ajuntament.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Sí, en el punt número 1, donar compte del Decret de Batlia pel qual es delega la Presidència d’aquesta 
sessió. El Batle, per resolució nº 9.572, publicada al BOIB del dia d’avui, ha resolt delegar la Presidència a 
la sessió Plenària extraordinària del dia 7 de juny de 2016, Debat sobre l’estat de la Ciutat, a la Sra. 
Aurora Jhardi Massanet, primera tinenta de Batle.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bon dia. Autoritats, regidores i regidors, amics i amigues. Bon dia, a totes i tots els qui ens acompanyeu 
avui en aquest saló de plens de Cort. Fa gairebé un any, en aquesta mateixa sala de les cases 
consistorials, vivíem un moment solemne i emotiu. El 13 de juny de 2015 es constituïen els nous 
ajuntaments sorgits de les eleccions del 24 de maig, entre els quals el de Palma. Eren temps de canvis, 
aquí a les Illes i arreu de l’Estat espanyol. La veu del poble clamava perquè donéssim carpetada al passat 
polític més recent i així ho va expressar a través de les urnes. La ciutadania capgirà amb el seu vot les 
majories dominants del PP per a conduir-nos a tots cap a una nova etapa de pactes, allà on el diàleg i la 
transparència marquessin les fites d’un nou camí a seguir: el camí de la recuperació dels drets perduts. 
Ara fa un any constituírem el nou govern de la ciutat, un nou govern d’esquerres, del poble i per al 
poble. És hora de retre comptes de la gestió del govern que m’ha tocat presidir en aquest primer any de 
mandat municipal. És hora d’explicar ara alguns dels canvis que hem començat a experimentar a Palma. 
Transcorregut un any del inici del canvi amb el Govern de la Gent, allò més important que podem 
afirmar de bon principi és que hem aturat la inèrcia de les retallades i la confrontació dels últims quatre 
anys. Hem posat pau i ordre en una societat crispada i desatesa. Hem obert de bat a bat les portes de 
l’acció política cap a la ciutadania. Hem tornat a governar per als ciutadans, com no es veia des de feia 
temps. Perquè som un govern humà, proper i disposat a dur endavant una nova manera de fer política, 
on el canvi no és la decisió d’un sinó la suma de tots: una obra col·lectiva. La transformació de Palma ha 
de ser i és l’obra de tota la ciutadania, de les ciutadanes i ciutadans de Palma, on totes i tots ens hi hem 
de sentir implicats. Perquè, tu fas Palma; perquè entre tots fem Palma. Des de l’esforç conjunt i la 
col·laboració. Per això hem iniciat el procés d’elaboració dels primers Pressuposts Participatius; perquè 
si entre tots fem Palma, l’eina real i fonamental per a la transformació la trobem en els comptes públics. 
Així, per primera vegada a la història de l’Ajuntament de Palma, hem habilitat una partida d’un milió 
d’euros perquè sigui la ciutadania, qui decideixi ‘on i com’ vol que s’inverteixin els doblers públics, els 
seus doblers, els doblers de tots. Des del 16 de maig passat i fins el proper dia 16 de juny, ens trobem a 
la fase d’anar recollint les propostes que ens presentin totes les persones que vulguin participar-hi. 
Després vindrà l’anàlisi i la valoració de les mateixes, i a final de setembre coneixerem les idees 
guanyadores, aquelles que han de modelar Palma a partir de la voluntat popular. Fa un any que 
iniciàrem un procés de transformació, tan important com apassionant; però la tasca de govern no és 
tota, ni prop fer-hi. Tot just l’acabem d’iniciar. I els Pressuposts Participatius són, en aquest sentit, una 
de les moltes primeres passes que hem fet i que farem de cara a donar compliment al compromís de 
participació i inclusió del ciutadà de Palma en la presa de decisions. Un fet inèdit i que dóna prova de la 
nostra voluntat com a equip de govern de canviar les maneres de governar i de fer les coses. Però els 
mandats municipals són de quatre anys i no tot es pot fer en el primer. Encara que ja ens agradaria! No 
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obstant això, hem fet feina per transformar junts Palma, a través de la millora dels serveis i atencions al 
ciutadà, amb eficàcia i des de la proximitat, compromesos amb la realitat i amb la responsabilitat, de qui 
se sent un servidor públic, amb molta il·lusió i una feina intensa, i amb el repte de recuperar la confiança 
de la gent en les institucions. Basta fer una ullada cap enrere per a veure com hem anat canviant junts 
Palma, la manera de governar i d’atendre les necessitats de les persones en aquest darrer any. Hem 
posat en marxa l’Oficina Antidesnonaments. Hem recuperat les inversions de la Llei de capitalitat. Hem 
congelat els tributs i hem elaborat uns pressuposts reals. Hem recuperat el Consell Social de les Dones. 
Hem generat noves oportunitats de feina als aturats majors de 45 anys i als joves. Hem millorat el 
manteniment de les barriades, la neteja i l’accessibilitat a tots als barris i pobles del municipi. Hem 
recuperat el diàleg social i entre institucions públiques. Hem aprovat una moratòria de terrasses a 
Blanquerna i Santa Catalina per a repensar entre tots l’espai públic i el seu ús compartit, des del diàleg i 
el consens. Hem posat en marxa el centre municipal de serveis socials GREGAL a Son Gotleu i nous punts 
d’atenció social al Terreno i Son Ferriol. Hem potenciat el Banc de Cultures i hem declarat Palma ciutat 
d’acollida de refugiats, perquè crèiem fermament en la convivència i la cooperació, ara més que mai. 
Hem posat en marxa per primera vegada la figura del Policia Tutor. Un grup de tres agents han fet feina 
aquest curs amb 1.500 alumnes de quatre centres de Palma, informant-los i formant-los de com 
prevenir i protegir-se dels mals que els assetgen. A banda d’aquestes mesures concretes, progressem en 
innovació, creant a Palma la major xarxa Wi-Fi pública de la Unió Europea, i ens replantegem Palma des 
del model urbanístic i de mobilitat, per a fer de la nostra una ciutat més amable i habitable, amb 
l’elaboració del Pla Litoral Ponent i les mesures derivades del Pla estratègic de mobilitat sostenible. Dit 
això, podem fer nostra aquella frase de Màrius Verdaguer a La Ciutat Esvaïda: “És sorprenent que una 
ciutat pugui canviar d’una manera tan absoluta”. Era el recurs poètic i literari que l’escriptor menorquí, 
qui residí a Mallorca, emprà a la seva obra, per a parlar-nos de fets i gent que semblen passar per 
davant nostrem, com els fotogrames d’una pel·lícula. D’imatges que s’esvaeixen a mesura que passen 
una rere l’altra, per damunt de la nostra retina; però que totes juntes ens donen el sentit de continuïtat. 
Perquè la ciutat no són només carrers, places, edificis o els vehicles que hi circulen. La ciutat la fan les 
persones i, en aquest sentit, hi ha una ciutat diferent per a cada una d’elles. I Palma és, per això, una 
realitat tan complexa com apassionant, que ha de ser vista, escoltada i entesa. I aquest va ser el motiu 
pel qual, ara fa un any, les tres forces que integrem l’equip de govern municipal –PSIB/PSOE, MÉS i SOM 
PALMA– sumàrem esforços i compromisos. Va ser així com conformàrem un govern d’esquerres amb el 
compromís i la responsabilitat de treballar per a la transformació de Palma. Tot plegat, sota les 
premisses dels valors tradicionals del progrés, que segueixen sent la llibertat, la igualtat i la justícia 
social. Valors als quals hi havíem d’afegir també els del segle XXI: la participació, la transparència, i la 
convivència respectuosa en la diversitat. I així iniciarem aquest camí, amb un programa de govern sòlid, 
solvent i, sobretot, útil per a la ciutadania. Perquè Palma ens apassionava i ens apassiona, perquè volíem 
i volem fer feina junts per totes les “Palmes” que habiten la ciutat; perquè crèiem en les persones. 
Perquè res és impossible si entre tots ho fem possible! Som el Govern de la Gent, que viu i treballa 
pensant en Palma i en les seves persones. Som el Govern de la Gent, que ara fa un any posà les bases 
pel canvi, amb l’objectiu de defensar els interessos dels ciutadans i d’atendre les seves necessitats. En 
aquell moment, rebérem una ciutat confrontada, dolorida i enfonsada per les contínues retallades. A 
poc a poc, li hem anat guarint les ferides. Una de les quals, l’atur, n’és encara la més important i 
preocupant. No obstant això, les dades d’aquest mes de maig passat ens informen d’una constant i 
progressiva millora. Puc anunciar que un total de 2.011 persones trobaren feina el mes passat al nostre 
municipi, i que deixa la xifra global d’aturats a dia d’avui, en 24.021 persones. En el darrer any, el 
descens de l’atur se xifra en un 13,2%. El sector serveis continua sent el motor de l’economia i el 
generador de feina més important; mentre que el de la construcció es recupera molt lentament. Malgrat 
les xifres positives, hem de seguir fent feina, perquè l’ocupació que es genera sigui digna i amb drets. No 
s’entendria mai que amb una temporada turística que es preveu històrica, amb xifres rècord quant a 
nombre de visitants, aquesta situació no es reflecteixi en més llocs de feina. Una feina digna i amb drets, 
i amb sous apropiats. L’Ajuntament, a través de l’Agència de Desenvolupament Local PalmaActiva, 
impulsa el creixement econòmic, sostenible i integrador, i fomenta la capacitació professional i 
l’ocupació de qualitat. En aquest últim any, un total de 407 persones han trobat feina a través dels 
diferents programes de PalmaActiva. Millorem Palma des de la cooperació i la participació. Perquè som 
un govern humà, proper i disposat. Li hem retornat la veu al ciutadà, ara és escoltat i les seves decisions 
poden incidir en l’esdevenir de la política municipal. I, sobretot, hem recuperat el diàleg social. És així 
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com aquest equip de govern ha aconseguit recuperar la Carrera Professional dels nostres funcionaris, 
suspesa per una decisió arbitrària del PP i recorreguda amb tots els drets davant els tribunals pels 
sindicats. Però el camí de la recuperació de drets dels treballadors municipals i del conjunt de la 
ciutadania no ha acabat. Seguim fent feina. Mentrestant, hem tornat als barris i pobles de Ciutat, per a 
posar-los en valor. I que les persones que hi viuen se sentin orgulloses del seu espai. I hem recuperat 
també els espais de participació ciutadana: el Consell Social de la Ciutat, la Comissió de Festes, les 
consultes ciutadanes o els consells de barri. Han estat unes primeres passes per a compartir amb la 
ciutadania la presa de decisions, que volem ampliar d’ara endavant. Per això, com deia, hem iniciat el 
procés dels Pressuposts Participatius, perquè la ciutadania senti de veres que les seves idees compten i 
que podem transformar Palma. La participació és un dels pilars sobre els quals s’assenta la idea de 
democràcia i és també un dels criteris a través dels quals els ciutadans jutgen l’acció dels seus 
governants. Per això, vull anunciar aquí, ara i davant tota la ciutat, que ens veu i ens escolta en directe a 
la sala o a través de les xarxes socials, que ben aviat convocarem un acte públic de Rendició De 
Comptes. Es tracta d’un esdeveniment polític i social, inèdit a la nostra ciutat, que es farà dia 14 de juliol 
horabaixa al Teatre Xesc Forteza. En el context de reforma i modernització de les administracions 
públiques, la transparència i la rendició de comptes s’assenyalen com un dels aspectes centrals. La 
rendició de comptes d’una institució pública és el conjunt de mecanismes que permeten explicar, 
justificadament, els seus objectius i resultats, responent a les necessitats i als interessos que li han 
atorgat legítimament i s’han vist concernits per les seves actuacions. En un marc democràtic, la rendició 
de comptes és una idea originària i indissociable de la democràcia mateixa. Per això volem que aquest 
acte públic de Rendició De Comptes tingui tota la solemnitat que requereix, però que sobretot sigui un 
punt de connexió directe i sense intermediaris entre el ciutadà i els seus representants polítics i 
institucionals. Ho hem dit altres vegades, governar no sempre és fàcil, significa prendre decisions amb 
recursos limitats. I no sempre és possible fer les coses com ens agradaria, però encara així avancem. I ho 
fem des de la proximitat, transparència i participació. Perquè aquestes són les nostres senyes d’identitat 
i perquè aquestes són també les claus, per a entendre el nord de la nostra acció política: sempre amb les 
persones com a referent. I els hi posaré alguns exemples:ara mateix, qualsevol ciutadà pot manifestar-li 
les seves inquietuds al seu batle, de manera directa. Actualment, hi dedico dos dies a la setmana a 
rebre’ls, escoltar i prendre nota del que em vulguin dir o comentar. En aquest primer any de mandat, he 
mantingut prop de 500 reunions amb ciutadans i entitats. Entre uns i altres m’han manifestat la seva 
preocupació sobre el compliment de les ordenances, la mobilitat, la presència de la Policia Local a les 
barriades, l’estat dels serveis socials, el treball, la neteja o qüestions diverses sobre urbanisme. Tot 
plegat perquè hem volgut obrir les portes de Cort de bat a bat, no només com una manera retòrica 
d’explicar la nova manera de fer política que s’ha instal·lat a Cort, sinó perquè literalment és així. Els 
ciutadans vénen i es reuneixen amb mi, amb el seu batle i amb els seus regidors i regidores, a qui li 
expliquen els seus problemes amb el compromís de trobar-hi solucions. A més a més, organitzem visites 
guiades a la primera institució de Palma, perquè la gent conegui la història de l’Ajuntament, una realitat 
que tenen ben present cada dia. I una altra cosa important, el batle i tots els regidors surten cada 
setmana a recórrer les barriades, parlar i escoltar la gent, a peu de carrer. I per acabar, batle i regidors 
de l’equip de govern fan públiques les seves agendes, a través del web palma.cat, perquè els ciutadans 
estiguin informats sobre l’activitat dels seus representats polítics. Aquest és l’autèntic canvi: Proximitat, 
Transparència I Participació. Perquè precisament som plenament conscients de que els camins a través 
dels quals cerquem el bé comú no són fàcils, i sovint tortuosos o, com diria Ramon Llull, “llargs, 
perillosos i poblats de desficis”, volem seguir endavant amb el desig irrefrenable i la voluntat ferma 
d’aconseguir-ho. Sense por a res ni a ningú, perquè l’objectiu s’ho val. I així ha estat des del principi. 
Però també hem recuperat el diàleg institucional, perdut en els darrers quatre anys. Allà on hi havia 
confrontació i menyspreu, nosaltres hi hem posat entesa i consideració. D’aquesta manera hem pogut 
desbloquejar la Llei de capitalitat i recuperar les inversions del Govern a Palma, tan importants i 
estratègiques per al nostre municipi. Per primera vegada des de fa quatre anys hi ha doblers de la 
Capitalitat de lliure disposició, per a les inversions que decideixi l’Ajuntament de Palma. Al llarg del 
present exercici, el Govern aportarà 7 milions d’euros, als quals s’hi han de sumar una aportació del 
Consell de Mallorca que, per primera vegada, participarà econòmicament en la Llei de Capitalitat. En 
total, més de 10 milions d’euros per a les inversions que decideixi l’Ajuntament de Palma aquest any. 
Ningú no ho pot posar en dubte, pensem en Palma i en la seva gent, en atendre les seves necessitats. 
Perquè mai no ens oblidem de fer els nostres deures. Pensin una cosa: en els darrers quatre anys, Palma 
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no havia rebut ni un sol euro del Govern de les Illes Balears, per a inversions de la Capitalitat. Perquè 
tampoc ningú ho va reclamar; perquè tampoc no interessava enfrontar-se al ‘germà gran’, encara que 
només fos per a defensar allò que legítimament li pertoca a Palma i a tota la gent que hi viu. Ha estat un 
canvi considerable, una capgirada important en les relacions institucionals, i una aposta per la 
col·laboració i la cooperació en benefici de la ciutadania de Palma. Això ens permetrà: per exemple, 
millorar les instal·lacions i infraestructures de les escoletes municipals i dels centres públics 
d’ensenyament infantil i primària, amb una inversió de 1,7 milions d’euros. O la millora del CAZ de la 
Platja de Palma, amb 1 milió d’euros, que ens permetrà millorar la recollida de pluvials i evitar 
vessaments. O el milió d’euros que ens permetrà la restauració i conservació d’un dels elements 
patrimonials més importants i emblemàtics de la ciutat, el castell de Bellver. Perquè fem els deures i 
perquè sabem que els recursos propis de l’Ajuntament de Palma són escassos i insuficients, ens movem 
per a atreure capital i inversions que ens permetin progressar. Ho cerquem a ca nostra, a les illes, però 
també a Madrid i a Brussel·les. Fons estatals i europeus que poden ser decisius per al nostre futur. Els 
necessitem per a fer front a un ambiciós però efectiu Pla de sanejament, que contempla un conjunt 
d’inversions valorades en 220 milions d’euros, entre les quals la construcció d’una nova depuradora al 
Coll d’en Rabassa i millores en la xarxa de clavegueram i aigües pluvials per a arreglar problemes 
estructurals. Qüestions que les retallades del PP havien deixat a un costat del camí. Un altre projecte 
important és el Pla Litoral de Ponent. Es tracta d’una aposta pel desenvolupament urbà sostenible 
d’aquesta zona de Palma en els propers sis anys. Una iniciativa en la qual s’invertiran 25 milions d’euros, 
la meitat dels quals es finançarà amb fons europeus. Hem optat als fons Feder per a sufragar el 50% del 
projecte, que preveu actuacions a sis barris de Palma: el Jonquet, Son Armadans, el Terreno, Portopí, 
Cala Major i Sant Agustí, que requereixen una estratègia global per a frenar el procés de degradació dels 
darrers anys. Trobar solucions i atendre les necessitats de la gent és també saber planificar, amb 
responsabilitat i visió de futur. Però la recuperació del diàleg institucional, tan important pel Bé Comú i 
pel progrés de la ciutat, no acaba amb el restabliment dels ponts de diàleg amb el Consell o el Govern de 
les Illes Balears, sinó també amb els ajuntaments que ens envolten i que conformen l’àrea 
metropolitana: Calvià, Marratxí i Llucmajor. Gràcies a aquest nou espai de diàleg i cooperació entre 
institucions públiques hem trobat la solució a un dels greuges històrics del Centre d’Educació Especial de 
Son Ferriol: la connexió a la xarxa d’aigua potable. Per proximitat, era més fàcil fer-l’hi arribar des de 
Marratxí que de Palma, on es troba el centre. Però la manca de voluntat política i la despreocupació dels 
anteriors gestors municipals, cap a les autèntiques necessitats socials, els va deixar en una situació molt 
complicada. Allà on hi havia problemes, hi estam posant solucions. I hi seguirem fent feina amb Calvià, 
Marratxí i Llucmajor per a millorar el servei que oferim a la ciutadania: en matèria de mobilitat, neteja i 
seguretat ciutadana, sobretot en els espais limítrofs entre un i altre municipi. I, allò encara més 
important, poder seguir amb el procés de transformació de la ciutat, que junts, entre els tres partits 
d’esquerres, i amb la complicitat de tota la ciutadania, iniciàrem ara fa un any. Perquè res és impossible 
si entre Tots Ho Feim Possible! Ara, però, voldria repassar de manera separada alguns dels reptes més 
importants d’aquest primer any de govern. Així, el cas de corrupció a la Policia Local va ser una de les 
primeres dificultats que varem haver d’encarar. La seguretat ciutadana és un indicador important de la 
qualitat de vida. Palma és una ciutat segura, gràcies a l’esforç de les dones i homes que integren la 
Policia Local. Prop de nou-cents agents que vetllen dia i nit, per la seguretat de tota la gent que viu, 
transita i visita la nostra ciutat. Però el cos de la Policia Local que ens trobàrem el mes de juny de l’any 
passat, vivia des de feia temps una situació delicada i complexa, i ningú no hi havia fet res en els darrers 
quatre anys. Per culpa d’un grup de persones, d’agents i comandaments policials i altres funcionaris, que 
havien posat el seu interès particular per davant del bé comú, que havien fet malbé els principis ètics del 
cos que representen i que havien embrutat el nom de la institució a la qual servien, ens trobàrem un cos 
de la Policia Local emmalaltit i desmotivat. El cas encara s’investiga i el jutge hi manté el secret de 
sumari, cosa que no ens ajuda molt. Però ho respectem, i seguim col·laborant activament en la 
instrucció de la causa, aportant tota aquella informació que ens demana el jutge, i que pot ser rellevant 
per a la resolució del cas. I fins i tot, enmig d’aquesta situació tan complicada, hem aconseguit posar en 
marxa la figura del Policia Tutor i incrementar un 100% el reforç de seguretat durant l’estiu. 
Mentrestant, seguim endavant en la regeneració d’un cos policial, que ha de continuar sent el referent 
principal i més directe del ciutadà: fa pocs mesos aprovàrem un nou organigrama i dissabte passat es 
publicaren les bases del concurs, per a triar un nou cap de la Policia Local, que ha de ser qui lideri el 
canvi i la regeneració que tots desitgem, sobretot els agents. Confiem tancar aviat aquest procés i que la 
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Justícia faci el seu camí amb l’altre. Un segon repte important el trobàrem a la Façana Marítima, no 
massa lluny de on som ara, el Palau de Congressos. Malgrat les complicacions que sorgiren al principi, a 
poc a poc hem posat ordre en coses de palau, amb un nou concurs que defensa el interès general. 
L’anterior suposava pèrdues de 20 milions d’euros. Prop de 10 anys després d’haver-se iniciat, les obres 
del Palau de Congressos de Palma s’han acabat i aviat ja el podrem adjudicar. Ho hem fet en un temps 
rècord, un any. Quan l’anterior govern va ser incapaç de fer-ho en quatre. Per això vull agrair des d’aquí 
l’esforç de tota la gent que integra l’Àrea de Turisme, per haver sabut trobar el camí més dret i ràpid. La 
nostra voluntat és que com més aviat millor es posi en marxa, i comenci a generar beneficis a la ciutat i 
els ciutadans. Mentrestant, milers de ciutadans han conegut el Palau de Congressos per dedins, perquè 
tenen dret, perquè és seu. Al cap i a la fi Palma és una ciutat turística. Palma està de moda i el centre de 
la mirada de milions de persones de tot el món, que pensen en la nostra ciutat com la destinació ideal 
per a les seves vacances. Som conscients dels reptes de seguretat, convivència i sostenibilitat que 
planteja el turisme en tot el municipi i en el conjunt de l’illa. Per això ens hem posat a fer feina de 
manera transversal amb les diferents àrees de l’equip de govern per trobar-hi solucions a totes les 
qüestions que se’ns presenten. Hem incrementat un 100% el nombre d’agents, fins a un total de 136, 
que integren l’operatiu policial que actuarà en temporada alta en les zones turístiques; per a poder 
lluitar amb les nostres eines contra el turisme de borratxera, les excursions etíliques, joc de trile. Hem 
demanat a la Delegació del Govern un increment dels reforços del Cos Nacional de Policia, que no s’ha 
produït. Insistirem tot el que sigui necessari, i fins quan sigui necessari, fins que ens facin cas. Per una 
altra banda, hem dissenyat noves rutes d’accés al centre de la ciutat per als milers de creueristes que 
visiten Palma cada dia. Punts com el Parc de la Mar, es col·lapsaven massa sovint i havíem de menester 
una solució ràpida i efectiva. I, per a acabar, hem obert i obrirem els fòrums necessaris per a anar 
debatent amb tots els agents polítics, socials i econòmics el futur de la ciutat i el seu model de gestió. 
Ramon Llull 2030 n’és un. Si les Illes Balears necessiten desenvolupar activitats que complementin a la 
turística, activitats que afegeixin valor, no impactant el medi ambient, ajudin a equilibrar 
l’estacionalització i generin activitat empresarial i laboral estable; la ciutat de Palma representa una 
peça clau de la solució. En aquest sentit, podria ser el focus d’aquesta renovació. Pensem i estam 
convençuts que si el turisme va bé, l’economia i el treball milloraran. Però volem una economia i una 
ocupació de qualitat: sostenible i amb garanties de perdurabilitat. Els nostres principis no han canviat, 
continuen sent els mateixos: aplicar mesures que prioritzin el rescat de persones, la creació de feina 
digna i amb drets, la cohesió social i la qualitat dels serveis públics. Perquè donam resposta a les 
necessitats dels ciutadans més vulnerables, atenem a les famílies amenaçades de desnonament. Perquè 
crèiem en els serveis públics, hem començat a dignificar les escoles i escoletes, que deixen d’estar 
oblidades per a donar un servei de qualitat. Perquè volem promocionar l’esport com una eina educativa, 
de salut i d’integració, impulsem l’esport femení i tanquem deutes pendents, com la gespa del 
Antoniana o el poliesportiu de Son Oliva. Perquè crèiem en el transport públic, hem contractat 31 xofers 
nous a l’EMT per reforçar el servei de totes les línies. Perquè treballem per una Palma més amable i 
sostenible: Hem signat 3 acords amb municipis de Mallorca perquè els seus habitants gaudeixen de la 
Targeta Ciutadana amb els mateixos drets que qualsevol ciutadà de Palma. I hem incrementat fins als 9 
anys de gratuïtat als infants que viatgen amb bus. Més de 400.000 ciutadans de 41 municipis de les illes 
disposen de Targeta Ciutadana, per a emprar EMT i a Bicipalma com la resta de residents a Palma. Hem 
donat oportunitats de feina als col·lectius amb especials dificultats, als majors de 45 anys i als joves a 
través de diferents programes de PalmaActiva. Donam eines per a dignificar els barris, amb un pla de 
subvencions de 300.000 euros per a rehabilitació de façanes a Son Gotleu. Hem creat un borsí a EMAYA 
per a poder cobrir les baixes i vacances del personal de recollida i neteja, perquè aquest servei essencial 
per a la nostra ciutat mai no quedi desatès. I perquè les coses estant canviat i la gent se’n temi, hem 
obert de bat a bat les portes de Cort a la ciutadania, hem obert el despatx del batle i regidors, per a 
rebre als ciutadans i l’equip de govern recorre a diari la ciutat, per a avaluar les seves necessitats. 
Perquè Palma sense les persones no té sentit, com tampoc no en té, un Govern d’esquena a la 
ciutadania. I és que vivim temps de canvis. Amb una altra manera de fer política i, per què no dir-ho 
també, una altra manera d’entendre la cultura. Sabedors que aquesta crisi no ha estat, no només 
econòmica, sinó també cultural, hem impulsat un model de ciutat on la cultura ha de tenir un paper 
protagonista. Accessible i transversal, innovadora i participativa. Així per exemple, hem volgut situar els 
Premis Ciutat de Palma, com una eina fonamental per a la dignificació de la creació artística de qualitat. 
Alhora que hem iniciat un Pla estratègic de patrimoni, per a avaluar el seu estat i dissenyar estratègies 
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de conservació i promoció. La cultura ha d’anar de la mà de l’educació, enteses les dues com a serveis 
essencials a la ciutadania, públiques i de qualitat, que han d’arribar a tots els racons, als pobles i 
barriades de la nostra ciutat. D’aquesta manera, hem posat en marxa el carnet únic de biblioteques, que 
permet als posseïdors poder accedir a les biblioteques de tota Mallorca, no només a les de Palma. 
Obrirem el Casal Balaguer i començarem la restauració del Castell de Bellver, ben necessària. I del 
turisme, on la cultura s’erigeix com una de les estratègies amb més força per a atreure un turisme de 
qualitat, no pel seu poder adquisitiu sinó pel seu respecte cap a l’entorn urbà i patrimonial de la 
destinació. En aquest sentit, la Fundació Pilar i Joan Miró és l’espai emblemàtic des del qual dibuixar 
noves estratègies per al foment de la cultura, vinculat a l’educació i al turisme. A més a més, fem feina 
de valent en la recuperació de la memòria històrica, i els drets lingüístics perduts, a més de potenciar les 
activitats en els espais culturals. El català ha retornat als Premis Ciutat de Palma i a les comunicacions de 
l’Ajuntament, de on no havia d’haver sortit mai. I el monument al creuer Balears sortirà de la Feixina, on 
no hi havia d’haver entrat mai. Res no ens desviarà del camí iniciat per a la demolició del monòlit, i la 
reordenació de l’espai urbà resultant. Però Palma no és just un espai en concret ni la feina de l’equip de 
govern es limita a una sola tasca. Ja ho deia al principi, el mandat municipal és de quatre anys i no tot es 
pot fer en el primer. Ens queden moltes coses a fer, algunes ja les he anunciant al llarg d’aquest discurs, 
com un ambiciós pla d’inversions en centres educatius i escoletes via inversions Llei de Capitalitat. Però 
seguirem amb Un nou pla de Palma Habitada, amb més pisos i major abast social. Obrirem un nou punt 
d’atenció social a l’Arenal. Aprofundirem en el Pla pobresa zero, mitjançant una partida de 60.000 euros 
anuals que aportarà Emaya, per ajuda a famílies sense recursos, per a garantir el subministrament 
d’aigua, un bé de primera necessitat. Farem un pas important en la relació de l’Ajuntament i els seus 
proveïdors mitjançant la introducció de clàusules socials a la contractació. Renovarem la flota 
d’autobusos de l’EMT, millorarem i modernitzarem els equipaments de l’SMAP, i obrirem cinc noves 
estacions de Bicipalma. Dotarem de Wi-Fi el centre de Palma i les àrees turístiques del municipi. 
Elaborarem un Pla estratègic de comerç emblemàtic. Actuacions de millora en l’enllumenat públic de 
nombroses barriades de Palma, junt amb l’elaboració d’un pla d’usos i gestió del Bosc de Bellver. És el 
moment de posar la nostra mirada en les persones i en tot allò que ens fa més ciutadans. Si alguna 
vegada ens hem demanat quin és el vertader sentit de les institucions, en general, i dels ajuntaments, en 
concret, hem de fer cas de l’anècdota que explicava fa pocs dies una mestra de Bunyola al seu 
Facebook. La docent explicava la reacció curiosa dels seus alumnes de segon de primària, el dia que 
junts estudiaven l’origen i significat de la paraula ajuntament. La mestra i els nins jugàvem a trobar-hi la 
paraula ‘amagada’, és a dir, a veure de on prové, quina és la seva arrel, i així aconseguir que veiessin que 
AJUNTAMENT ve de JUNT o AJUNTAR. La resposta dels infants, però, superà qualsevol raonament 
etimològic: Un dels infants demanà la paraula per a donar el seu parer. Amb la sinceritat i desinhibició 
amb la qual acostumen a expressar-se, el nin va assegurar que ajuntament venia d’ajudar i que acabava 
en ment perquè és la principal preocupació dels que hi fan feina és Pensar En Ajudar al poble. Curiós, 
no? Justament allò que tots cerquem i pretenem. I és que tant és l’etimologia de la paraula ajuntament, 
si tanmateix allò que realment importa és el sentit que la gent li dóna a la institució. Les institucions, i 
l’Ajuntament la primera, estan per a ajudar a la gent, per a atendre les seves necessitats i millorar les 
seves condicions de vida, en la mesura de lo possible. Per això, aquest equip de govern fa feina de 
valent, perquè qualsevol palmesà o palmesana ha de poder sentir la ciutat com a seva, i sentir-se 
orgullós de viure-hi. Orgullós perquè la seva ciutat està viva, perquè hi ha oportunitats per als joves i, 
sobretot, perquè amb les seves idees ha estat capaç de contribuir al canvi. Perquè una cosa hem de 
tenir clara com a ajuntament, Palma és una obra col·lectiva, en la que tots estam implicats, en la que 
tots hi hem de sentir units. Palma és de totes i tots, i junts fem el canvi. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Autoridades presentes, Honorable Sr. Alcalde, Ilustrísimos Sres. Regidores del Ajuntament de Palma, 
señoras y señores: nos presentamos a las elecciones locales con un proyecto municipal cuyo objetivo 
era la necesaria transformación de las administraciones públicas mediante propuestas y soluciones cuya 
finalidad  era devolver la ciudad a los ciudadanos, gestionar y controlar eficazmente los recursos 
públicos, asegurar la cohesión y la convivencia social, con el objetivo de hacer de nuestra ciudad un 
espacio de calidad. Concurrimos al proceso electoral como una fuerza política nueva y emergente que 
situaba las políticas, como eje de funcionamiento y formación de gobierno con una clara preferencia de 
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las políticas concretas, que procurar mayorías estables con apoyos externos a los gobiernos que se 
formasen. Entendimos que era la forma de poder dar estabilidad a un gobierno, que gestionara los 
temas de nuestra ciudad y al propio tiempo, no tener preferencia en ocupar cargos públicos de gobierno 
a cambio de ese apoyo. Mantener políticas en ese aspecto procurarían una necesaria independencia en 
esos apoyos que necesitarían así, de consenso y negociación constante. Desgraciadamente esta forma 
de hacer política no fue valorada de la misma forma, por otra fuerza que llegaba nueva a la política y 
que anunciaba que sería promotora del cambio. El tiempo ha demostrado que el cambio que se ha 
producido lo ha sido de sillas, sin que los emergentes gubernamentales hagan nada distinto, de lo 
conocido en política hasta el momento, para dar una nueva impronta política a la gobernanza del 
municipio. Constituyendo nuevamente un consistorio, basado en un bloque que nada negocia con real 
resultado sobre los asuntos que importan al conjunto de los ciudadanos. Vemos que cada una de las 
fuerzas del pacte manejan sus parcelas, aunque surjan materias transversales, que son muchas y que 
deberían tratarse por varias regidurías, como si de reinos de taifas se trataren.  En materia de 
Urbanismo. Desde el inicio de la legislatura, 3 han sido las notas que han caracterizado la gestión del 
Gobierno Municipal: la inseguridad jurídica, la escasa atención al Patrimonio y la generación de 
expectativas acerca de proyectos de difícil ejecución. Respecto a la  inseguridad jurídica. El inicio de la 
legislatura se vio marcado por la denegación de licencia del proyecto de Ses Fontanelles. En este caso, la 
empresa propietaria de los terrenos tenía una licencia concedida hace casi dos años, y posteriormente 
presentaron una solicitud para modificar dicha licencia, con un  proyecto objetivamente  más atractivo. 
Para hacer este tipo de obras se requiere tramitar conjuntamente la licencia de obras con la licencia de 
actividades. Y en este caso, la licencia de actividades municipal está subordinada a la concesión de la 
licencia comercial del Govern, para grandes superficies. Como no llegó la licencia del Govern, el 
Ayuntamiento acordó denegar la licencia. Ahora bien, teniendo en cuenta que la inactividad no era 
imputable al administrado ¿procedía la denegación por caducidad? Todo ello, con el agravante de que 
se iba a aprobar la moratoria del Consell a las grandes superficies,  convirtiendo en imposible la 
construcción del proyecto. Otro ejemplo lo tenemos en el caso de Son Bordoy, el proyecto contemplaba 
la urbanización y construcción de 750 viviendas, de ellas, 150 de protección oficial, 250 libres y otras 350 
de precio tasado, sobre unos terrenos de 112.882 metros cuadrados, situados entre la autovía de 
Llevant y el Molinar. La inversión rondaba los 200 millones de euros. En marzo de 2.012,  
el Consell de Govern aprobó de forma definitiva la reserva de suelo, para el desarrollo de este proyecto 
constructivo, y el Ayuntamiento debía informar favorablemente al proyecto, ya que la principal objeción 
planteada era la falta de una salida desde la autopista de Llevant, y ésta se construyó en la pasada 
legislatura. Cuando la propuesta de aprobación llegó a la Gerencia de Urbanismo, a la mesa y a petición 
de ARCA, en principio quedó en la mesa por un período de 15 días. El argumento esgrimido es que la 
ejecución del proyecto, iba a suponer la pérdida de uno de los pocos espacios rústicos que quedaban en 
la zona, y un impacto importante sobre el barrio de El Molinar. Ya han pasado meses, y no se ha tenido 
ninguna noticia del proyecto. Esto, que son actuaciones aisladas de la regiduría de Urbanismo, vivienda 
digna y modelo de ciudad, sí que son las más llamativas por las inversiones previstas e incluso ya 
realizadas, no olvidemos que la urbanización de Ses Fontanelles ya se ha ejecutado. Este Gobierno 
Municipal debería tener en cuenta que la inseguridad que generan este tipo de decisiones tiene dos 
importantes consecuencias: por una parte, ahuyentar a los inversores. Quien va a plantearse un 
proyecto en Palma, si cumpliendo con la norma y con los usos administrativos de un momento dado, 
puede ver como posteriormente no se le concede la licencia, o se le pospone sine die. Y por otra parte 
¿Cuánto le va a costar esta política al Ayuntamiento? Desde que estamos en el Ayuntamiento hemos 
comprobado cuales son las consecuencias derivadas del pago de indemnizaciones: hipotecar la 
economía municipal por el pago de los créditos solicitados para hacerles frente, y la necesidad de 
solicitar nuevos, impidiendo la ejecución de nuevos proyectos. ¿No han aprendido? La escasa atención 
al Patrimonio. Que el equipo de gobierno no tiene mucho aprecio al Patrimonio Histórico -Artístico de 
nuestra ciudad es un dato objetivo, y el ejemplo más claro lo vemos en su intención de demoler el 
monumento de Sa Feixina. Este tema nos lleva a una serie de plenos de discusión, sobre una materia 
que podríamos reiterar que los grupos que sustentan este gobierno habían apoyado, al votar 
unánimemente el pleno del Consistorio, que el monumento se adecuaba con exactitud a lo previsto en 
la Ley de memoria histórica, claro ahora contaban con un nuevo socio y esto ha hecho que volviera a ser 
un tema sugerente para ustedes, y volviera otra vez a poner en los medios una cuestión que había sido 
resuelta por ustedes mismo. Seguiremos en la posición que conocen tanto ustedes como la ciudadanía, 
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escuchando sus frases demagógicas recurrentes sobre el tema, y siguiendo de manera estricta los actos 
que vayan realizando, acudiendo a todas las instancias que sean necesarias, en defensa de lo que 
mayoritariamente quiere la ciudadanía de Palma. Como es posible que a estas alturas y siendo la imagen 
marítima más próxima de Palma para quienes llegan a nuestra ciudad, los Molinos del Jonquet no 
tengan un plan de reestructuración y conservación, ya sea con los propietarios ya sea aplicando la ley 
que afecta a los bienes patrimoniales a conservar. Esta falta de sensibilidad se hace especialmente 
notoria en el Área de Urbanismo. Ahora, una año después de la emotiva foto que se hicieron ustedes en 
Can Bibiloni, recientemente, dos edificios de nuestra ciudad, con importante valor patrimonial se han 
visto en la misma tesitura de Can Bibiloni, han pasado por Gerencia de Urbanismo, y parece que su 
demolición va a ser inevitable: la vivienda de Génova en la que residió Manuel de Falla, y la antigua finca 
de cas Baró, en la calle Andrea Doria. Se hace necesaria una revisión urgente del catálogo del PGOU, 
porque estas dos fincas difícilmente van a poder salvarse, pero tenemos que evitar que situaciones 
similares se vuelvan a producir, y todo ello, respetando los derechos de los propietarios de las 
edificaciones afectadas y evitando generar inseguridad jurídica, a las personas que vean en la 
demolición de estos inmuebles un lugar donde invertir. La generación de expectativas acerca de 
proyectos de difícil ejecución. Por último,  llama también la atención el ímpetu con el que el Regidor se 
ha hecho cargo de su regiduría y ha generado unas grandes expectativas. Se plantean en este punto tres 
grandes proyectos: La aprobación de un nuevo PGOU. En este punto, y a la vista de los ejes expuestos en 
la primera sesión no permanente,  inicialmente cuenta con nuestro apoyo: priorizar la sostenibilidad, 
mejorando la movilidad y llevando a cabo una ordenación de los espacios libres de la ciudad. Trazar una  
estrategia de paisaje, dedicando especial atención a núcleos poblacionales hoy descuidados. Fomentar 
el desarrollo económico de la ciudad, en el que la ordenación urbana debe ser un factor fundamental. 
Llevar a cabo un programa para que determinadas zonas no se conviertan en vulnerables socialmente. 
Efectivamente, todas estas líneas estratégicas van a ser asumidas por todos nosotros; de hecho,  la 
mayor parte de ellas estaban contempladas en nuestro programa; cuestión distinta es la plasmación que 
estos ejes tengan posteriormente en el Plan. La remodelación de la fachada marítima. Debemos 
diferenciar dos fases. En un primer lugar se plantea la eliminación de dos carriles de circulación desde el 
Portixol, y la mejora de los espacios públicos resultantes. Es un proyecto de fácil ejecución, porque los 
costes no son excesivamente elevados, y que sería de un alto interés, ya que convertiría el Paseo 
Marítimo en un auténtico paseo, devolviéndolo al peatón y a la ciudadanía. Sin embargo, consideramos 
que, mientras no se den alternativas para favorecer el tráfico de acceso a Palma, resulta totalmente 
inviable. En segundo lugar, se plantea el desarrollo de la fachada marítima, como centro de desarrollo 
económico de la ciudad, partiendo de tres infraestructuras: el moll vell, el edificio de GESA y el Palacio 
de Congresos. Se trata de un proyecto muy ambicioso, pero creemos que no se está tratando de la 
forma adecuada; es decir, se plantea como una cuestión puramente urbanística, cuando debería 
plantearse como una actuación transversal entre todas las áreas del Ayuntamiento,  dentro de lo que 
debería ser el desarrollo de la Smart City. Cualquier intento de desarrollo económico y tecnológico de la 
ciudad, que pretenda sustentarse únicamente en el planeamiento urbanístico está abocado al fracaso. Y 
el Plan Litoral de Ponent. Recientemente nos han presentado el Plan Litoral de Ponent. Desde diferentes 
puntos de vista, es un proyecto ambicioso y ejemplar, especialmente en lo que respecta a la 
participación ciudadana, la forma de recopilación de datos. Desde nuestro punto de vista, quizás sea 
este el enfoque que debería darse a cualquier planteamiento de desarrollo urbanístico,  pero al igual 
que ocurre con el proyecto de fachada marítima, nos preocupa profundamente una cuestión: que se 
produzca un desarrollo desigual de nuestra ciudad, que se prioricen determinadas zonas, y queden 
postergadas otras. La parte correspondiente a la financiación de los citados proyectos que corresponde 
al Ayuntamiento ¿de que manera se llevará a cabo si llegase la financiación solicitada con cargo a los 
Fondos Feder? En la remodelación del solar del canódromo y en lo que afecta al velódromo, donde nos 
han puesto frente a nuestro ojos el nuevo bosque de Palma, ¿pueden explicarnos de que manera 
llevaran a cabo los pagos de una sentencia, dictada por el Tribunal Supremo, que fija el valor de la 
expropiación entre siete y nueve millones de euros, cuestión que debe valorarse para pagar a los 
propietarios? Todas estas incógnitas que son las que pesan sobre los macroproyectos que nos van 
presentando, y de los que no tenemos más que presentaciones, jornadas y  cuando se demanda sobre 
los sistemas de financiación se hace un silencio sepulcral, cuando no se contesta evasivamente y en 
términos nada concretos para formarse una idea clara del futuro de los mismos. Es necesario que el 
gobierno de nuestro Ayuntamiento se centre en proyectos de renovación y puesta al día de 
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infraestructuras, paralizadas durante cuatro años, que sean asumibles económicamente y que se deje 
de gasto superfluo en algunas cosas anunciadas en los medios de comunicación, y que conllevan mucha 
imagen y poco rédito a los ciudadanos. Huyan de las obras faraónicas y céntrense en las obras, que 
quizá no den relumbrón pero si darán comodidad y beneficios  los ciudadanos. No a los gastos 
superfluos y al incremento de déficit y deuda pública en nuestra administración. En materia de 
Economía. El inicio de la legislatura, esta materia ha procurado lo que pensábamos que iba a ocurrir, los 
mensajes cruzados entre el gobierno saliente, que ponía de manifiesto un superávit en las cuentas, por 
la ejecución de una política estricta en el gasto público, así nos fueron anunciando que entre los años 
2012 a 2014, fue reduciéndose paulatinamente el presupuesto de la ciudad, hasta llegar a los 271 
millones de euros menos. La deuda de las empresas públicas como EMAYA en 48 millones y la EMT en 
12. Al propio tiempo se nos publicitó que se disminuían los plazos del pago a proveedores y la deuda 
disminuía. Y además las ayudas sociales aumentaban en un 50% en el año 2010 en 2,3 millones de 
euros, aumentando en 800.000 euros la atención de necesidades básicas y un 50% las becas de infancia. 
Y que habían quedado 22 millones de superávit. Cuando el gobierno entrante pone de manifiesto de 
manera tardía lo que va a ser su proyecto de presupuesto para esta ciudad, apenas queda tiempo para 
explorar una realidad, que se presenta con un presupuesto de 389 millones de euros para el 
Ayuntamiento. Con unas empresas públicas que en su conjunto ascienden a 184 millones 
aproximadamente. Y la ciudadanía se pregunta ¿donde se ha producido esa reducción anunciada por el 
gobierno saliente y en ese volumen, como se llevaba a cabo el gasto en esta administración para poder 
llegar a esos límites? El análisis que nos proponemos exponer radica en la falta de control de los gastos a 
pesar de todo. Vemos como los servicios que presta nuestro Ayuntamiento a otras administraciones, no 
llegan nunca a pagarse con lo que corren a cargo del Ayuntamiento de Palma, los gastos de bomberos 
por ejemplo, en incendios municipales en municipios limítrofes sin que exista ni convenio con ellos ni 
con el Consell Insular, que satisfagan los gastos, hacen que salgan de las arcas de Palma. Damos cuenta 
del convenio existente con la Autoridad Portuaria, donde nuevamente se acuerda la prestación de unos 
servicios, que son valorados con su correspondiente importe anual, pero que finalmente no son nunca 
satisfechos y por tanto nos encontramos nuevamente en otro gasto no satisfecho. Del año 2010 donde 
existía la obligación de satisfacer fondos de capitalidad, por parte del Govern, por importe de 25,5 
millones de euros llegan a abonarse 9,3 millones, ¿no existía en ese momento la tan reclamada 
coincidencia de colores en ambos gobiernos? Que ocurre en el año 2011 gobernando ustedes, que 
finalmente los fondos de capitalidad quedan en cero. Esta situación viene prorrogándose de diferentes 
formas, hasta que desde nuestro grupo se ha reclamado de manera insistente, que se solicitaran esos 
fondos debidos a la falta de presupuesto para llevar a cabo inversiones, que considerábamos 
importantes para nuestra ciudad. Presentaron un presupuesto donde el importe destinado a inversiones 
del total expresado, ascendía a una cantidad aproximada de unos 13 millones de euros, insuficiente a 
todas luces para una ciudad como Palma, dadas las necesidades que se han ido acumulando en estos 
últimos años, en materia de infraestructuras y que estén causando no pocos problemas a los ciudadanos 
y también a nuestros visitantes. Finalmente llegan ustedes a un acuerdo, pendiente de ejecución, con el 
que con cargo a los fondos de Capitalidad 2015, se financian proyectos por valor de 3,3 millones de 
euros, proyectos que son fijados en el propio acuerdo. De acuerdo al fondo correspondiente de 2016, se 
financian proyectos por valor de 25,5 millones, que incluyen los 13,9 del Palau de Congressos,  
Capitalidad con cargo al Govern y con cargo al Consell de Mallorca, diversos proyectos que suman 3,45 
millones de euros. Por lo que lo negociado entre las administraciones y fuera del propio presupuesto 
municipal aprobado inicialmente, asciende a 32,25 millones, que en aras a su transparencia y dialogo 
permanente, ni tan siquiera discuten ni los conceptos y allí aparecen los destinados al Palacio de 
Congresos, que según nuestra opinión deberían ser tratados de manera diferente, pues se trata de una 
sociedad creada al 50% entre dos administraciones, que deben aportar por igual, cuestión que no ocurre 
y hace que el municipio de Palma, haya abonado una cantidad amplísima de las inversiones realizadas 
en la construcción del Palacio de Congresos. ¿Hasta cuando van a seguir en la política permisiva de que 
no se satisfagan ni se acuerden los servicios con las demás administraciones? ¿Cuando van a reclamar la 
totalidad de los fondos de capitalidad adeudados a nuestra ciudad y que tanta falta nos hacen? ¿Cuándo 
van a reclamar al Govern el 50% del proyecto del Palacio de Congresos y como se acordó en el momento 
de poner en marcha el proyecto? ¿Por qué los fondos, incluso el canon de saneamiento tampoco llega a 
nuestra empresa de aguas y alcantarillado, que incluso llega a hacer descuentos con cargo a otros 
conceptos para poder compensar las deudas? Esta situación no es nueva. Ninguno de los grupos que ha 
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tenido responsabilidades de gobierno en este consistorio, puede sustraerse a las responsabilidades que 
como gobernantes, les corresponden sobre la situación de esta ciudad. Al final la subida de tasas y de 
impuestos. Y sobre todo el IBI en el tramo de viviendas de hasta 60.000 euros donde resulta más 
patente y afecta a las personas con menos recursos. En materia de Innovación. La pasada legislatura se 
aprobó el Primer Plan Director de la ciudad como Smart City, el objetivo de este Plan era construir un 
nuevo modelo de ciudad  sostenible y eficaz,  basado en el aprovechamiento masivo de las nuevas 
tecnologías y en alinearse como una ciudad digital y destino inteligente. Los pasos dados por este 
Ayuntamiento desde entonces han sido mínimos. El cambio de legislatura no ha supuesto un cambio 
sustancial en este aspecto, y no lo ha supuesto, porque el nuevo gobierno municipal sigue sin entender 
el concepto de Smart City, y la importancia que tiene, ya que debería ser un nuevo Modelo de Ciudad. 
Comenzamos la legislatura presentándonos de forma precipitada a las ayudas públicas para el fomento 
de las Ciudades Inteligentes, enmarcadas en el Plan de Ciudades Inteligentes de la Agenda Digital de 
España y Estrategia Europea 2020, que prevé un importe total de ejecución de 6,3 millones de euros, de 
los cuales el 78 % es subvención, e implicará que el Ayuntamiento de Palma deberá aportar el 22% 
restante. El proyecto presentado se llama "Palma Smart City Platform IoT-Tourism" para una gestión 
integrada y eficiente de todos los servicios urbanos. En el mes de septiembre, nuestro grupo municipal 
propuso la creación de una Comisión para el seguimiento del desarrollo de Palma como Smart City, una 
comisión mixta, transversal, integrada por políticos, pero también con representación de todos los 
sectores de la sociedad. Han transcurrido desde entonces nueve meses, y la comisión no se ha 
constituido. Por estas razones, consideramos que es necesario constituir la Comisión, para poder 
encauzar el desarrollo de la ciudad desde un punto de vista holístico, viendo la ciudad como un todo, y 
como una proyección a largo plazo, a través del consenso. El contrato para el mantenimiento de los 
sistemas informáticos y call center del Ayuntamiento, suscrito con T-System, es otra de las cuestiones 
que afectan de forma grave al funcionamiento del Ayuntamiento y sobre el que el Gobierno Municipal 
aparentemente no tiene las ideas claras. El contrato con T-System cuesta cada año a las arcas 
municipales 6,2 millones de euros. Desde el primer momento planteamos la necesidad de comunicar la 
resolución del contrato y que fuera el propio IMI, mediante la ampliación de su plantilla, el que asumiera 
las funciones de T-System. Evidentemente, el equipo de Gobierno desestimó nuestra propuesta, 
alegando que estaba preparando un nuevo pliego, para llevar a cabo una nueva contratación. A día de 
hoy, seguimos sin conocer el nuevo pliego, ni tampoco cuales son las intenciones reales del Gobierno 
Municipal. Todavía esperamos noticias del rocambolesco contrato entre CITYNET, el Ayuntamiento y la 
empresa municipal EMAYA, es el gran misterio de este Ayuntamiento. Nadie puede dar cuenta de un 
contrato realizado en el año 2005, donde se pasan líneas  de fibra óptica por canalizaciones pluviales, y 
nadie sabe ni quien paga ni quien cobra, lo cual resulta casi surrealista. Seguimos esperando una 
contestación satisfactoria. En materia de Turismo. El palacio de congresos y su Hotel anexo, ha sido 
desde su inicio ya hace casi 10 años, el gran asunto pendiente y el dolor de cabeza de varias legislaturas. 
Estaremos todos de acuerdo si digo que ha sido una concatenación de despropósitos, y que lo deseable 
por todos es que se ponga en funcionamiento. Este palacio de congresos se inicio con la finalidad de 
atraer un turismo de congresos y ser el Eje Estrategico de la desestacionalización, tan ansiada por todos 
los ciudadanos y las empresas de Mallorca. Y pensamos que una gestión mixta del mismo, hubiera sido 
la única manera de obtener la máxima redistribución del impacto económico, derivada de la actividad 
congresual, para la sociedad mallorquina. Nos ha costado a todos 140 millones de euros, una cifra difícil 
de recuperar, pero intentaremos por lo menos que de la gestión del mismo revierta el máximo posible a 
la sociedad. Pensamos que es el mejor  tipo de gestión, porque es la única manera de conseguir el 
objetivo real del Palacio de Congresos antes mencionado, y es “que los ciudadanos y empresas  puedan 
beneficiarse económicamente y que este beneficio económico llegue al máximo de ciudadanos y 
empresas. Y que haya la máxima redistribución del impacto económico para todos” Rentabilidad social. 
Se ha enfocado todo este proceso poniendo el foco en el Hotel, cuando lo importante es el Palacio. El 
hotel no nos va a proporcionar la desestacionalización, lo va ha hacer el palacio. ¿Y porque decimos que 
lo han enfocado todo en el hotel? Porque la renta minima del pliego se ha basado únicamente en el 
estudio económico del hotel, restaurante y cafetería. De la actividad del Palacio  no se ha hecho ningún 
estudio económico. Con la argumentación de que no existe ningún Palacio de Congresos en Europa que 
sea rentable. Pero ¿no es rentable para la propiedad que tiene que amortizar la inversión, o no es 
rentable para la empresa explotadora? Son dos cosas muy distintas. Cualquier empresa que entre a 
explotar un Palacio de Congresos, si se establece una renta de alquiler adecuada a la previsión de 
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ingresos y gastos, es rentable. Incluso teniendo que amortizar los 3 millones de euros de inversión 
inicial. Por lo cual pensamos que debería haberse hecho un estudio económico de la viabilidad y 
actividad congresual, para una empresa que entra como arrendatario. Incluso, añado, este estudio 
económico financiero, lo van a presentar las empresas que opten al concurso, porque así se lo piden los 
pliegos. En conclusión, se esta optando por una opción que pensamos no sea  la más conveniente para 
los ciudadanos. Porque a los ciudadanos lo que les importa de verdad es que vengan muchos 
congresistas, que se queden en sus hoteles, compren en sus tiendas, coman en sus restaurantes, y que 
contraten a sus empresas para dar servicios a la actividad congresual. La Fundación Turismo dispone de 
un presupuesto anual de 1 millón de euros, de los cuales 400.000 son para personal y otros 400.000 
para las oficinas de información turística. No puede ser que solo se disponga de 200.000€ del 
presupuesto para promoción de la ciudad. Creemos que podría hacerse mucho más en relación con la 
promoción en origen  de Palma como ciudad para visitar en invierno. Hacen falta campañas tanto en 
medios on line y off line, y en TV en los países de origen. Se ha cambiado el nombre de nuestra ciudad, 
suprimiendo Mallorca y dejando solo el nombre de Palma. Nos preguntamos que consecuencias tendrá, 
y en concreto a la marca “ I love Palma de Mallorca” y si va a mantener como estaba  o debido al cambio 
de nombre de nuestra ciudad, se tendrá que modificar una marca ya consolidada y conocida en los 
mercados turísticos, lo cual sería un grave error, a nivel estratégico de comunicación. La Web oficial de 
turismo del ayuntamiento de Palma pensamos que es mejorable a todas luces. Por otro lado, esta lo de 
los idiomas en publicidad que se hace en turismo. Hicieron una campaña de un concurso de fotografías 
en Palma, para fomentar el turismo. Pues la hicieron en catalán, castellano e ingles. Todas las campañas 
de publicidad tienen que salir al menos en ingles y alemán. La razón es que hacerlo en tres idiomas tiene 
un precio, y en 4 sale mucho más caro.  Que destinen más recursos económicos, y se pueda hacer esa 
promoción turística en los 4 idiomas. En materia de empleo. Debemos valorar positivamente la jornada 
vivida en Palma Arena, donde la afluencia ciudadana fue importante para contactar con empresas, y 
poder presentar sus curriculums, iniciativas deberían hacerse en más ocasiones, en este caso nos 
parecen pocas todas las iniciativas dirigidas a que los ciudadanos tengan acceso a conseguir un empleo, 
que mejore su calidad de vida. Pensamos que pueden seguir reforzándose los temas de empleo a 
mayores de 45 años y a personas con discapacidad, dando acceso y creando condiciones para que en el 
empleo público existan porcentajes diferenciados. En materia de Comercio.  El Catalogo de comercios 
emblemáticos. Si hay algo en que todos los sectores del comercio coinciden siempre es en reclamar tres 
cosas al Ayuntamiento: buena iluminación en las calles, seguridad, limpieza. Son tres ejes básicos para 
propiciar el consumo, tres ejes en los que debe incidir el Ayuntamiento. Los pequeños comercios deben 
ser de ser una prioridad para el Ayuntamiento de Palma, no solo  a la hora de proporcionarles un 
entorno idóneo para el consumo, sino también en la dinamización del mismo. Así que es necesario un 
plan a largo plazo de dinamización y ayuda a este sector, para que pueda sobrevivir a los tiempos 
actuales, donde la venta on line es su mayor enemigo, pero que puede y debe llegar a ser su mejor 
aliado. Se presento una propuesta solicitando la catalogación de comercios emblemáticos de palma, que 
según algunos estudios rondan el centenar, y pidiendo también un plan de protección de los mismos, no 
solo del inmueble sino también de la actividad, mediante incentivos fiscales. Esta propuesta fue votada 
en contra, por una razón de peso según el gobierno, porque ya se estaba trabajando en ello. Excusas de 
un gobierno que al final presume de dialogante y conciliador con la oposición. El equipo de gobierno ha 
intentado manifiestamente ir en contra del sector de la restauración, y en concreto de aquellos con 
terrazas. Un sector que dinamiza precisamente las calles de Palma, y propicia el consumo. Lo ocurrido 
con las terrazas del Born, ha sido una vergüenza y algo inexplicable. Pretendieron primero eliminarlas, 
con ello hubieran dejado a muchas familias que dependen de ellas en la calle y sin trabajo, trabajadores 
que incluso acudieron al Pleno a explicar la situación a la que se les abocaba. Debido al apoyo unánime 
de los vecinos, resto de sectores y partidos políticos, al mantenimiento de las terrazas, en un acto de 
incapacidad de admitir su error, se decidió hacer una consulta ciudadana. Los resultados fueron 
abrumantes a favor de su mantenimiento, lo cual dejó en absoluta evidencia a la regiduría. Se han 
iniciado ya actuaciones, era tiempo ya, para  un estudio sobre las diferentes zonas de Palma con 
terrazas, para evaluar suponemos su impacto económico y con el fin de hacer una reordenación de estas 
zonas, para evitar masificación de terrazas y establecer un equilibrio entre diferentes actividades, como 
tiendas, restauración, etcétera. Eso si, todo se debe hacer con el consenso y participación de los agentes 
implicados, y los vecinos, parte muy importante en este proceso. En materia  de Cultura, con un 
presupuesto que nos parece escaso para  el importante patrimonio cultural de nuestra ciudad, hemos 
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presentado proposiciones que ha sido aprobadas en el Pleno del Ayuntamiento, en cuanto a la 
Protección de muebles históricos en general y en particular los del Casal Balaguer. Se propuso: elaborar 
un inventario de muebles históricos del ayuntamiento, que fuese público y que se pueda consultar en la 
Web del ayuntamiento. Un almacenamiento en las obras pictóricas propiedad del Ayuntamiento, 
habilitando un espacio para su conservación con un sistema de paneles o bastidores. Realizar inventario. 
Prevenir el deterioro y conservar las obras como patrimonio de todos los habitantes de esta ciudad. Fue 
aprobada por unanimidad. Creemos que hay un problema de fondo con todo este patrimonio mobiliario 
e inmobiliario, ya que además de no tener todo controlado e inventariado y localizado, no se realizan los 
mantenimientos oportunos, con lo cual, hemos estado perdiendo parte de nuestra historia. No solo es 
importante tenerlo y protegerlo, sino mantenerlo. Con lo que la solución pasa por establecer una 
partida presupuestaria anual para la conservación de los mismos, y la obligatoriedad de su gasto. 
Premios Ciudad de Palma. Se realizaron unos premios en los que la novela y poesía solo podían optar 
textos en catalán. Excluyendo el castellano. Tenemos garantizar que todas las personas puedan disfrutar 
y participar de la cultura, ya que es un derecho fundamental al que jamás debemos renunciar. La cultura 
la hacen las personas y no las administraciones; al igual que la lengua es una cualidad de las personas y 
no de los territorios. Lo importante en la cultura es motivar, fomentar y crear condiciones necesarias 
para animar la capacidad creativa de las personas, en todos los ámbitos, incluido el literario, y sin 
dirigismos de ningún tipo, rechazando de plano cualquier política cultural que trate de inducir a los 
ciudadanos hacia una determinada opción, discurso político o  lengua oficial en que se escriba, tal y 
como se está haciendo con estos premios. Des de l’Ajuntament de Palma es deuria d’incentivar 
mitjançant els Premis Ciutat de Palma, una cultura en llibertat, que motivi als creadors literaris, tant els 
que escriuen en català com en castellà. És el nostre deure proporcionar-los un marc políticament 
neutral, sense intervencionismes, amb igualtat de condicions en les llengües cooficials, de lo contrari, 
anirà en detriment últim dels ciutadans de Palma i del seu dret fonamental a la cultura.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Sr. Bauzá per favor vagi acabant.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Al imponer por parte de ustedes una sola lengua cooficial en los  premios ciudad de Palma, se está 
discriminando y cerrando la opción a participar a aquellas personas de nuestra tierra cuyo talento 
literario se expresa en castellano. Se está limitando y censurando una forma de expresión a la que no 
sólo los que quieren optar al premio, tienen derecho a utilizar, sino que también se está privando a los 
ciudadanos de Baleares, a  su derecho fundamental a la cultura literaria en todas sus expresiones. En 
definitiva, dejemos a la cultura el privilegio enriquecedor de poder manifestarse en cualquiera de las dos 
lenguas oficiales de Baleares. En cuanto a la conciliación laboral y familiar. Nos ha impactado muchísimo 
que un regidor de igualdad y derechos cívicos haya votado en contra de una medida de fomento de la 
conciliación laboral y familiar. Como ya se dijo en su día en el debate de proposición, Baleares esta en la 
cola en tiempo que dedica al hogar y a la familia. Es importantísimo que desde todas las instituciones se 
promuevan medidas encaminadas a la conciliación, y este ayuntamiento de Palma no ha hecho nada al 
respecto, más que votar en contra. Es imprescindible que desde las instituciones impulsemos y 
fomentemos medidas para la conciliación, como puede ser la flexibilidad y la racionalización de los 
horarios laborales, la posibilidad de la jornada continua o a tiempo parcial, el teletrabajo, incentivar a las 
empresas para que ofrezcan servicio de guardería, todas ellas fundamentales para conseguir una 
verdadera y eficaz conciliación laboral y familiar. Creemos que uno de los ejes estratégicos de la 
Regiduría de igualdad y derechos cívicos debe ser la Conciliación, y que debería tener un plan definido y 
claro en esta materia, tanto a nivel interno, como externo. A nivel interno en relación a los propios 
trabajadores y también dentro de sus competencias, las diferentes regidurías puedan realizar en pro de 
la conciliación. Y a nivel externo, fomentando a las empresas privadas a  aplicar medidas de 
conciliación.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
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“Sr. Bauzá per favor, li he de pregar que vagi acabant.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Li hauré de deixar idò. Ja m’he passat dos minuts vint-i-vuit.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Vint-i-nou.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Trenta-u. Ara mateix trenta-u. Ara mateix trenta-u. Bé, idò els deixaré per la meva pròxima. Continuaré 
expressant coses, perquè jo crec que hi ha moltes coses que dir en aquest Ajuntament, i no pensem que 
estam a una gran ciutat, com és, però no tan guapa, no tan guapa. Gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdíz (SOMPALMA): 
 
“Bon dia a totes i a tots. En aquest debat d’aquesta Ciutat tan guapa. Aquest és el primer debat de 
l’estat de la Ciutat per Som Palma. L’any passat aconseguírem 5 regidors i regidores i avui assistim per a 
retre comptes del que hem fet, i també per a exposar les línies generals del que volem fer dins l’equip 
de govern. Han estat mesos durs, de molta feina i aprenentatge que ens han de servir per fer-ho millor 
en els anys que ens queden de mandat. Agraïm la col·laboració que hem tingut per part dels companys i 
companyes de Podem i l’impuls de tantes i tantes persones que dia rere dia ens consulten, ens critiquen 
o ens animen. Fa un any, el carrer i la seva gent varem entrar en aquest Ajuntament amb un compromís 
ferm de governar per a tots i de canviar el rumb de les polítiques irresponsables, que havia imposat 
l’antic equip de govern. La remor dels carrers demanava una regeneració de la política arreu de tot 
l’Estat i les expectatives eren directament proporcionals a les necessitats per cobrir. Al llarg d’aquest 
primer any de govern, ens hem situat i hem comprès el funcionament de la maquinària institucional i 
administrativa. Un funcionament, moltes de vegades anòmal, que massa freqüentment allarga els 
terminis en detriment de les demandes de les persones. El veïnat de Ciutat se sent impotent i incapaç 
d’entendre cóm els problemes més bàsics i primordials, tenen massa vegades una resposta que oscil·la 
entre el silenci administratiu, la parcialitat i la ineficàcia. Tota la ciutadania, en major o menor mesura 
hem estat víctimes de la crisi financera internacional. Però amés som víctimes de les polítiques 
equivocades dels dirigents que varen tenir la responsabilitat de fer front a la crisi. Primer, del govern del 
PSOE, que després d’haver ofert esperançadors avanços en qualcunes polítiques socials, va demostrar 
que no estava preparat per a fer front a una crisis sistèmica. En segon lloc, les polítiques austericides 
aplicades pel Partit Popular a l’empara d’unes institucions europees segrestades pel pensament 
unidireccional i inflexible de la senyora Merkel i els seus aliats, els quals, davant de la disjuntiva, es varen 
estimar més rescatar en els bancs que a les persones. Aquestes polítiques ens han dut a un augment del 
deute de l’estat per damunt del 100% del PIB de l’estat espanyol, i de forma paral·lela un augment de 
deute de la resta de les administracions del qual la ciutat de Palma no n’és una excepció. Hem trobat un 
Ajuntament amb un deute de més de 300 milions d’euros, derivat dels estralls de la crisi econòmica i les 
polítiques equivocades i miops que ens han imposat. Les polítiques austericides d’Europa ens imposen 
un sistema de pagament dels deutes dels nostres Ajuntaments, que arruïnen encara més a la ciutadania 
i asseguren els drets dels creditors. La modificació del article 135 de la Constitució així com la Llei de 
racionalització i sostenibilitat de l’administració local, coneguda com a llei Montoro, obliguen als 
ajuntaments a prioritzar l’estabilitat pressupostària per sobre de les necessitats i les demandes de la 
població. Es posa el pagament als bancs abans de l’atenció a les llars, que no poden cobrir les seves 
necessitats bàsiques, els creditors per sobre de l’atenció a la infància en situació de pobresa. Privilegiar 
el compliment del objectiu de dèficit per damunt de les necessitats dels ciutadans es troba a les 
antípodes del projecte que aquí i ara representem. La ciutat de Palma pateix unes creixents desigualtats 
socials. L'informe de Foessa indica que Balears és una de les CCAA que registra una taxa de pobresa i 
exclusió més altes d'Espanya, un 27’8%, és a dir, 3 persones de cada 10. Les dades de Càritas del 2015 
revelen que es varen atendre 4467 persones a Palma. Sis de cada deu de les persones ateses eren 
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dones, la majoria entre 30 i 54 anys i quasi el 20% menors d’edat. Aquestes dades i d’altres mostren 
cóm la cronificació i la normalització de la pobresa és una realitat al nostre voltant, on la distància entre 
rics i pobres va creixent i s’ha creat la figura del “treballador pobre”, aquell que tot i tenir feina, no 
ingressa el suficient per a poder subsistir amb dignitat. Hi ha famílies que no poden alimentar els seus i 
han de dur cada dia els seus infants a l’escola sense berenar, on l’únic menjar calent que reben molts és 
el que els pot facilitar l’escola, sempre i quan tinguin la sort de comptar amb una beca de menjador. No 
hi ha símptoma més flagrant d’aquest esgotament del model derivat del règim del 78, que el degoteig 
constant de casos de corrupció. La situació és tan extrema que aquesta paraula, “corrupció”, ja no ens 
basta per descriure la situació actual. El que s’aprecia per part de la ciutadania no son uns casos de 
corrupció sorgits del funcionament de les institucions, si no la corrupció com la forma establerta de 
funcionament de la política. De l’ús de la política per a aconseguir beneficis patrimonials personals. 
Molts d’aquells que s’han volgut fer conèixer com a polítics, ara son coneguts pel que realment son: 
espavilats, aconseguidors, o simplement, delinqüents. Ens fa mal al cor haver de recordar casos com el 
Palma Arena i molts d’altres que podríem llistar, i que donen noms i llinatges a les actuacions més 
vergonyoses que han posat, ara si, a les Balears al mapa i a les portades dels informatius. Encara ara en 
paguem les factures, el Palma Arena ens costarà encara més de 6 milions d’euros fins a l’any 2027. No 
podem evitar fer esment de la deplorable situació que aquest govern de la gent s’ha trobat, pel que fa a 
les actuacions judicials que involucren empleats d’aquesta casa. Tot i que agraïm les mostres públiques 
de suport del Partit Popular cap al govern i cap a la seva regidora de Seguretat Ciutadana, pel que fa en 
aquest assumpte, varen ser aquests governs immediatament anteriors els que tenien la responsabilitat 
política del que succeí sota els seus ulls. Tenim un Palau de Congressos que just ara hem acabat, amb 
uns costos exorbitants, planejat en un moment on qualsevol cosa semblava factible als nostres dirigents, 
i els doblers no eren restricció per cap idea, per agosarada que fos. Des de l’equip de govern farem tots 
els esforços per a que aquesta infraestructura aporti la major rendibilitat econòmica i social a la nostra 
ciutat, i a Balears. Pel que fa a l’ajuntament, ens hem trobat amb treballadors i treballadores municipals, 
personal altament qualificat, als quals s’havien aplicat les retallades just després de l’època, en la qual 
els doblers anaven rajant a partir de la font suposadament inesgotable del desenvolupament urbanístic. 
Ells són el nostre principal recurs a l’hora de dur a terme iniciatives valentes en favor de la ciutadania. 
Des de l’actual govern estem treballant perquè aquests empleats públics puguin recuperar els seus 
drets. Aquest afany nostre seria un poc més senzill si no ens haguéssim trobat unes sentències judicials 
referents a expropiacions mal executades, que suposen una nova llosa, en aquest cas de més de 40 
milions d’euros sobre les espatlles dels nostres conciutadans. Son moltes les dificultats que ens hem 
trobat, sí. Però què hem fet al llarg d’aquests mesos i cap a on vol treballar Som Palma en aquest equip 
de govern? Hem arribat en aquest ajuntament per a donar una empenta cap endavant a les polítiques 
que afavoreixen a la ciutadania, i per contribuir a la obertura de la institució als palmesans. Tots el 
ciutadans i ciutadanes saben que poden acudir a Cort i que seran atesos. Volem la participació de totes 
les persones en la determinació de les polítiques a Palma. Per aconseguir un Cort obert, estam 
potenciant els Consells de barri, els Consells de districte, fem reunions periòdiques amb tots els 
assessors, hem obert consultes ciutadanes i taules participatives, amb la finalitat de que els veïns i les 
veïnes de Palma tinguin veu i aquesta sigui escoltada. Un exemple d’obertura a la participació es dona 
mitjançant el canvi de model de la Fundació Palma Espai d’art, on es cercarà la col·laboració directa dels 
agents culturals de la nostra ciutat, mentre també al món de la cultura, la Fundació Miró ha estat dotada 
de una nova gerència que té com a objectius millorar les exposicions del museu i posar-lo dins dels 
cercles culturals mundials. Aquests dies, s’ha iniciat el projecte de pressuposts participatius, una eina 
més per a conèixer i executar les idees de la ciutat per a la seva millora. Una eina que aquest primer any 
fa les seves primeres passes i que desitgem sigui el naixement d’una nova forma de governar. Una altra 
de les eines que volem impulsar des del govern de Cort és l’Oficina del Defensor de la Ciutadania. Es 
tracta d’una eina de participació i transparència que volem reiniciar, i que ha de tenir un paper clau en la 
lluita contra la corrupció. Volem que l’oficina estigui dirigida cap al control del funcionament municipal 
al mateix temps que compleixi les tasques de mediar, assessorar, atendre i ajudar als veïns i veïnes de 
Palma, en les seves relacions amb l’Administració Municipal i la resta dels organismes que depenen 
d’aquesta. Sabem que aquestes accions no són suficients, sabem que hem fet una primera passa per 
obrir el diàleg amb la ciutadania, però volem que la ciutadania decideixi quotidianament les qüestions 
que li afecten. Volem obrir per complet les portes de l’Ajuntament a la gent i implicar als veïns en el 
disseny, validació i implementació de les polítiques públiques. Per garantir una participació realment 
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democràtica cal avançar en les polítiques d’igualtat, i potenciar l’associacionisme, donant tot tipus de 
cobertura a associacions ciutadanes que treballen en favor del bé comú. Hem trobat un ajuntament on 
la gestió anterior va decidir oblidar les tasques i els temes més importants, deixant totalment 
desemparats als col·lectius més necessitats. S’ha governat sense la participació i col·laboració de les 
entitats socials, que han hagut de fer la feina que li tocava a l’Administració Pública. Es va deixar de 
banda a les associacions, ofegant-les amb burocràcia. Es va apartar a la Federació de veïns de les 
decisions de ciutat. Es va eliminar la gestió cívica. Hem trobat una administració, en definnitva, adversa 
al seu caràcter inherent: el servei públic. És responsabilitat d’una administració propera com és 
l’ajuntament destinar més recursos allà on son més necessaris. Aquesta administració ha obert més 
centres d’atenció social, com per exemple Son Gotleu i S’Arenal, uns centres imprescindibles per fer 
front a les creixents demandes d’una població, que encara no ha notat aquesta suposada recuperació 
econòmica, de la que tant xerra el senyor Rajoy i que no acaba d’arribar. Ens preocupem de que les 
dones víctimes de violència de gènere, tinguin a la seva disposició els mitjans més adients per fer front a 
la que en molts de casos és la pitjor experiència de les seves vides. Quan una dona rep la traïció de la 
persona que ha de ser la seva companya, quan és víctima del pitjor terrorisme, és quan les 
administracions haem de posar tots els mitjans adients, per pal·liar i redreçar la situació, donant una 
nova oportunitat perquè aquestes dones puguin refer la seva vida i també la dels seus fills. Viure en 
igualtat comporta potenciar l’accessibilitat. Aquesta és una de les prioritats de Som Palma dins el 
govern. Tots tenim el dret de gaudir de la nostra ciutat i especialment hem d’ajudar a aquelles que 
puguin tenir qualsevol dificultat. Com a mostra, s’ha donat solució a les reivindicacions històriques, de 
més de 20 anys, dels veïns del carrer Concòrdia, que volien poder creuar les vies del tren amb seguretat, 
així mateix també s’està fomentant l’accessibilitat a totes les platges de Palma. Volem una Palma més 
verda, més amigable, agradable per a passejar i agradable per viure. Hem augmentat la mobilitat 
sostenible, hem baixat els preus del transport públic per a residents, i hem incrementat el nombre de 
ciutats i pobles propers amb els que hi ha conveni de col·laboració a través de la targeta ciutadana. S’ha 
produït una aposta clara per l’eficiència energètica, tant als edificis públics com pel que fa a 
l’enllumenat. Per primera vegada en 50 anys estem renovant l’enllumenat públic, i implantarem un 
model ambientalment responsable, que ens permetrà estalviar fins a 3 milions d’euros cada any, que 
podrem invertir en necessitats de la ciutadania. S’està tornant a invertir en els barris. S’ha de posar fi a 
la sensació de que existeixen barris oblidats per l’administració, de que hi ha palmesans de primera i de 
segona. A Platja de Palma, a Son Gotleu, Camp Redó, Son Roca, Son Banya, i al drama dels assentaments 
també hi viuen persones, i per a nosaltres compten. Hi ha barris a qui aquest consistori ha donat 
l’esquena massa temps, argumentant la necessitat de la promoció econòmica i amb falses promeses 
d’uns beneficis generals, que finalment només han arribat a les mans d’un quants. Tots Som Palma, i 
defensarem la política del tothom inclòs. Estam decidits a recuperar l’espai públic pel gaudi de la gent. 
Els usos comercials han d’estar supeditats al descans dels veïns. Una vegada decretada la moratòria per 
l’atorgament de llicències de noves terrasses a vàries zones de la ciutat, treballem ja en una nova 
ordenança d’ocupació de la via pública, que veurà la llum abans d’un any. Paral·lelament treballarem en 
plans d’usos per planificar la ciutat de manera responsable. En matèria de renous, tot i que ens llastra la 
manca de personal i de recursos, hem treballat de forma transversal per arribar a consensos amb 
negocis i ciutadania per pal·liar dins el possible aquest seriós problema. Com que volem una ciutat 
amable, també s’ha impulsat declaracions institucionals relatives als drets humans i dels animals. 
Treballem per una Palma saludable per tothom. Per aconseguir-ho hem desenvolupat programes de 
promoció de la salut orientats a col·lectius vulnerables. Hem ampliat l’oferta de places dels projectes, 
que oferim a través de Palma educa a les escoles. Així mateix, protegim la salut de la població actuant 
com a sentinelles, vigilant i controlant els riscos existents. Destinem els recursos allà on són més 
necessaris d’acord als criteris tècnics i ens coordinem amb EMAYA, amb Autoritat Portuària i altres. A 
l’ajuntament no volem deixar ningú darrere i posem els mitjans de que disposem, per a la resolució de 
problemes higiènics i sanitaris fent èmfasi sobre les persones que els pateixen i també en aquelles que 
els generen. Palma, la que ha estat qualificada com a millor ciutat per viure, és també una ciutat on s’ha 
permès la degradació dels barris, a la qual contribueix la irresponsabilitat de les entitats bancàries i de la 
pròpia administració pública, que han mostrat una gran negligència a l’hora de fer-se càrrec dels 
habitatges i solars de la seva propietat. Hem  arribat a l’absurd on els únics deutors a moltes comunitats 
veïnals són els bancs i fins i tot la pròpia administració. És a dir, els nostres veïns i veïnes pateixen per la 
manca d’acció d’aquells amb més capacitat econòmica, els que, irònicament, haurien de vetllar pels seus 
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drets i les seves necessitats. Ens trobem molt satisfets per l’oficina antidesnonaments. En el poc temps 
que porta en funcionament, aquesta oficina ha aconseguit aturar 56 desnonament i ha aconseguit 
allotjar a 7 famílies, que havien tret de casa seva. No obstant això, som conscients que encara hi ha 
persones desnonades del seu habitatge habitual per falta de mitjans per poder pagar la lletra o el 
lloguer i a cadascuna d'aquestes situacions l’administració ha de ser-hi present per ajudar i donar 
solucions. La fusió del Patronat de l’Habitatge i el Patronat Riba ha estat una mesura per aconseguir 
millor eficiència i efectivitat en l’àmbit social. Encara hi ha gent que per a poder pagar el lloguer ha de 
prescindir d’altres necessitats bàsiques, com la calefacció o la roba per als seus fills. Veiem amb 
preocupació el fet que els lloguers estan rondant nivells pre-crisis mentre els salaris continuen 
descendint. S’han iniciat negociacions amb els bancs a fi de que permetin l’ús de vivendes embargades 
per un sistema injust i arcaic que protegeix quasi en exclusivitat els drets dels creditors, i que es puguin 
llogar a aquestes persones que es troben en situacions de vulnerabilitat o falta de recursos. Son petites 
passes més encaminades a pal·liar el problema, i necessitem seguir fent molta de feina per a que els 
veïns i veïnes de Palma tinguin el dret a l’habitatge assegurat. Pel que fa al turisme, a Som Palma creiem 
que és fonamental obrir el debat sobre el model turístic de la nostra ciutat. Partim del model Balear, 
que en els darrers anys ha exacerbat la seva aposta per la quantitat per sobre de la qualitat. Aquest 
model ens duu a competir en preus fins al límit en que els ingressos que obtenen els empresaris 
turístics, són menors que el cost efectiu que provoquen alguns d’aquests turistes. D’aquesta manera, els 
marges empresarials privats, descansen en la socialització dels costos cap a tota la ciutadania i, encara 
en major mesura, sobre les esquenes dels treballadors i treballadores. Permeteu me fer aquí un incís i 
recordar a les cambreres de pis, en favor de les quals es va aprovar fa breus setmanes una Proposició No 
de Llei al Parlament Balear, així com a d’altres col·lectius menysvalorats que són els engranatges 
d’aquest sector econòmic. Són els treballadors i treballadores, les víctimes principals de la maleïda 
estacionalitat, contra la qual tots els esforços semblen insuficients. Provoca contractes de curta durada, 
que al mateix temps reforcen la necessitat dels treballadors d’acceptar condicions injustes per por de 
quedar-se sense feina o rebaixar, encara més, el seu nivell d’ingressos. Això, unit a les successives 
reformes laborals, formen les condicions òptimes per a la explotació laboral. L’augment de turistes, va 
d’aquesta manera de la mà del increment del nivell de pobresa. Incrementem el PIB, més lentament que 
altres CCAA, i ho fem també per sota del increment de la població, de forma que anem baixant llocs en 
el PIB per càpita, convertint-nos en una societat dual. El turisme va a més associat a una petjada 
ecològica en molts casos irrecuperable. En paraules d’Ivan Murray, professor de la UIB i expert en 
geografia: "Creiem que tot comença amb el turisme perquè el poder ha construït un relat, i molts 
mallorquins se l'han cregut".  A mode d’exemple comentar que una persona resident a Mallorca 
consumeix una mitjana de 125 litres d'aigua al dia. Un turista suposa un consum d’uns 440 
aproximadament. Si aquesta persona juga al golf, el consum supera els 800 litres. Aquestes dades 
clarament no són sostenibles. És evident que el rècord en l’arribada de turistes suposa també un rècord 
en despesa de neteja viària, energia, sanejaments i depuració, policia municipal, etc. És a dir, estem 
subvencionant entre tots els beneficis d’uns pocs. És necessari que els turistes i els empresaris es facin 
càrrec dels costos reals de l’activitat turística, de manera que hi hagi més recursos que puguin repercutir 
en millores per a la majoria social. Un pas en aquesta direcció ha estat la implantació del Impost sobre 
estàncies turístiques, que entrarà d’aquí a poques setmanes en vigor. Com a ajuntament, presentarem 
projectes per pal·liar algunes de les mancances de Ciutat i alguns dels costos sobrevinguts per causa del 
turisme. Un altre repte que ens arribarà en breu serà la necessitat d’actuar en l’àmbit del lloguer turístic. 
Aquest és un àmbit que té una multiplicitat de vectors associats: des del pagament d’impostos d’una 
activitat moltes vegades ancorada en el llimbs de l’al·legalitat, fins a la pressió a l’alça dels preus dels 
habitatges de lloguer per als propis habitants de la ciutat, sense oblidar nos dels problemes de 
convivència per als veïns i veïnes, i la massificació de l’espai públic. No ens hem d’enganyar, el debat no 
és turisme sí o turisme no. El problema és que tenim un model insostenible que destrueix el territori i 
beneficia clarament a una minoria molt reduïda, mentre que genera precarietat o una mera subsistència 
per a la majoria de la gent. Per aconseguir el que ens demana la ciutadania primer, hem d’emprar els 
recursos públics de forca eficaç i eficient i en segon lloc, aconseguir incrementar els ingressos sense que 
això suposi una carrega per aquells que ens necessiten més. Una fita important d’aquest Ajuntament ha 
estat aconseguir els més de 10 milions d’euros que legítimament corresponien a Palma per la Llei de 
Capitalitat. Des del 2010 Cort no disposava de fons provinents d’aquestes partides. 7 d’aquests milions 
s’invertiran en infraestructures de caire social, en el barri de Son Gotleu, cases d’acollida per les víctimes 
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de violència, etc. A més dels recursos provinents de la llei de capitalitat, cal repensar l’IBI amb el criteri 
de que han de pagar més impostos, aquells que més en tenen. Calen recursos per remunicipalitzar 
serveis com el 010, o les escoletes de Palma. Cal invertir més en els barris oblidats. Ens toca treballar en 
el nou Pla General d’Ordenació Urbana, repensant i dissenyant la Palma del futur, i deixant de banda els 
grans projectes faraònics per invertir de forma intel·ligent en projectes que millorin la vida de les 
persones. Construir una ciutat amigable i sostenible mediambientalment, amb eixos cívics, rutes segures 
i saludables. Hem de trobar solucions creatives als desastres heretats. L’hospital de Son Espases ha de 
comptar amb un accés amigable a peu, una llançadora gratuïta des de la Plaça d’Espanya i un pàrquing 
gratuït en les immediacions. És inadmissible que s’hagin de traspassar unes barreres per accedir a un 
hospital públic i molt menys, haver d’abonar un aparcament amb tarifes pròpies d’un centre comercial. 
Podem i Som Palma tenim clar que el que hem fet aquest primer any no és suficient. Cal reinventar la 
governança, reinventar la forma de fer política. És temps d’una implicació social més horitzontal. 
Necessitem seguir agitant les aigües dels models de gestió actuals, recordant que les nostres 
democràcies de baixa intensitat no satisfan ni les necessitats ni els somnis de la gent. És hora de 
repensar el model de ciutat al complet. Deixar d’organitzar-la exclusivament en termes econòmics 
empresarials neoliberals, i reconstruir-la en base als factors humans i ecològics. Hem de deixar enrere el 
concepte de benefici econòmic privat com a motor de la societat, per crear un model de ciutat amable, 
sostenible, justa i equitativa. Això implica, per exemple, un replantejament de l’ús de l’espai públic, 
l’aplicació d’una perspectiva feminista transversal, destinar els diners públics al reforçament dels serveis 
socials en comptes de prioritzar el pagament als bancs, i la creació d’un nou concepte de participació 
ciutadana real. Hem de deixar de parlar només en termes exclusivament econòmics, i començar a 
analitzar el benestar real i tenir en compte els indicadors de benestar i felicitat de la població. És 
imprescindible transformar les polítiques socials. Evolucionar des de la caritat cap a la justícia social. No 
es tracta de tapar més forats a un sistema que no funciona, sinó de fer un gir i canviar cap a un model 
sostenible. Rebutgem el model neoliberal.  I els Tractats com el TTIP, que retalla els drets socials i 
mediambientals de la ciutadania, per beneficiar a les multinacionals i les oligarquies: les elits extractives. 
Un tractat que EEUU i Unió Europea negocien en secret al marge de la ciutadania. Això no és 
democràtic, aquesta no és la manera de negociar que volem. Treballarem per una ciutat lliure, segura i 
amable per a totes i tots. Una ciutat que possibiliti un accés real i directe als drets, recursos i deures de 
totes les persones que viuen i conviuen a Palma. Implantarem des d’aquest ajuntament accions 
polítiques, que no suposin cap segregació ni discriminació per raó de gènere, d’origen, d’edat, classe 
social i atendrem les possibles situacions d’exclusió, que es donen arreu de la ciutat. Volem una ciutat 
feminista, inclusiva, antixenòfoba, equitativa i lliure per a totes les persones que han decidit 
desenvolupar el seu projecte de vida a Palma, una ciutat que tingui com a pilars essencials el diàleg i la 
diversitat sense paternalismes. Ningú coneix més el seu barri, el seu districte i la seva ciutat que els 
mateixos veïns i veïnes. Ens hem de treure la por al canvi. Com diu Carolina Bescansa: “Nos da miedo 
que la gente crea que todo puede hacerse en un chasquido, pero en 2 años se pueden hacer muchas 
cosas. El problema es que para la gente con necesidades 2 años es demasiado tiempo. Pero nos da más 
miedo que nos instalemos en la idea de que nada puede cambiar, de que este es el estado de cosas en el 
que vivimos. Interiorizar la derrota, asumir que nada va a cambiar es lo más peligroso que puede 
pasarnos”. Sabem que en quatre anys no podrem acabar amb els problemes estructurals de la ciutat. 
Però el que sí que volem i pretenem és establir les bases per a la vertadera transformació de la ciutat. 
Avancem lentament perquè volem arribar molt lluny. Som conscients que aquesta feina és tasca de tot 
l’equip de govern. Des de la responsabilitat treballarem per complir els objectius marcats fa un any en el 
pacte de govern, fruit dels programes dels tres partits. Tenim clar que tot això no ho aconseguirem tots 
sols. No hi ha vertadera transformació social sense el treball al carrer. La inèrcia i la inoperància que han 
regit històricament l’administració local, dificulten que les rodes del canvi girin a la velocitat que ens 
agradaria. Per això demanem als moviments socials que no ens deixin aïllar-nos, fem una crida a què ens 
vigilin, a que ens cridin l’atenció quan ho trobin necessari, a que comptin amb el nostre suport en les 
mobilitzacions, i a que ens agafem de la mà per transformar Ciutat plegades. És feina de tots i de totes, 
tornar a recuperar l’alegria del canvi, la força de la revolució social, que varen tenir els nostres pares i 
avis. L’Ajuntament no és un fi. Ha d’esdevenir el instrument de transformació de la nostra ciutat, però 
només ho farà amb el impuls i el compromís de tots i totes. La política sempre ha estat i serà de tothom. 
Nosaltres aportarem tota la nostra experiència i capacitats, la nostra energia, el nostre temps, els nostre 
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compromís... però serà la implicació col·lectiva de la nostra ciutat la que ens permetrà arribar allà on 
volem.  Perquè Palma l’ha de fer la seva gent. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt Honorable Senyor Batle, il·lustríssims regidors, benvolguts conciutadans que avui ens voleu 
acompanyar. No puc ocultar que fa un any m’hagués agradat comparèixer en aquest Debat com a 
batlessa de Palma. Era el meu objectiu personal i el de molta gent que va fer feina intensament per 
aconseguir-ho. Els ciutadans varen xerrar i avui liderem l’oposició. És poc usual que els polítics 
reconeguem que no hem assolit els nostres objectius. Però per honestedat, jo vull començar la meva 
intervenció fent aquest reconeixement. El Batle també tenia avui aquesta oportunitat. L’oportunitat de 
reconèixer allò que els palmesans constantment constaten: que un any després, Palma no ha millorat en 
res. Que alguns serveis han empitjorat la seva qualitat, que altres funcionen inclús malgrat la nova 
direcció política i que s’han obert a Palma fronts i ferides que tots creiem tancades fa estona. El nou 
equip de govern ho tenia tot a favor per complir amb els seus nobles objectius d’una ciutat més justa, 
equitativa i igualitària. Perquè, a diferència del solar financer que nosaltres varem trobar al 2011,  la 
situació que va deixar el Partit Popular permetia una acció política diferent a la que ens va tocar fer a 
nosaltres. Els puc assegurar que la contenció dràstica de la despesa, la paralització de les inversions i el 
increment de les taxes , no són ni han estat mai les polítiques que ens agrada fer. Però quan els 
proveïdors no cobraven d’aquest Ajuntament, quan la “Marca de la Casa” era comanar i no pagar, va 
haver d’arribar el Partit Popular per fer aquella feina que l’esquerra i vostè, Senyor Hila, que ja hi era, no 
varen voler o no varen saber fer. El resultat d’aquella gestió va ser l’equilibri als comptes públics, la 
viabilitat d’empreses municipals que presten serveis essencials als ciutadans, el increment de la 
recaptació gràcies a la recuperació econòmica que va engendrar la Nova Palma i tot això per posar com 
a prioritat a les persones. Els palmesans sí varen percebre un nou model de ciutat amb la nostra gestió. 
L’obertura de una vintena d’hotels que han recuperat l’esplendor d’edificis i de carrers, la instal·lació de 
terrasses que han dinamitzat la ciutat més enllà del centre, la promoció internacional de la Marca Palma 
que ens va convertir en la millor ciutat del món, i ens va fer somiar amb el reconeixement del nostre 
Casc Antic com a Patrimoni de la Humanitat. Però d’aquella Palma diferent, lluminosa, enllestida per un 
futur millor, que el passat que deixava enrere, només queda el record. La seva gestió, Sr. Batle, ha 
paralitzat qualsevol oportunitat de continuar la transformació de Palma. Aquella ciutat agosarada, que 
invertia en persones mentre tot lo altre es reduïa, que no se resignava a ser el que era per convertir-se 
en un referent de la Mediterrània, ha deixat pas a un nou model on la mediocritat, el conformisme i la 
ineficàcia són marca reconeguda. Senyor Batle, li vull plantejar unes preguntes, malgrat sé que no les 
respondrà. Un any després, de què ens podem sentir orgullosos? Ens podem sentir orgullosos d’una 
ciutat més bruta que mai? Aquest és, sense cap mena de dubte, el gran fracàs d’aquest primer any de 
Pacte. La gestió d’EMAYA simbolitza el fiasco de la “política emocional” de la que vostès són experts. 
Xerren de sostenibilitat, d’ecologia, de neteja. Però just són paraules. De veres podem sortir al carrer a 
dir que Palma està més neta que fa un any? De veres? Les seves prioritats dins la major empresa pública 
municipal han estat col·locar deu alts càrrecs més, contractar serveis i assessories externes, canviar els 
colors del logotip o canviar els uniformes. Però quan xerrem del fracàs d’EMAYA, no podem deixar de 
referir-nos al “Sistema Truyol” d’abandonament de trastos al carrer. Només a vostès se’ls pot ocórrer 
anomenar a una supressió en tota regla “nou servei”, i dedicar 50.000€ a informar -o més bé, 
desinformar- d’aquesta retallada com si fos un gran avanç. La sensació que té qualsevol ciutadà és que 
Palma està més bruta que mai. El sistema de no recollida de trastos no perjudica a l’incívic, i sí a aquell 
que abans, com ara, feia les coses bé. El seu sistema ha omplert Palma de mobles, electrodomèstics i 
escombraires a les barriades. I la única solució que han donat al respecte ha estat posar ferratines als 
trastos abandonats. Ja sabem que la neteja, com la seguretat, depèn molt de les percepcions personals. 
I aquestes són negatives a una ciutat on els trastos s’acumulen al carrer i on les pintades proliferen. Han 
passejat pel centre de Ciutat? Han vist el Baluard del Príncep? I la Murada Sr. Batle? Aquesta ha estat 
una gran, una de les grans errades del seu Govern. I vull dir errades per no pensar que han estat 
indiferents al fet de que als darrers mesos hagin aparegut a tot el centre històric, pintades contra els 
visitants de la ciutat. Un fet que va molt més enllà del vandalisme, ataca directa i greument el pilar 
fonamental de la nostra economia, de l’ocupació i de la generació d’oportunitats a Palma, que és el 
turisme. No vull aprofundir en el fet de que aquestes pintades s’hagin produït en un nou context 
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d’hostilitat, i ho hem vist ara, institucional envers el turisme, amb missatges negatius de responsables 
polítics, que situen al visitant quasi com una amenaça. Només hem referiré a la exasperant lentitud amb 
que han actuat, malgrat els acords de Ple impulsats pel nostre grup, exigint coordinació amb el Consell 
Insular de Mallorca i els particulars. Una prova més de la seva incapacitat de gestió. I si parlem de gestió, 
Senyor Hila, no puc deixar de pensar en la pèrdua de banderes blaves a la nostra ciutat. El pitjor resultat 
històric fet just en un sol any, el seu, hem hagut de passar de quatre banderes a una. Sí. De quatre a 
una. Estam davant un clar cas de negligència política. A una empresa privada, el responsable d’una 
caiguda del 75% en el resultat anual, seria immediatament acomiadat. No creu que és un privilegi polític 
això de no rendir comptes, de continuar al capdavant d’un àrea malgrat la manifesta incompetència 
demostrada? Hem hagut d’esperar a tenir una regidoria d’Ecologia per tenir Palma més bruta que mai, 
per perdre banderes blaves, per oferir unes barriades degradades i uns espais públics deixats. Una ironia 
més d’aquest nou model de ciutat. És difícil fer-ho pitjor que la senyora Truyol. Però no s’ho prenguin 
com un repte, perquè segur seran capaços de superar-se. I em permetrà, Senyor Hila, que continuï amb 
una altra pregunta:  es poden sentir orgullosos de la seva gestió de la seguretat? Vull començar fent 
palesa la coresponsabilitat dels equips de govern a la darrera dècada de la situació actual de la Policia 
local. Un altre reconeixement que pot ser els sorprengui. Però seria injust no admetre-ho. Des d’aquesta 
responsabilitat compartida, creiem també que la resposta ha de ser comuna. I en aquest sentit hem 
intentat consensuar amb el nou equip de govern propostes en positiu, relatives a l’estabilitat dels 
interins, al nomenament de caps, al reforç de la presència policial a les barriades i a Platja de Palma o a 
la lluita contra la venda ambulant. Crèiem que aquestes proposicions podien tenir sentit perquè estaven 
dins les seves “Bases del Bon Govern del Canvi”. Però sembla que també en aquest punt, aquest acord 
era paper banyat. Deia abans que, juntament amb la neteja, la seguretat és una qüestió de percepcions. 
Creuen que avui els palmesans es senten més segurs o millor atesos que fa un any? Les seves mesures 
ho posen en dubte: ruptura del Departament de Personal de la Policia Local amb el Departament de 
Personal de l’Ajuntament de Palma, fora consens i amb la contestació de tots els sindicats policials. 
Improvisació en el nomenament i cessament de Caps de Policia. Tres pics, tres, han escapçat al cap de la 
Policia Local, i ara, just un dia abans d’aquest debat, convoquen un concurs per el seu nomenament. 
Dèficit d’efectius policials. No es realitza una cobertura de les baixes, jubilacions ni de persones 
suspeses. I tampoc tenim data per a la convocatòria d’un nou concurs d’efectius de policies locals. 
Abandonament de les barriades. Els ciutadans volen policies al carrer, no oficines on anar a cercar-los. 
Han buidat les barriades d’agents per omplir la Platja de Palma. O com denuncien els sindicats, han 
desvestit un sant per vestir un altre. Desídia en front de la venda ambulant. I per això basta fer una 
passejada per la Murada i el Parc de la Mar. Un nou zoco, amb desenes de casos d’infracció de la 
normativa, en perjudici no només de la nostra imatge turística, sinó també dels compradors, per la 
manca de garanties dels productes. I també un perjudici dels comerços que paguen els seus imposts i 
llicències, i es troben completament desemparats en unes institucions que fan l’ull gros, quan no ho 
justifiquen com un “mitjà de vida”. Li expliquin a les famílies dels comerciants que sí compleixen amb la 
normativa. Envers aquesta pràctica, només hi ha una recepta: la aplicació de la normativa. Això no és 
repressiu sinó just el contrari: és la garantía de que les administracions vetllen pels qui compleixen les 
seves obligacions en detriment dels que no ho fan. Clar que per això és necessària voluntat política, que 
és allò que manca dins aquest Ajuntament. I que dir del irresponsable, innecessari i perillós 
enfrontament que ha generat entre la Polícia Nacional i Local. Cossos que sempre han fet feina d’una 
manera coordinada, amb protocols i plans d’actuació per damunt de conjuntures polítiques. No podem 
deixar de lamentar que se’ls hagi emprat a una refrega amb clara intenció electoralista i confia’m en que 
deixin actuar als professionals amb l’eficàcia i diligència que sempre han demostrat. Malgrat el 
panorama, no ens desanimem. Li oferim tota la nostra voluntat per un Pacte de legislatura que canviï i 
millori el model policial. A un assumpte tan important, els grans partits hem d’anar de la mà per interès 
dels ciutadans. Però he de continuar, Senyor Hila. I ho he de fer plantejant-li una altra pregunta:  es 
poden sentir orgullosos del seu model social? Vostè em voldrà dir que sí. Que d’això n’estan prou 
satisfets. Però, se’n recorda d’allò de “l’emergència social”? I de la promesa de “pobresa zero”? I del fi 
dels desnonaments a Palma? I del “compromís educatiu”? Se’n recorda de tot allò, Senyor Batle? 
Nosaltres sí. I molts de ciutadans que confiaren en vostè, també. Un any després, el social ha estat el 
més gran, flagrant i evident dels seus incompliments. Un frau de bon de veres a la confiança dipositada 
en les seves sigles. Podem dir, sense por a equivocar-nos, que no han fet res en matèria social i 
educativa que no sigui prorrogar serveis, contractes i prestacions establerts pel Partit Popular a la 
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passada legislatura. Ho justifiquen dient que estan pendents d’una “diagnosis social de la ciutat”. A què 
esperen per fer-ho? Ja no és prioritari per a vostès? O és que mai ho ha estat? La realitat és més 
prosaica que les seves excuses: amb el Partit Popular les ajudes urgents per vivenda, aigua, llum i menjar 
es van triplicar, de l’1,5 als 3,9 MM d’euros. Amb aquest Govern, el de la “sensibilitat social”, el de la 
“lluita per a la igualtat”, el de la “recuperació dels drets perduts”, l’augment ha estat de 50.000€. 
Aquesta era l’emergència social de la que xerraven? Mirin, o aquesta emergència no va ser més que un 
reclam electoral i per això no han fet res diferent; o existeix i l’han ignorada. És a dir, o varen enganar als 
ciutadans abans o ens enganen ara. I què hi ha de la “pobresa zero”? Zero és el que mereix la seva 
credibilitat. Han usat com un ham electoral les preocupacions i el sofriment de les persones. EMAYA no 
només no ha aturat, sinó que ha incrementat fins un 25% el talls d’aigua per impagament. No eren 
vostès els qui prometien acabar amb la “pobresa energètica” i aturar els talls de subministraments? I el 
compromís de “desnonaments zero”?, Novament, una promesa de cartró-pedra. Perquè a l’any 2015 es 
varen produir a Palma 1.026 execucions hipotecàries. Les mateixes que l’any anterior. De fet, el senyor 
Noguera, proper Batle de Palma, signa decrets d’interposició de demandes de desnonament, tant a 
Palma Habitada com en els lloguers socials del Patronat Riba. Crèiem que el seu compromís amb la 
vivenda digne, hauria d’anar més enllà del rètol d’una regidoria i dels títols dels regidors Molina o Truyol 
recolzant ocupacions il·legals en nom de l’Ajuntament. Per no xerrar de la seva “lluita per l’educació”. En 
què consistia? En vendre com a seu el contracte de manteniment d’escoles que varen deixar enllestit? 
En no convocar el Bo Escolar per escoletes, que no garanteix l’accés de tots els infants a una plaça? En 
no treure les subvencions per les activitats de les AMIPAS? En no obrir cap escola els horabaixes, 
malgrat l’acord unànime de plenari? En no incrementar l’oferta de escoletes? Un pic assolit el seu 
objectiu, que no era altre que ocupar una cadira, on són les seves camisetes verdes, la lluita per una 
escola de qualitat, el seu compromís irrenunciable amb els pares i mares? Jo li dic, Senyor Hila. És a la 
paperera. Amb un pressupost idèntic al del Partit Popular, amb uns serveis prorrogats, amb unes ajudes 
urgents estables, sense increment de places d’acolliment, amb un Pacte per la Inclusió Social paralitzat i 
amb 17 compromisos pendents, amb un Pla d’Igualtat i un concert social aturats, només amb un 
reglament de Serveis Socials aprovat -que per cert, varen rebutjar estant a l’oposició...-, quina ha estat la 
seva aportació per eradicar “l’emergència social” a Palma? Quantes famílies més son ateses ara que no 
ho eren a l’any 2014? I no xerro dels seus 10 alts càrrecs, clar. Quantes persones més reben ajuda 
d’aquest Ajuntament ara? I no em refereixo als seus directius, evidentment. Quin canvi hi ha hagut 
senyor Batle? Li puc dir: canviar el cartell de la porta de l’Oficina Antidesnonaments de Palma. Creada 
pel Partit Popular a l’any 2014, per cert. Res pus. Xerrem clar. En un context de reducció general del 
pressupost d’un 25%, varem augmentar un 20% la inversió social -sí, inversió, perquè per nosaltres no és 
despesa, sinó invertir en persones-, incrementar les places d’acolliment de 146 a 222, triplicar les ajudes 
urgents per llum i menjar. Dient poc i fent molt. El gran canvi de la política social a Palma es va produir a 
l’any 2011, i el va fer el Partit Popular. Això sí, amb menys rebombori, publicitat i fotos que vostès, que 
d’això en saben molt. La prova és que el seu govern no ha canviat res. Al manco això els hi hem d’agrair. 
Un any és temps suficient per valorar una gestió. És evident que en matèria de neteja, seguretat i 
atenció social el fracàs és estrepitós, i ni tota la propaganda pot edulcorar l’evidència d’un temps perdut 
en refregues, polèmiques estèrils i manca de rumb. Fets que de ben segur tindran efecte en l’economia. 
I jo hem demàn, es poden sentir orgullosos del model econòmic? Si qualque cosa es va fer evident la 
passada legislatura va ser precisament el canvi en el projecte de ciutat. Amb decisions complicades, 
arriscades, inclús polèmiques, varem iniciar un procés per capgirar la degradació progressiva de la 
nostra economia. Assumirem riscos, varem ser agosarats i sofrirem desgast. Però del que no cab dubte 
és de que varem encertar. Palma es va convertir en un referent emblemàtic d’una recuperació 
econòmica ordenada, gradual i segura. Les terrasses, l’obertura comercial o la conversió del Port en 
escala obligada dels principals creuers del món ens convertiren, a la fi, en el desitjat destí urbà al que 
sempre varem aspirar. Això és el que vostès reberen. I què ha fet aquest Pacte d’esquerres en un any? 
Aplicant la seva lògica, han incrementat els imposts, com l’IBI. El que escapa de tota lògica és que hagin 
estat més perjudicats d’aquest increment siguin les vivendes més humils. També han aplicat el “tasazo” 
a les línies de l’EMT, als aparcaments municipals i han imposat un nou model d’ACIRE, conegut ahir, fora 
de consens amb els veïnats. I si alguna cosa els ha caracteritzat ha estat la seva obsessió malaltissa 
contra la restauració, sota l’excusa de “recuperar espais per les persones”. Per ventura no són persones 
els clients de les terrasses? O no són persones els propietaris d’aquests locals, que paguen els seus 
imposts i contribueixen notablement al sosteniment dels serveis públics? I digui’m, no són persones els 



 

- 22 - 

empleats d’aquests locals i les seves famílies? L’Estabilitat econòmica de les quals s’ha posat en perill 
sense cap mirament. Han volgut liderar una autèntica creuada contra les terrasses, o millor dit, contra el 
model d’èxit que representen, només per ser del Partit Popular. Però s’han trobat amb l’inesperada 
resistència dels veïnats a una consulta de la que varen sortir escaldats. Ara han cercat revenja 
institucional amb la suspensió temporal de instal·lacions al Born o l’amenaça de tancar locals al Carrer 
dels Oms. Des de l’oposició hem demanat consens, hem demanat consens, planificació i sentit comú en 
el disseny del nou model d’ocupació de via pública. Un model que necessàriament ha de conjugar el dret 
al descans dels veïnats amb l’activitat econòmica, i que no pot deixar de banda el compliment de la 
normativa municipal. Un pic més, troba la mà estesa del nostre partit per arribar a un gran consens, que 
duri més que el seu govern, i que doni seguretat jurídica. Un Pacte especialitzat en la venda de fum. 
Cada setmana, el regidor Noguera s’aixeca amb un nou projecte “revolucionari” per la nostra Ciutat: Son 
Busquets, la cessió de Son Moix, Camp Redó, el Velòdrom, Es Jonquet, el Canòdrom, la Plaça de 
l’Auditòrium, GESA. Però, digui la veritat, senyor Hila. Quants d’aquests projectes compten amb 
pressupost? Quants tenen viabilitat econòmica? Quants d’ells es faran realitat dins aquesta legislatura? 
En acabar contarem. Un Ajuntament que compta amb una tinent de Batle d’Ecologia i Agricultura, però 
que ha reduït el Turisme a un àrea delegada. Pot ser aquesta manca de visió ha provocat la fugida 
d’inversions a la Platja de Palma, que té un cost clar en ocupació i millora d’una planta hotelera 
envellida. Un altre exemple de la escassa perspectiva econòmica el trobem al Palau de Congressos. 
Perquè si quan varen arribar estava enllestit per la seva obertura, la voluntat de cercar informes a mida 
ha endarrerit el procediment “sine die” i ens ha costat més de 2 milions de lucre cessant, seguretat i 
manteniment. Assumint tota la responsabilitat que ens correspon, que ho sabem, crèiem imprescindible 
aplicar serietat i eficàcia a un assumpte del màxim interès per Palma. I un pic més, en això tenen la 
nostra voluntat de col·laboració, i li estenc la mà. La nostra experiència de govern ens obliga sempre a 
una oposició responsable i mesurada, que no és el mateix que una oposició blana o còmoda per el 
govern. Amb només un any hem acumulat raons més que sobrades per exercir una fiscalització severa 
de l’activitat del Pacte. Una activitat que no s’ha centrat, com queda de manifest, en la millora de la 
qualitat de vida dels palmesans, sinó més be en el manteniment d’un Pacte mal avingut, que ha trobat a 
la provocació i el sectarisme la seva única argamassa. Per això, ens pregunta’m, es poden sentir 
orgullosos de les polèmiques artificials? És prest per dir-ho, però hem puc arriscar: seran recordats per 
esser el Pacte de la Demolició. A la falta d’idees, d’un model de ciutat viable, d’un projecte polític que 
transcendeixi les paraules i es manifesti en fets, els partits del Pacte han concentrat tots els seus 
esforços en destruir emblemes d’una gestió brillant en un moment complex: la gestió del Partit Popular, 
que en mig de la pitjor crisi econòmica de les darreres generacions, va saber apel·lar a l’orgull palmesà 
per impulsar una ciutat decaiguda i convertir-la en un model i referent europeu. Lluny d’aprofitar 
aquesta conjuntura, el nou govern municipal sembla immers a una carrera per veure quin és el major 
despropòsit que pot fer. La llista, fins ara, és sorprenentment llarga. Com diuen que ja s’ha acabat 
“l’emergència social”, han dedicat el seu temps a canviar, amb nocturnitat i sense consens, la 
configuració d’aquest Saló de Plens, per donar-li un estil més “laic” i més “republicà”. Sobra recordar 
que el Batle Hila ho és de tots els palmesans, i no només d’aquells que el varen votar. I com sembla que 
també s’ha assolit la “pobresa zero”, podem dedicar a declarar Palma ciutat antitaurina o a menysprear 
tradicions de tots els palmesans amb un sectarisme impropi d’una institució.  
Senyor Batle. Vostè tenia l’oportunitat d’elegir com volia ser recordat pels palmesans. I ho ha fet. Vostè 
serà el batle que va intentar tomar Sa Feixina. I dic be, intentar, perquè ja li puc avançar que no la 
tomarà. I no només per les irregularitats administratives i pel procediment que ha comès, que han 
obligat al Consell Insular a la seva paralització; ni tan sols per la forta divisió interna, que ha fet que 
destacats companys seus, des de na Pilar Costa a en Ramón Socías, passant per l’ex diputat constituent 
Carlos Zayas o darrerament Vicenç Thomàs, o darrerament el ex batle Ramón Aguiló, hagin alçat la veu 
contra la destrucció del monument. No el podran tomar perquè els ciutadans palmesans i palmesanes 
de Palma no ho permetran. Així de simple. Així d’evident. I malgrat no ho tomin, la seva legislatura ja jeu 
davall les runes de la seva obstinació, de la seva supèrbia i del seu enconament. Comportaments 
impropis d’un Govern que es diu de la Gent però que actua sense la gent, inclús en contra de la gent. El 
convit a rectificar, Senyor Batle. Aquesta no és la seva decisió -o sí, no ho sabem, donada la seva 
indefinició patològica, diríem gairebé patològica. Ni tan sols la dels seus companys de Partit, que han 
impedit que la seva signatura aparegui a cap document relacionat amb la demolició del monument. 
Vostè, com a regidor d’aquesta ciutat, diríem bé com a tinent de batle d’aquesta ciutat, va votar a favor 
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del manteniment i adaptació de Sa Feixina. Un acord unànime liderat per una batlessa socialista, que vol 
substituir per una imposició sense consens. Amb la seva postura actual no només es desmenteix a vostè 
mateix. Insulta el llegat del seu govern, menysprea als seus companys i ignora la veu d’una barriada, 
igonar la veu d’una Ciutat. No hem faci cas a mi. Tampoc al meu Grup. Ni tan sols als seus col·legues 
socialistes. Faci cas a la ciutadania, malgrat li costi un enfrontament amb els seus socis. Vostè es deu a 
Palma i als seus veïnats, no als cinc regidors de Som Palma ni als cinc regidors de MÉS. Serà trist mostrar 
el seu balanç cultural a la posteritat. Tenen qualque pla per impulsar la declaració de Palma com a 
Patrimoni de la Humanitat? Pensen tornar a recolzar la Palma ArtBrunch o als artistes visuals a la Nit de 
l’Art? Pensen enriquir un programa teatral més pròpia d’un poble gros que d’una capital espanyola? 
Què pensen fer amb el Centre d’Interpretació del Call Jueu, que vostès mateixos demanaren, nosaltres 
el varem crear a la passada legislatura? Què pensen fer? I amb l’any perdut al Casal Solleric? Faran 
qualque cosa més que tallar la cinta del Casal Balaguer o excloure la llengua castellana dels Premis 
Ciutat de Palma? En definitiva, tenen qualque previsió cultural, més enllà que enderrocar Sa Feixina? Un 
any per l’oblit en matèria de Cultura. Aquest és el seu balanç, Senyor Hila. Es pot sentir orgullós? És això 
el que esperava fer? Per això ha esperat tants d’anys? Crèiem que els ciutadans esperaven i mereixien 
un discurs menys triomfalista, més ple de contingut, menys irreal. Un discurs, en tot cas, semblant a la 
seva gestió: buida i sense contingut. Com aquell compromís seu amb la transparència. Sí, un compromís 
transparent, perquè no el veiem per enlloc. O em volen dir que el seu model de transparència és el de la 
regidora Sra. Martin, qüestionada inclús dins el seu partit no tan sols per l’obscurantisme de la seva 
gestió al passat, sinó especialment per la manca d’explicacions a aquest Plenari? O el del senyor Molina, 
que ara es posa al costat dels que ocupen vivendes sense oferir la seva, recordant-nos la seva afició a 
ocupar espais aliens i a subvertir les lleis? No creu que aquests comportaments mereixen la seva 
desautorització, Senyor Batle? Vostè és el batle de tots, vostè els hauria d’haver desautoritzat. Al final 
haurem d’alabar el bon criteri del senyor Comes, que no va tardar ni quatre mesos en fugir d’aquest 
Pacte del Cinisme, que predica el que no fa i encara, un any després, es comporta amb la frivolitat i 
manca de rigor que exercien a l’oposició.  
No, Senyor Hila. La seva sola presència no ha millorat en res la neteja, la seguretat, la transparència o les 
prestacions socials de Palma. Torni del seu món imaginari, i posi els peus en terra, abans de que 
l’haguem de batiar com a “Hila en el País de les Meravelles”. És hora que entengui perquè és batle; 
perquè ocupa una cadira, malgrat sigui compartida. Ha decebut a molta de gent invertint l’ordre de les 
seves prioritats: renunciant a les polítiques socials per augmentar un 60%, un 60% els alts càrrecs, 
abandonant la cultura per derruir Sa Feixina, canviant la decoració d’aquesta sala mentre les barriades 
es converteixen en abocadors a cel obert. Aquest ha estat un any perdut, Senyor Hila. Perdut en bregues 
de cadires entre vostès, perdut en decisions errades i prioritats errades també. Perdut en gests de cara a 
la galeria sense cap efecte real en les persones. Ha venut el seu programa per tal de governar dos anys, 
ha radicalitzat el seu partit per satisfacció dels seus socis però decebent als seus propis votants. Quan 
giri la vista enrere, de veres l’hi haurà compensat haver sacrificat tant per tant poc benefici dels 
ciutadans? I als ciutadans i ciutadanes, precisament, em vull adreçar per finalitzar aquesta intervenció. I 
ho vull fer demanant-los disculpes. Sé que estan farts de sentir-nos barallar, de polítics sense paraula i  
de paraules sense fets. És difícil fer un resum d’aquest darrer any sense mencionar les errades, la 
mediocritat i la ineficàcia d’aquest Govern. Però també els hi vull dir que nosaltres estem al seu servei.  
Exercim l’oposició amb la mateixa serietat i compromís que posarem al govern municipal a la passada 
legislatura. Fem propostes en positiu, -més de cent en aquest primer any-, i moltes d’elles consensuades 
amb el govern. Visitem totes les barriades, constatant allò que queda per fer. Ens reunim amb veïnats, 
veïnades i entitats i convertim les mocions al Ple de les seves propostes. Som la veu d’aquells que Cort 
ha oblidat, i xerrem el llenguatge dels botiguers afectats per la venda ambulant, dels cambrers 
amenaçats per la seva fòbia per les terrasses, del pares i mares que lluiten perquè les AMIPAS siguin 
qualque cosa més que juguetes rompudes a les mans d’aquesta esquerra oblidadissa. A totes aquestes 
entitats, associacions i veïnats els hi vull agrair la seva paciència, la seva confiança i la seva feina 
desinteressada per Palma. Sabem que a aquest govern no li agrada l’oposició. No toleren la discrepància 
ni admeten la critica. Es creuen en possessió d’una veritat absoluta atorgada per qualque deïtat laica. 
Actuen amb la superioritat moral de qui es creu per damunt dels altres. Ens censuren, ens retallen, ens 
neguen i, fins i tot ara, ens vigilen. Per això, també vull agrair al meu equip la seva feina diària, constant, 
molts de pics silenciosa.” 
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Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Vagi acabant per favor Sra. Durán.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies. Sense més pretensió que arreglar una voravia o a petició d’un veïnat o millorar un servei 
davant una queixa d’un usuari. Res d’això ens desanima. Perquè creiem en el que fem i fem el que 
crèiem. No tenim por, no tenim por, sentim la responsabilitat de respondre davant de 40.000 persones 
que ens votaren i de 420.000 veïnats i veïnades que són qualque cosa més que rics o pobres, 
explotadors o explotats, dretans o esquerrans, bons o dolents o qualsevol altra de aquestes divisions 
que tant els i agrada fer. Són com nosaltres, persones amb problemes reals més enllà de la llengua en la 
que parlen les nostres Administracions, amb preocupacions quotidianes més importants que la 
col·locació del bust del rei a aquesta sala, o necessitats reals més enfora de les seves obsessions 
partidistes. Ja acabo. Els hi escolti Sr. Batle i després mediti. Fins ara hem vist un batle que no té 
identitat, principis ni conviccions. Pot ser li vagi bé el paper de “relacions públiques” que li han reservat 
els seus socis, però gestionar una ciutat és molt més que “passejar” i fer fotos. Pot ser estigui resignat a 
ser un batle que passi sense pena ni glòria, atrapat dins un pacte que el té d’hostatge de la seva 
necessitat de poder. Però és, al cap i a la fi, el màxim dirigent d’aquesta ciutat. S’ho cregui i ho faci prest. 
D’aquí un any vostè serà passat i serà tard per esmenar les errades, per disculpar les negligències i per 
redreçar el rumb de Palma. Per favor ho faci. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“ Moltes gràcies Sra. Durán. Molt bé, ara seria el torn dels grups municipals MÉS per Palma i PSIB. Tots 
dos han renunciat en els seus 30 minuts d’intervenció, de manera que correspon ara ja a la rèplica, la 
nova intervenció del Batle de Palma. Sr. Hila, en voler.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé, començaré amb la intervenció del Sr. Bauzá, del grupo Ciudadanos, haciendo 
referencia a algunos temas que él ha comentado, y que yo  también, pues en respuesta a lo que él ha 
pedido pues iré, iré comentando. Él hacía por una parte una referencia a Urbanismo, hablaba de 
inseguridad jurídica, yo le tengo que decir que si eso se refiere a Ses Fontanelles, nosotros hemos 
actuado en base a informes jurídicos, pero sobretodo Ses Fontanelles para nosotros, es la defensa del 
pequeño comercio y los autónomos. Creo que en esta ciudad, ya iba siendo hora de que alguien se 
pusiese del lado del pequeño comercio, que es verdad que pide limpieza, seguridad, iluminación, es 
cierto, pero también pide que se le proteja frente a la apertura constante de grandes superficies, 
también. Y creo que además esa es la medida que más les beneficia, de todas las que se pueden 
adoptar. Eso lo hago compartido con los comerciantes, basta hablar con ellos para saberlo. Por tanto 
para nosotros era una defensa del pequeño comercio. Inseguridad jurídica quizás, quizás es lo que pasó 
con el casino, donde uno da una licencia autonómica, siendo imposible dar una licencia local. Eso sí es 
inseguridad jurídica. Aprecio al patrimonio, bueno, pues mire, nada más llegar un millón de euros para 
el Castillo de Bellver. Tenían, tenían, desgraciadamente, las murallas, las tenían con andamios. Esa es la 
situación que nos hemos encontrado cuando hemos llegado al Ayuntamiento. Una parte de la muralla, 
apuntalada. Bueno, pues nada más llegar, un millón de euros para empezar a poner al día unos de 
nuestros mayores bienes, que es el Castillo de Bellver. Tenemos también en marcha, la elaboración de 
un Plan estratégico de patrimonio, como he dicho en mi discurso, para evaluar la situación del 
patrimonio, e ir poniendo medidas para ponerlo al día. Porque no recordemos que tenemos edificios 
patrimoniales abandonados, el Temple. No, Gesa también, desde luego, un BIC, un BIC abandonado. 
Tenemos edificios que merecen que sean puestos al día y conservados para el futuro, y que están 
totalmente abandonados. Eso también es un reto para nosotros. Los molinos del Jonquet, en breve se 
aprobará el Plan especial del Jonquet, que ya contempla también la posibilidad de que se pueda poner 
en marcha la rehabilitación del los molinos, o sea que eso es algo que ya está trabajándose y que en 
breve podremos presentar. Macro proyectos, pues mire, no tenemos ninguno. Ni metros, no Palma 
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Arena, nada, nada, se acabó ese tiempo. Ahora bien, le diré una cosa, no tenemos ninguno pero lo 
tenemos que pagar, fíjese que cosas ¡eh¡ Mire, le digo, no los hacemos nosotros pero los seguimos 
pagando. 500.000 euros del parque de las estaciones. No sé si del primero, del segundo o del tercero 
que se hizo, he perdido la cuenta, lo que sé es que este año los ciudadanos de Palma, van a pagar 
500.000 euros del primero, segundo o tercer Parque de les Estacions. Todavía lo estamos pagando, 
500.000 euros. Tres millones y medio de la deuda del Consorcio Eixample, del tiempo supongo del Sr. 
Rodríguez, que ahora se ha ido. Del Consorcio del Museo de Arte Contemporáneo, 600.000 euros. Del 
Palma Arena, 684.000 pagaremos este año. Fíjese lo que podríamos hacer. Del parque de bomberos, 
que yo le llamo Palacio de bomberos, porque es un Palacio, porque costó 100 millones de euros, 
pagamos 3.295.000 euros. Este año pagaremos de obras faraónicas, 8.500.000 de euros. Fíjese, todavía 
lo estamos pagando, seguiremos pagando. Esto sí que es una desgracia. Economía, desde luego falta 
mucho por mejorar, pero estamos mejor que hace un año, todos los indicadores objetivos de la 
economía lo dicen así, en Palma. Tenemos una situación con una temporada turística de récord, la mejor 
de la historia, tenemos más empleo, muy mejorable, cierto, pero más empleo, 2.000 personas menos en 
el paro en el mes de mayo. Tenemos más empresas que hace un año. Desde luego Palma, basta salir 
fuera, para saber que es una ciudad que gusta. Cuando estuve la semana pasada en la inauguración de 
la sede en Palma de Trivago, que es la sede para toda España, que es la segunda sede más grande del 
mundo que abren, ellos nos dijeron que habían elegido Palma no por casualidad, habían elegido Palma, 
por varias cosas. Por las conexiones aéreas, le he de recordar que en nuestra gestión, hemos 
conseguido, con la ayuda del sector turístico, con la ayuda de todo el mundo, que nuevas compañías 
aéreas, pongan base en Palma. Hemos conseguido, no, no, es un dato objetivo, hay más compañías con 
base en Palma que hace un año. Eso es así, lo siento, sé que les pesa y les molesta, pero es la pura 
realidad. Tenemos también, ¿Qué decían ellos? Una ciudad con buenas conexiones, una ciudad con 
calidad de vida y una ciudad donde hay innovación turística, y todo eso les interesa y por eso eligieron 
Palma. Algo bueno se estará haciendo, cuando una multinacional, innovadora como Trivago, nos elige 
para poner su sede para toda España. El Palacio de Congresos, mire en un año yo creo que no se nos 
podía pedir más. Hemos puesto orden, hemos acabado con una adjudicación que se planteaba, que 
vendía el hotel por debajo del precio de coste de construcción. Fíjense a lo que se había llegado, a 
regalar el hotel. Al día siguiente lo podían vender, y ya ganaban dinero directamente. Una propuesta de 
adjudicación, que suponía una pérdida de 20 millones de euros para las instituciones, a parte de los 
ciento y pico que ya habían puesto para construirlo. Nos hemos encontrado con una petición de 
indemnización de la constructora, de 17 millones de euros, por dos años de paralización de las obras. 17 
millones de euros, gracias a la gran gestión que se desarrolló la pasada legislatura. Todo se cuenta en 
millones de euros, de la pasada legislatura. Todo es carísimo, y lo tenemos que pagar ahora. Palacio de 
Congresos, por tanto está a punto ya, ha salido el concurso, y a final de año, como dijimos desde el 
primer día que entramos a gobernar, estará adjudicado y se podrá poner en funcionamiento. El IMI, el 
IMI es una larga historia y una triste historia en este Ayuntamiento, un error de contrato, un macro 
contrato firmado en el año 2.000, igual que se firmó uno de la EMT, que también nos salió muy caro, por 
el mismo señor precisamente los dos, contrato que tenía todos los derechos el adjudicatario, y un solo 
derecho el Ayuntamiento de Palma. ¿Sabe cual es? Pagar cada mes. No tenía otro, pagar cada mes. Y así 
nos ha ido, un desastre. A la vez que se dejaba el IMI, totalmente obsoleto. Los trabajadores en una 
situación de abandono, eso es la realidad. Y la informática hoy en día lo es todo, por tanto trabajamos 
con un contrato que ha sido un auténtico desastre para el Ayuntamiento, y todavía nadie de aquella 
época que lo firmó, ha dado una sola explicación. Promoción turística, ha hecho referencia al cambio de 
nombre. Yo creo que si algo debemos tener, es recuperar el orgullo de ciudad, y ser capaces de tener 
una marca propia. No hay muchas ciudades europeas que necesiten tener apellido para promocionarse, 
ni para ser conocidas. Le diré más, cuando voy a las ferias turísticas, me pasó el otro día, muchas veces 
solo da lugar a confusión, me dicen si soy el Alcalde de Mallorca, eso me pasa muchísimas veces, 
supongo que al Sr. Isern le pasaba lo mismo. A mí me pasa. En la inauguración el otro día, ¿Usted es el 
Alcalde de Mallorca? No, de Palma ya es bastante, pero da lugar a confusión. Palma tiene la entidad, el 
prestigio y la capacidad y ya va siendo hora que nos lo creamos, de tener marca propia. Palma siempre 
fue Palma, durante un tiempo lo dejó de ser por una serie de cambios, pero es el nombre de la ciudad, y 
puede ser un nombre con el que salir orgullosos fuera a promocionarnos, y a darnos a conocer sin 
ningún problema. Compromiso personal, en las ferias, yo acudo a todas las ferias importantes, acudo de 
la mano de Turismo, de la Fundación de Turismo y del sector turístico. Le puedo decir que cuando nos 
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sentamos todos de la mano frente a Tour operadores en líneas aéreas, damos una imagen de seriedad 
de destino. Y eso es reconocido por nuestros interlocutores, y eso se está consiguiendo no solo gracias a 
nuestra gestión, también gracias a la gestión que se hacía antes, que se esté poniendo a Palma en el 
mapa del turismo de ciudades, y del turismo de fin de semana, y estamos recogiendo los frutos, y basta 
ver como está Palma desde mucho antes, de cuando empezaban antes las temporadas turísticas, 
porque ya no tenemos que esperar a julio para que sea temporada turística en Palma, por suerte. Se ha 
ampliado la temporada turística, y eso es una ventaja que tenemos que aprovechar. Ya le digo, el 
pequeño comercio, la mayor apuesta, la moratoria de grandes superficies. Se han establecido 
subvenciones directas al pequeño comercio, se trabaja con Palma Activa, con ellos, se les ofrecen sus 
servicios, para ayudar como usted ha dicho muy bien, y yo coincido, en la venta on line. Hay que apostar 
más por la venta on line, como una oportunidad de incrementar los ingresos de los comercios. Y 
estamos trabajando para proteger al comercio emblemático. Coincidimos en que es necesario porque 
es, al final el pequeño comercio es quien da identidad a una ciudad. Grandes marcas las encontramos en 
cualquier ciudad, nos hace iguales a todas. El pequeño comercio nos diferencia, y hay que protegerlo y 
apostar por él, y en eso estamos trabajando, y cualquier aportación que se pueda hacer, será bien 
recibida. Terrazas, bueno en el Borne podríamos haber aplicado la mayoría, la teníamos, pero 
preferimos abrir una consulta, y aceptamos con toda naturalidad el resultado. O sea que yo creo que es 
una buena decisión. Creo que en cuanto a las terrazas, todos coincidimos en que hay que hacer dos 
cosas, por una parte controlar los excesos, que no se controlaban, o se controlaban muy poco, esa era la 
realidad. Y por otro lado, buscar los equilibrios. En zonas como Blanquerna y Santa Catalina, es evidente 
que hay que buscar los equilibrios, si queremos hacer sostenibles también, los negocios de las terrazas. 
Porque no hay nada peor, que tener un vecino, o un grupo de vecinos con continuas denuncias, no hay 
nada peor para el empresario. Y lo sabemos los que nos hemos dedicado a ello, a la asesoría de 
empresas, no hay nada peor. Por tanto, es mucho más sostenible, buscar acuerdos, donde alcancemos 
un equilibrio, y esos equilibrios no se rompan, porque al final, siempre se paga romper el equilibrio, y 
estamos a tiempo en estas zonas de evitarlo. En cuanto al partido Som Palma, que ha hecho su 
intervención, coincidimos en muchas de las cosas que han planteado, coincidimos más en lo local que en 
lo nacional, como es evidente. Por eso a mí me gusta más la política local. Porque la política local en la 
calle, es dar solución a los problemas concretos y no palabras, y entonces yo en eso con ustedes, igual 
que con el grupo MÉS per Palma y el PSIB-PSOE, coincidimos, trabajamos unidos, trabajamos juntos, con 
ilusión y con ganas, y tengo que decir, yo que estuve en la oposición viendo un gobierno de mayoría 
absoluta, que no deseo aquella mayoría absoluta. Una mayoría absoluta, donde la división y el 
enfrentamiento llegaron al punto de impedir, al que era el Alcalde, volverse a presentar de candidato. 
Nosotros hicimos una oposición leal, la oposición desleal la encontró en sus propios compañeros, que 
acabaron con él en cuanto pudieron. Esa es la realidad, y eso fue la mayoría absoluta, que vimos la 
pasada legislatura, y que yo ví sentado en esa silla cada día. Como el grupo de los rodriguistas y el grupo 
de Isern, a parte de Bauzá, se enfrentaban por el poder de forma diaria, ya lo digo, y acabó con la 
defenestración del que fue Alcalde, que ni se le dejó presentarse a candidato, algo que no se había visto 
nunca. Partido Popular, mire Sra. Durán, yo creo que algo habremos hecho bien, sí, porque claro, ha 
hecho un discurso en el que parecía que todo el tiempo nos regañaba. Yo sé que algo habremos hecho 
bien. Cosas mal, claro que sí que nos equivocamos, somos humanos, pero también cosas bien. Yo, 
entonces el tono del discurso que usted empleaba de continuo enfrentamiento, yo no lo comparto. 
Fíjese, yo creo que es mucho más importante llegar a acuerdos con la oposición, por eso, por eso esta 
legislatura se han aprobado en este año que llevamos de legislatura, yo creo que más acuerdos de los 
que proponía la oposición, que en muchos años. Y sino busque en las estadísticas, 70. No, no, no, yo 
estaba, 70 acuerdos, 70 acuerdos. En el pasado Pleno 9 de las 13 propuestas de la oposición, 9 de las 13. 
Eso creo que es un esfuerzo de diálogo por parte del Equipo de Gobierno, que se ha de reconocer, y 
también por parte de la oposición. Creo que llegar a acuerdos, es lo que nos pide la ciudadanía, y 
nosotros tenemos ganas de conseguirlo y de hacerlo con ustedes. Y ya digo que lo estamos haciendo en 
cada Pleno, y espero que siga siendo así, porque creo que entre todos construiremos la ciudad. Palma 
no ha mejorado en nada, bueno, no ha mejorado en nada. Hombre, yo cuando voy a los colegios 
públicos, porque yo me los recorro ahora y antes también. Cuando voy a los colegios públicos, mire, le 
voy a recordar uno de los que fui, cuando, la pasada legislatura. Uno de un barrio como Pere Garau, me 
dijeron mire, yo antes tenía un mediador intercultural, me lo quitaron. Tenía un traductor, me lo 
quitaron. Tenía una subvención para la Amipa, me la quitaron. Hacíamos actividades del barrio en el 
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colegio, lo quitaron. Me han dejado solo, y yo solo no cambio un barrio, y este barrio necesita 
intervención. Eso fue una de las cosas que por ejemplo me contaron, o cuando ibas a ver las 
instalaciones de los colegios públicos, y veías que no se gastaba un euro en mantenimiento. Se caían 
trozos de las paredes a los patios, eso es lo que se veía cuando visitabas colegios públicos. Tan triste 
como eso. Y escuchar a los Directores, frustrados, frustrados, porque tenían que pintar ellos los colegios, 
porque ni siquiera eso se hacía. Eso es lo que encontramos, y era indignante, porque es en los colegios 
públicos donde se construye la igualdad, era indignante. Ahora no es así, ahora vamos a los colegios 
públicos, y estuve el viernes en el Gabriel Vallseca, y nos ponemos a disposición. La Regidora se los visita 
todos. Hemos puesto una persona de Infraestructuras, para que el Director haga su trabajo, que no es 
ocuparse de perseguir al Ayuntamiento, es ocuparse de que los chicos y las chicas reciban una buena 
educación. Y ahí tenemos un trabajador de Infraestructuras, que se encarga del mantenimiento del 
colegio, y hemos puesto 1.700.000 de la Ley de Capitalidad, para empezar a invertir. Hemos pintado 12 
colegios en 4 meses. ¿Sabe cuantos se pintaban antes? Dos por año. Dos por año. Hay colegios que no 
se han pintado en 25, también dicho por el Director o la Directora. Sí, sí, es que hay muchas cosas que 
mejorar, y nosotros también nos equivocamos cuando gobernamos, pero desde luego dos no, dos no se 
pintaban. Le digo yo que no se pintaban dos. Situación económica, mire, el Ayuntamiento tiene 
superávit, igual que ustedes dicen que tenía superávit cuando entraron, y nos dejaron 25 millones que 
después cuando empezaba a saber todo lo que no se había pagado, y se tenía que pagar, el superávit 
quedaba reducido a la mínima expresión. El Ayuntamiento tiene superávit este año. El Ayuntamiento 
tiene una deuda que no ha experimentado grandes cambios, respecto a la del año anterior, más o 
menos parecida, teniendo en cuenta que nos cayó encima una Sentencia de 35 millones de euros de 
expropiaciones. Nada más y nada menos. Que cuando llegas al Gobierno, lo primero que te encuentres 
sea una Sentencia de expropiación de 35 millones, es mucho dinero ¡eh¡ y hubo que buscar soluciones, y 
se buscaron y se encontraron. Por tanto, el Ayuntamiento a nivel de presupuesto, lleva por el Sr. García, 
una gestión rigurosa del dinero público, rigurosa. Otra cosa, saben muchas cosas, una de las cosas que 
nos decían cuando llegamos al Ayuntamiento, a los Regidores y a mí, habitualmente, cada día, que bien 
que nos reciba el Alcalde, que bien que venga el Alcalde o los Regidores, porque antes no venía. Eso era 
diario, diario, recibimos o vamos a ver, a entidades de cualquier tipo de ideología, color o pensamiento, 
no se veta a ninguna. Le he de decir que cuando yo llegué al Ayuntamiento, tuve que volver a recibir a 
los sindicatos, porque antes no se habían reunido con el Alcalde. Recibí a la Federación de vecinos, que 
estaba vetada por el Alcalde. Y así muchísimas entidades, que no había manera de reunirse, ni con el 
Alcalde ni con los Regidores. Esa era la situación cuando yo llegué. Ahora eso ya no lo puede decir nadie. 
Tardaremos más o menos tiempo, pero se recibe a todo el mundo, sin excepción. Creo que es un cambio 
importante, y además otro cambio importante, estamos en la calle. Estamos en la calle, no nos tienen 
que contar como están las cosas, las vemos, salimos a hablar con los vecinos, con los comerciantes, con 
los restauradores, con los hoteleros, con todos, a la calle, donde está el problema. ¿En Playa de Palma? 
En Playa de Palma, allí que vamos. En el barrio que sea, allí estaremos junto a ellos, viendo los 
problemas, porque hay muchos, y muchas cosas que mejorar, porque es un estilo de Gobierno, es un 
estilo de Gobierno en la calle, porque los problemas no están en los despachos, están en la calle, y allí es 
donde hay que ir, mirando a los ojos a la gente, de dar una respuesta, y si no es posible, decir que no, 
que no se puede resolver, también es una respuesta, pero decir algo, porque lo peor que se puede 
hacer, como ocurría, es ya te diremos y nunca más se supo. Y eso también es algo, que los pocos que 
conseguían reunirse nos lo decían. Yo creo que la política social, Sra. Durán, que ustedes presuman de 
política social, bueno, vivían en otro mundo, vivían en otro mundo, porque yo recuerdo que aquí 
constantemente teníamos personas, que iban a ser desahuciadas, pidiendo ayuda. Eso lo recuerdo, no 
hace tanto, hace un año. Fíjese si ha cambiado. Recuerdo que teníamos el debate de si los niños tenían 
las tres comidas aseguradas, hace un año ¡eh? Las tres comidas aseguradas. Bastaba salir a la calle, y 
hablar con esos padres y madres, y con los colegios, para darse cuenta de que no estaban aseguradas, 
que los niños se desmayaban en las clases. Hablen con los Directores y se lo contarán. Pasa es que 
ustedes no salían a la calle, pero hablen con los Directores. Hemos puesto dinero para alquiler social, 
350.000 euros. Hemos trabajado para que las ayudas sean urgentes, porque antes eran todo menos 
urgentes, esa palabra no hacía honor a la ayuda. Trabajamos para abrir nuevos centros de Servicios 
Sociales, se ha abierto uno en Son Gotleu, un barrio que necesitaba un plus, para evitar las listas de 
espera que se estaban produciendo. Se ha abierto un centro, un punto de atención en el Terreno, y otro 
en Son Ferriol, y pronto se abrirá uno en el Arenal. Estamos extendiendo la red de Servicios Sociales. Se 
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ha puesto en marcha la Oficina antidesahucios. Se está trabajando para que se intervenga socialmente 
en Son Gotleu, y urbanísticamente. Su política social señores del PP, era una, el recorte, las tijeras, esa 
era su política social, lo demás no importaba, era cuadrar las cuentas, descuadrando la vida de la gente. 
Esa era la realidad, fue percibida así por los ciudadanos, y votaron lo que votaron. Si tan bien lo hubieran 
hecho Sra. Durán, usted tendría la mayoría que perdieron, 17 Regidores, 17. Por tanto, los ciudadanos 
no creyeron que fuesen un Gobierno tan eficaz, que pensaran en las personas, como usted defiende, 
porque si es así usted sería la Alcaldesa. En cuanto a seguridad ciudadana. Mire Sra. Durán, en este tema 
mejor pasen discretamente, pasen discretamente. Puede ser que casos y conductas reprobables y 
delictivas se hayan cometido muchos años, pero le diré una cosa, lo que no había pasado nunca es que 
cargos políticos fuesen imputados, que el Jefe de la Policía que nombraron fuera imputado. Eso no había 
pasado nunca. Eso ya fue el colmo de la situación. Y que se promocionasen muchos de los que hoy están 
señalados, también. Algún día se tendrá que explicar que pasó en la Policía, todavía no lo sabemos todo. 
No puede ser que esto pasase, solo con Policía. Aquí tuvo que haber una mano negra detrás, que 
organizó todo esto. Supongo que un día se sabrá, cuando acabe la investigación, quien era esa mano 
negra, pero desde luego no me creo que fuesen solo los Policías. No me lo creo, y no se lo cree ningún 
ciudadano. Por tanto, en cuanto a seguridad ciudadana, en estos temas, pasen discretamente, y 
pónganse al lado de la Regidora, que está poniendo orden, en una situación muy difícil y muy 
complicada, y de los Tribunales de Justicia, que son muy valientes y pese a las amenazas están actuando. 
En cuanto al refuerzo de verano de la Policía, Sra. Durán yo en esto le pido que usted defienda Palma, no 
a su partido. Puede ser que en el pasado no lo reclamaran, porque eran del mismo color político, pero 
no por falta de ganas de reclamarlo. Lo sabemos, porque era mejorable el dispositivo de Policía Nacional 
en Playa de Palma. Y pedimos que haya más, porque consideramos que hace un buen trabajo, sino no 
pediríamos más. Los Policías Nacionales hacen un buen trabajo, por eso queremos que haya más, que 
nos ayuden, que nos ayuden a acabar con el turismo de borrachera. Creo que es un objetivo 
compartido, que da mala imagen. En una pequeña parte de la playa, tenemos ese tipo de turismo. No lo 
queremos, tenemos suficientes turistas hoy en día, para poder elegir que esta pequeña minoría no la 
queremos. No queremos excursiones etílicas, y para eso necesitamos ayuda. Nosotros solos no nos 
bastamos. Pido algo razonable, que es la ayuda del otro Cuerpo de Policía, que comparte la seguridad, la 
Policía Nacional. Que le voy a decir, que me he reunido con el Alcalde de Calviá y Llucmajor, y piensan lo 
mismo y lo han expresado públicamente. Tenemos más turistas que nunca, no queremos que las cosas 
sigan igual, queremos que mejoren, por tanto lo que necesitamos es más efectivos, y no todos los 
pueden poner los Ayuntamientos. Precisamente nosotros, que somos los más controlados por la 
administración del Estado, y los que nos dicen hasta donde podemos gastar el último euro, no vamos a 
ser los que podamos cubrir, el espacio que no cubre el Estado. Por tanto, póngase al lado del 
Ayuntamiento, y pidamos más Policía Nacional, y no lo hago ahora, lo llevo haciendo desde hace meses, 
y lo seguiré haciendo. Y si el año que vienen no hay otro refuerzo de Policía, lo volveré a pedir, un 
refuerzo de Policía superior. Y le tengo que decir que cuando vinieron a Playa de Palma, delante de 
testigos, delante de los empresarios, de los vecinos y de los comerciantes, se comprometió a que harían 
un refuerzo mayor que el del año pasado. Hay testigos, se comprometió la Delegada, y luego resulta que 
es el mismo. Es que no nos engaña a nosotros, engaña a los vecinos y empresarios de Playa de Palma. 
Son ellos los que piden, no yo, ese refuerzo, váyanse allí a hablar con ellos. El lunes pasado, de la 
semana pasada, estuve con ellos otra vez. Quieren más presencia policial, porque la presencia policial, 
nos ayuda a evitar delitos y ciertas conductas que no queremos, es evidente. Y ustedes mismos en el 
Pleno del año pasado sobre Playa de Palma, pedían más presencia policial. Sean coherentes, olvídense 
del color político, vayan a mejorar la situación de Playa de Palma. En cuanto a la limpieza, yo sé Sra. 
Durán que usted la limpieza de Palma no la debía conocer mucho, porque entre otras cosas no vivía en 
Palma, en la legislatura pasada, no vivía. Usted iba al Parlament. El centro normalmente es la zona más 
cuidada, lo sigue siendo. Pero si usted hubiese visitado los barrios, no diría esto. No se atrevería, no se 
atrevería a decir que Palma estaba más limpia, es que no se atrevería. Quedan muchas cosas por 
mejorar en limpieza, sin duda, llevamos un año. El balance se hace cuando acaban los 4. Pero desde 
luego no diga usted que estaba más limpia. Cuando vamos por los barrios, visitando los barrios, 
entramos en los comercios, y hablamos con los vecinos, muchos de ellos reconocen que se hace más 
limpieza que antes. Pero también le diré una cosa, y esta creo que todos como Ayuntamiento la 
debemos reclamar, civismo. Nosotros no ensuciamos las calles, cada mañana se limpian. Civismo, es 
algo que como Alcalde dije que pediría cuando me presenté, y lo pido cada día. Civismo. La limpieza es 
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una tarea compartida, el Ayuntamiento tiene que limpiar más y mejor, y lo tenemos que hacer y los 
incívicos han de ensuciar menos. Eso también. Y eso es educación y sino es sanción, pero también el 
mensaje que quiero lanzar a la ciudad, es que se aumente el grado de civismo, porque al final vivimos 
todos mejor, es calidad de vida, y eso también es hacer cumplir las Ordenanzas. Unas Ordenanzas, que 
le tengo que decir, por lo que decían y reclamaban los vecinos, que no se hacían cumplir en la medida 
necesaria. Porque entre otras cosas, se optó por un modelo de Policía de seguridad, y se abandonó el 
cumplimiento de Ordenanzas, en la Policía Municipal. Se intentó hacer una copia de la Policía Nacional, 
y se dejaron las unidades que tenían que hacer cumplir las Ordenanzas bajo mínimos, o se eliminaron. El 
Policía de barrio se eliminó. Es lo que más piden los vecinos, comerciantes y empresarios de Palma, que 
vuelva, unánime. Se eliminó. La Policía de tráfico quedó reducida a la mitad de efectivos, a la mitad. 
Todo eso al final con el tiempo se va notando. ¿Y que pasaba en Palma cuando llegamos? Que el grado 
de cumplimiento de Ordenanzas era muy mejorable, y eso es así, muy mejorable. Todas, la de limpieza, 
la de ocupación de vía pública, la de ruido, la de animales. Todas. ¿Para que? Para aumentar la calidad 
de vida de los ciudadanos, y en eso estamos trabajando, en volver a tener esa Policía de proximidad, que 
haga cumplir las Ordenanzas, porque sino lo hace la Policía municipal ¿quién lo va a hacer? La Nacional, 
no es su competencia. Por tanto no van a hace cumplir esa Ordenanza de limpieza o de ocupación de vía 
pública, la haremos nosotros. Por eso necesitamos una Policía más próxima. En cuanto a la economía 
Sra. Durán, hay que reconocer que la economía no está peor que hace un año, está mejor. Todos los 
indicadores, lo he dicho antes, lo corroboran. Hay más turistas que hace un año, es un dato objetivo. 
Hay más personas con trabajo que hace un año. Es un dato objetivo. Por tanto la economía por mucho 
que les pese, y quieran hacer anécdota de ciertos temas como las pintadas, que yo no comparto para 
nada las pintadas, pero desde luego no son una crisis turística, ni han hecho que no venga ningún turista 
a Palma, ni son un desastre. Son una cosa que no tendría que haberse producido, a las que ustedes le 
están haciendo mucha publicidad. El autor está muy contento con ustedes. Pero que no pueden hacer, 
ni ocultar una realidad, que es que Palma funciona turísticamente. Es así, funciona turísticamente. Es 
una ciudad que gusta, que cada año tiene más turistas, y que este año vamos a tener la mejor 
temporada de la historia. Es un dato. Y seguramente la temporada que viene será todavía mejor. Es otro 
dato, es así, lo sabemos que es así, y por tanto no intenten ocultar con otros temas, el éxito que está 
teniendo la ciudad en temas turísticos. Que no nos debe hacer olvidar un tema fundamental, y es que el 
éxito de la ciudad no se puede medir por el número de turistas, se debe medir por el número de 
empleos. Ese es el éxito de verdad. El otro, si no supone creación de empleo de calidad, no es ningún 
éxito. Por tanto, lo que yo pido a los empresarios de la ciudad, es que contraten más y mejor, y que 
dejemos de tener trabajadores pobres. Es una vergüenza que una ciudad que nos han dicho que es la 
mejor ciudad del mundo para vivir, pero no para trabajar, tenga trabajadores pobres. Por tanto, 
trabajemos para que tengan sueldos dignos, los que se merecen por el esfuerzo que hacen, porque el 
éxito turístico si lo tenemos es por la gente que está trabajando el en el sector. Por ellos, que cada día 
dan una buena imagen de nuestra ciudad y dan un buen servicio al turista. Y se merecen tener un sueldo 
acorde con el esfuerzo y el trabajo que hacen. Palacio de Congresos, lo he dicho cuando hablaba con 
Ciudadanos, bueno, pues en un año hemos puesto orden donde no lo había. Porque claro llegar y 
encontrarte con una reclamación de una empresa, de 17 millones de euros, que además te dice que si 
no se la pagas te para las obras. Que por cierto, esto es verdad, esta empresa aplicó el mismo criterio a 
todos los gobiernos. Eso es así, era un sistema. Nosotros le dijimos algo muy fácil. Mire, ¿sabe que pasa 
si no quiere usted hacer la obra? Pues acabamos el contrato y que venga otra constructora, que lo hará, 
porque las constructoras necesitan empleo, y no se preocupe que encontraremos otra que lo haga. Y 
con esa cosa tan clara, con esa idea tan clara dijeron, bueno, lo acabaremos, y lo acabaron. Pero ahora 
tenemos la reclamación de 17 millones por dos años de paralización de obras. Que vamos a ver, 
estamos discutiendo porque no estamos de acuerdo, y nosotros pensamos que tiene que ser mucho 
menos, pero acabará en los Tribunales. Eso también debe ser mucha seguridad jurídica. Y un ejemplo de 
seguridad jurídica lo que pasó. El Palacio de Congresos se tiene que acabar, ya está acabado. Se tiene 
que adjudicar, está en proceso, y a final de año tiene que estar en marcha. ¿Para qué? Para que retorne 
a la sociedad lo que nos ha costado, hoy en día es evidente, no lo construiríamos, es una obra de otro 
tiempo, pero ahora que está hecho, saquémosle el mayor rendimiento. Socialmente que cree empleo, 
que nos ayude a crear empleo en temporada baja, que ayude al comercio y la restauración de la ciudad, 
y que convierta Palma en un destino de congresos, que seguramente será un destino exitoso, porque 
tiene las condiciones para serlo. Eso es lo que yo quiero ahora ya del Palacio de Congresos, pasada la 
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época oscura y todo lo difícil que ha quedado atrás. En cuanto a Palma patrimonio de la humanidad, 
trabajamos, lo hemos dicho, para continuar con esa posibilidad, de que sea declarada patrimonio de la 
humanidad. A nosotros nos parece interesante, y lo que se ha hecho bien nosotros lo continuamos, igual 
que continuamos con la Fundación de Turismo, no tenemos ningún problema en continuar con el 
proceso de Palma patrimonio de la humanidad, y estamos trabajando. Lo que pasa es que los plazos son 
los que son, y cuando se presenta un proyecto por parte de la Comunidad Autónoma antes que el tuyo, 
pues tienes que esperar a que se resuelva ese para que tú puedas presentar el tuyo. Funciona así, 
esperaremos a que eso sea, pero el siguiente queremos ser nosotros. La cultura, cuando hablan de la 
cultura, pues por ejemplo para mí la cultura es la Feria del libro en el mejor sitio de la ciudad. Eso es 
cultura, eso es poner la ciudad, a la ciudad, en la ciudad el mejor sitio destinarlo a la cultura. Y basta ver 
el resultado para ver que ha funcionado. Se ha vuelto a establecer, bastaba ir allí para hablar con los 
libreros, una cultura en torno al libro, que había desaparecido, porque antes fueron en términos suyos 
fueron desterrados. Eso es como ellos lo definen, fuimos desterrados. Y en ese destierro, la cultura del 
libro se iba perdiendo. Ahora vuelven a estar donde nunca tendrían que haber dejado de estar, y se está 
recuperando esta cultura en torno al libro. Es apostar por la Fundación Pilar y Joan Miró, una joya, algo 
que no tienen otras ciudades, y que nosotros teníamos allí olvidado, allá, como dejada en un rincón, y 
que hay que poner en valor y promocionar. Y lo estamos haciendo también por ejemplo con el sector 
privado, que apuesta por ello, y han reformado por ejemplo uno de los hoteles, y lo han tematizado con 
la figura de Joan Miró. Eso también nos ayudará. Y también el Plan de Litoral de Ponent, reformando, 
rehabilitando los alrededores para poner en valor aquella zona de Palma que bien lo merece. Así que 
también es una apuesta ligada a la cultura, el rehabilitar ciertas zonas de Palma, como por ejemplo 
también el Terreno, que es un barrio con un potencial enorme, que también tenemos que aprovechar 
desde el punto de vista cultural y patrimonial, para volver a rehabilitarlo. La cultura también es apostar 
por atender al mundo de la cultura, que por ejemplo se quiere reunir contigo, o dialogar con ellos, y que 
sean ellos los que presenten las actividades, y que sean ellos los que puedan decidir como quieren 
hacerlo, y que el Ayuntamiento lo que haga es poner los medios que tiene a su disposición, y no decirles 
a todos lo que tienen que hacer. La cultura también es apostar por una ciudad donde los talentos que 
tenemos, que son muchos, de muchos ámbitos, puedan desarrollarse. Y donde encuentren un 
Ayuntamiento abierto a esas opciones, y no un Ayuntamiento que solo escoge a unos pocos para que 
hagan cultura. La cultura es de todos y de todas, no es de unos pocos. Usted ha dicho una palabra, es, 
nos vigilan, Sra. Durán, es el momento de la transparencia, lo que se hace con recursos públicos se tiene 
que poder contar. Usted se presentó para ser Alcaldesa de Palma, para gestionar un presupuesto 
superior a los 400 millones de euros, y no ha sido capaz de controlar lo que 8 Regidores suyos han hecho 
con una tarjeta. Esa es la realidad. O sea, usted no ha sido capaz de controlar, 8 Regidores, lo que hacían 
con un medio público que es una tarjeta. Y nos quiere decir que con esa capacidad, iba a poder 
gestionar una ciudad con un presupuesto de más de 400 millones. Bueno, pues esto es lo que ustedes 
entienden. O sea, no son capaces, cuando ponen los medios públicos a su disposición, pasa lo que pasa, 
pasa lo que pasa, ha pasado en este Ayuntamiento y ha pasado en muchos otros, y en muchas otras 
instituciones. Tienen que acostumbrarse a la transparencia, tienen que acostumbrarse a que lo que 
hacemos se tenga que poder contar, y a que se cuente, y a que sea normal que se cuente. En cuanto a 
poner los pies en tierra, es que no los hemos dejado de tener, entre otras cosas porque el objetivo que 
el primer día nos marcamos como Equipo de Gobierno, es estar constantemente en la calle. Porque es 
ahí, con la gente, donde te enteras de los problemas, y donde no se te puede ir la cabeza. Porque la 
cabeza se va cuando te quedas encerrado en el despacho, y te cuentas lo que te creen, porque la 
información que te llega, normalmente está filtrada. Y si te quedas en el despacho y no sales a 
corroborar lo que te dicen, te puedes creer que lo haces muy bien, luego llegan las elecciones y te pegas 
el batacazo. Porque eso que pensabas que lo hacías muy bien, porque era lo que te contaban en el 
despacho, no era lo que pasaba en la calle. Por tanto, para evitar eso, hay que estar en la calle, y 
hablando con los ciudadanos todos los días, para saber lo que hacemos bien y lo que hacemos mal. 
Porque hay muchas cosas por mejorar en esta ciudad. El mantenimiento, durante años no se mantuvo la 
ciudad. Y ahora nos toca hacer el mantenimiento del año en curso y recuperar todo lo que antes no se 
hizo, porque cuando no se hace el mantenimiento, las obras que hay que hacer después suelen ser más 
caras, porque los problemas se agravan, y eso es lo que nos ha ocurrido en la ciudad, que el 
mantenimiento brillaba por su ausencia. En los colegios también, se lo he explicado, cual era la situación 
del mantenimiento, en los pabellones, en las instalaciones municipales. Nuestro gran reto, nuestro gran 
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reto, es poner la ciudad al día, es poner la ciudad al día, porque después de tanto recorte, se dejó todo 
prácticamente abandonado. Algunas cosas se cuidaron pero en su inmensa mayoría quedó todo 
abandonado, porque se dedicaron solo a cuadrar las cuentas del Ayuntamiento, y a descuadrar la 
ciudad. Por eso pensamos que se pueden hacer muchas cosas, las queremos hacer en los 3 años que 
quedan, las queremos hacer contando con todos, con Gobierno y oposición. Pero un año no ha sido 
perdido, ha sido un año donde hemos hecho muchas cosas. Se pueden hacer todavía muchas más, 
trabajaremos para que sea así, pero ha sido un año de cambio, un año donde los ciudadanos lo están 
notando, y un año donde muchas cosas se están haciendo mejor, y alguna necesita mejorar. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Quería continuar con la intervención que he empezado al principio, porque claro, nosotros sí 
que tenemos limitación de tiempo, y teníamos muchas cosas que decir. Queríamos hablar del Defensor 
del Ciudadano. A principio de esta legislatura en comisión de suggeriments la puesta en marcha, se puso 
en marcha la elección del defensor del ciudadano, lo cual conllevaba unos plazos marcados por el 
reglamento. En vista de que el equipo de gobierno no daba ningún paso, ni manifestaba interés alguno 
en el nombramiento del defensor, presentamos un candidato por vía formal, para obligar al resto de 
partidos políticos a implicarse en la elección de éste. Desde Ciudadanos se propuso un candidato, que 
hasta hace un momento estaba aquí, y yo le quería agradecer, porque es que además consideramos que 
era el idóneo para ocupar ese importantísimo lugar, y la vacante hacía ya más de 4 años. Y se iban 
sugiriendo nombres sin formalizar, diferentes nombres sobre la mesa, sin llegar a un consenso unánime 
o porque los supuestos candidatos tampoco aceptaban el cargo. El defensor del ciudadano es el canal de 
diálogo, estudio y seguimiento de los problemas que vive la ciudadanía delante de la administración de 
la ciudad. Por tanto, es intolerable que una figura tan importante para la ciudad y sobre todo para el 
ciudadano, este aun en el limbo. No se presentaron candidatos y después se dedicaron a impedir que 
saliera una persona, que se ofreció a esta ciudad para tan importante cometido. Esperamos que pronto, 
pronto, podamos tener nuevo Defensor del Ciudadano. En materia de Movilidad. En lo que llevamos de 
legislatura se ha ejecutado un carril bici, el de la Calle Jesús.  Hay carencia de este tipo de vías en la zona 
de Pere Garau y en Son Español. No ha aumentado el número de estaciones de bicipalma, que se 
concentran únicamente alrededor del centro. En este año han sido objeto de debate 2 cuestiones: la 
contratación de conductores y la renovación de la flota. Problemas en las pruebas de selección, que 
afectan directamente a la imparcialidad de esas pruebas. Luego está el problema de la sobreocupación 
de las líneas de la playa de Palma. Según el gerente, no podían hacer nada porque les faltaban chóferes. 
Han empezado el proceso para la renovación de la flota, el comité de empresa exige que se tome en 
cuenta la opinión de los trabajadores. También hay discrepancias en cuanto al uso de mamparas para 
separar al conductor del pasaje, dicen que les impiden tener un trato cercano con los clientes y son poco 
efectivas a la hora de evitar agresiones. Y luego respecto a las tarifas del SMAP, los ciudadanos de Palma 
y en general los que vienen a la ciudad, van a pagar una media de 8,4% más en los parkings de rotación 
más utilizados, y entre 1 y 15 euros los abonos para residentes. Sin mencionar el parking de Antonio 
Maura y Marques de la Cenia en que la subida ha sido bastante mayor. A los ciudadanos cualquier 
subida de precios públicos no nos gusta, pero cuando la subida no está justificada, ni en cantidad ni en 
motivación, las subidas de precios se entienden muchísimo menos. Los más llamativos es sobretodo el 
aparcamiento de Marques de la Cenia, y de Antonio Maura. El de Marques de la Cenia aumenta un 42%, 
cuyo motivo es que se llena los fines de semana por estar cerca de zonas de ocio y que es cuando se 
utiliza el de Antonio Maura porque está lleno. El de Antonio Maura merece especial mención, porque es 
el colmo de la extralimitación. Sube un 70% en los meses de abril a octubre, en los horarios que mas se 
usa, de 10:00 a 18:00 horas. Durante todos estos años, no se subieron los precios debido a la crisis por la 
que estábamos pasando, teniendo en cuenta que la capacidad económica de la gente era precaria. 
Podemos comprender la necesidad de una actualización de tarifas ya que llevamos 7 años, o llevaban 7 
años sin actualizarse. Pero se puede hacer de manera progresiva y no de esta manera. Un caso grave, y 
al que hacía mención el Alcalde, se ha dado en el caso de las herramientas facilitadas a los Regidores de 
este Ayuntamiento y del que el Regidor de Movilidad debiera haber puesto su renuncia en la mesa del 
Alcalde. Aparece una publicación en la que ubica a Regidores de este Grupo Municipal en el 
aparcamiento de Antonio Maura para seguidamente decir que lo están en horario laboral, cuando en 
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días anteriores se nos había requerido para cuestiones de seguridad desde la propia alcaldía. Incluso 
aparece una Regidora de otro grupo municipal a la que le han clonado la tarjeta y la venía usando otra 
persona. Y ahora usted hace mención de si controlaba o no controlaba a sus Regidores. Es que ustedes 
no controlaban ni a sus empleados. Es que ustedes no controlaban la empresa. Esta cuestión es asumida 
con desdén, con demagogia por parte del Regidor, que ahora cuando va a tener que dar cuenta a la 
Agencia de Protección de datos, intenta desdecirse de la filtración de información que afecta a la 
seguridad de las personas y para reparar aparece el “mejor amigo del hombre” que es el “chivo 
expiatorio” y despide al empleado responsable de la clonación de la tarjeta, pero él, origen de todo este 
despropósito y responsable de los hechos sigue impasible, sin que tenga intención ni tan siquiera de 
poner su cargo a disposición y serle aceptado por el Alcalde. En materia de Participación Ciudadana. 
Echamos en falta un reglamento de participación ciudadana que garantice y aumente las formas de 
implicación social, debe incrementarse sustancialmente la partida dirigida a los presupuestos 
participativos, dando coherencia al proyecto y poniendo un texto que refleje la verdadera vocación 
participativa del gobierno municipal. La inclusión en las bases de elaboración presupuestaria de la 
proposición presentada por nuestro grupo y apoyada por unanimidad del Pleno referente a la 
realización de consultas ciudadanas, cuando la aprobación de ejecución de cualquier infraestructura 
supere el 10% del presupuesto de inversión municipal. En materia de Educación. Al iniciarse esta 
legislatura y atendidos los contenidos expuestos en la campaña electoral en la que se alzaba la voz de 
alarma ante problemas de nutrición infantil, y la necesaria coordinación con los Centros Escolares para 
dar oportuna cobertura a este grave problema. Y llegamos al mes de julio y todavía en el pleno, los 
responsables de las referidas actuaciones, no fueron capaces de concretar materias tan urgentes y que 
tanto les habían preocupado en la campaña electoral. Cuestiones como el número de beneficiarios de 
las becas de comedores infantiles de los colegios de Palma. El baile de cifras, reflejado en que se había 
manifestado en el Pleno no tenía ni tan siquiera consonancia con las cifras facilitadas a nuestro Grupo 
parlamentario, en la cámara autonómica, y la confusión existente entre escoletas de estiu y los propios 
centros de enseñanza primaria, donde se localizaba el grueso de las becas, que en caso de urgencia 
debían ser cubiertas por el Ayuntamiento. Fíjense en los tiempos, en que estábamos, ya en julio, la 
urgencia sobre un tema había dejado pasar un mes sobre el fin de curso y según ustedes estábamos 
aterrizando y en “tormenta de ideas” así lo calificaban. Creemos que en muchas de estas materias no 
hemos salido de la borrasca. Y todo avance en materia social prosigue su estudio, mientras estamos en 
casi una prórroga técnica de los presupuestos anteriores en materia social. Esperamos que los avances 
se produzcan con celeridad y solvencia, atendidas las políticas que nos anunciaban al principio del 
mandato y que todavía no han tenido su consolidación a estas alturas, doce meses después de las 
elecciones. Esperamos que tengan su reflejo en los nuevos presupuestos. En Materia de Seguridad 
Ciudadana. Sin duda ha sido el área más conflictiva de este primer año de gobierno. La Policía Local de 
Palma, se ha visto inmersa en una serie de problemas, que han afectado a su buen funcionamiento y a 
su imagen. Somos partidarios del respeto absoluto y la colaboración con la autoridad judicial. Por eso, y 
porque somos conscientes de la gran importancia, que para nuestra ciudad tiene este cuerpo policial, el 
Grupo Municipal Ciudadanos siempre ha estado al lado de los policías, mostrándoles todo su apoyo y 
defendiendo sus reivindicaciones y derechos en Plenos y comisiones. Nuestro apoyo a la Regidora no 
implica que no seamos críticos con su gestión y, por ello, le hemos hecho llegar nuestras propuestas 
para que nuestra Policía Local recupere la eficacia y buena imagen, que nunca debería haber perdido. 
Un sistema de provisión de puestos de trabajo totalmente obsoleto para los miembros de la Policía 
Local, que en una situación que se inició con un tema coyuntural, ha derivado a un tema que se ha 
hecho permanente sin que haya una solución en estos momentos. El envejecimiento de la plantilla de 
Bomberos. Es necesaria y urgente dotación presupuestaria especial, para aumentar el personal y  
renovar los materiales en la Policía Local y los Bomberos de Palma. Además, proponemos que se abra la 
oferta de empleo público para ambos cuerpos de manera urgente, y con ello para solucionar los graves 
problemas que pueden presentarse a corto plazo a nuestra ciudad. Entre nuestras principales exigencias 
ven que está: la urgente designación del jefe de la Policía Local, parece que por fin se pone en marcha. 
Más presencia policial en los barrios. Estabilización laboral de la plantilla. Convocatoria de oferta pública 
de empleo. Y mejora de material y vehículos. En materia de Función Pública. Destacar que para nosotros 
resulta de suma importancia la concertación social, y en esta materia hemos tenido noticia por parte de 
los sindicatos, de las negociaciones llevadas a cabo que han provocado, en el proceso de negociación, 
que se hayan devuelto a los trabajadores municipales, muchos de los derechos laborales que se habían 
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suprimido, como los días de asuntos propios y los que por razón de antigüedad se habían eliminado. 
También se ha aprobado la carrera profesional, incluso a los interinos, estableciendo los plazos de 
implantación desde el acuerdo con los sindicatos. Teniendo en cuenta que, la negociación debe ser el 
mecanismo natural de las condiciones de trabajo y la mejora del servicio en nuestra administración, 
instamos al equipo de gobierno que en esa dinámica siga en devolución de derechos laborales, en la 
medida en la medida en que las leyes y la disponibilidad presupuestaria se lo permita. Respecto al Área 
de Ecología, Agricultura i Benestar Animal. Es una Regiduría que, enunciativamente parece que debería 
tener mucha trascendencia, pero la realidad es que prácticamente no ha tenido actividad, su principal 
actividad se realiza en la Empresa Municipal de Aguas y Alcantarillado. Valoramos el inicio de una serie 
de Planes como el de ruidos, la recuperación de proyectos que van constituyendo el Plan de 
Saneamiento. La recogida de basuras del Centro de Palma. El Plan de sequía al que se incorporarán las 
mediciones que van a determinar los estados que marcan el mismo y que conllevarán las medidas 
aplicables en cada caso. Cuestiones que nos preocupan son la recuperación en la planificación de 
infraestructuras, en la distribución del agua en la ciudad. Los proyectos como la separación de aguas 
pluviales de las fecales y los depósitos, que deben realizarse al efecto, así como la limpieza de 
infraestructuras que afectan a las playas y en el año pasado han dado lugar a problemas de vertidos, 
cuestión que queremos que quede resuelta en el menor tiempo. Las dos depuradoras de esta ciudad 
necesitan una importante actualización en sus instalaciones, ya que en pasados ejercicios han visto 
mermada la inversión en estas infraestructuras, ya sea por la propia empresa como por los importes que 
debe recibir, como el canon de saneamiento de la Comunidad Autónoma. Seguimos preocupados por las 
inversiones que deben llegar desde el Ministerio de Medio Ambiente y que afectan tanto a los 
colectores como  a la Depuradora Edar 2 que necesita urgentes obras. Instamos a los responsables a que 
con carácter preferencial destinen el presupuesto a la puesta al día de estas infraestructuras, tan 
necesarias para nuestra ciudad. Queremos añadir que en sucesivos ejercicios se mantenga con carácter 
fijo la compra de agua procedente de la desaladora, ya que redundará en el mantenimiento y aumento 
de agua en los pozos suministradores, y en la recuperación de algunos. La declaración de Palma 
antitaurina habrá sido a juicio del gobierno un hito en la gestión de este Ayuntamiento. Ahí debemos 
discrepar en el sentido de que pensamos que el Ayuntamiento, debe regular las materias que le son 
propias en su competencia y esta concretamente no lo es. Si en algún departamento han sido más 
activos, ha sido en el de bienestar animal, que sin haber ejecutado muchos proyectos, sí que han 
presentado algunos y aprobado otros presentados por nuestro Grupo Municipal. Esperamos continuar 
con nuestra labor desde la oposición, controlando la acción de gobierno y aportando propuestas, como 
hemos venido haciendo y con la colaboración ciudadana mejorar la ciudad, que es el objetivo primordial 
de este Grupo Municipal. Construir una Palma más habitable para todos. Ahora por fin he terminado la 
intervención que quería decirles. Muchas gracias. Y ahora voy a contestar las cosas que nos ha dicho el 
Sr. Alcalde. Respecto al tema de inseguridad jurídica, yo puedo estar de acuerdo con usted en la defensa 
del pequeño, de la pequeña y mediana empresa, pero lo que tengo claro es que cuando entramos aquí, 
usted mismo se quejaba ahora en su propia intervención, de los 35 millones que tuvo que pagar de 
sentencias. Es decir, y a nosotros lo que nos llama la atención, es que tengamos que estar invirtiendo 
ingentes cantidades de dinero, en temas de indemnizaciones y de expropiaciones, porque nunca 
llegamos a estar y a estabilizar. Y ese es el punto donde nosotros llamamos su atención. Llamamos la 
atención a eso, porque esa inseguridad jurídica, al final nos cuesta dinero. Ese es el problema. Referente 
al tema del patrimonio, yo creo que hay que poner muchas cosas al día, nosotros en uno de los Plenos 
del Ayuntamiento, si recuerdan, hicimos mención y propuesta, además, de que debía de estudiarse, de 
que manera gestionábamos nosotros, incluso el patrimonio cultural inmobiliario, donde se hagan 
exposiciones, para ver de que manera buscamos una viabilidad económica a ese patrimonio que 
tenemos, para poder reinvertir ese dinero en el propio patrimonio. Incluso hemos hablado en 
propuestas, de decir, miren ustedes, yo, ustedes creen que en el presupuesto tiene que ir todo en una 
bolsa, perfecto,  pero nosotros seríamos partidarios que por ejemplo en el caso del Castillo de Bellver, se 
hiciera una reserva específica, porque queremos que se abran todas las dependencias, creemos que 
todos los ciudadanos tienen derecho a visitar sus monumentos, y tienen que poder visitar todo el 
monumento, no subir una escalera y darse una vuelta por la terraza, que es lo que ocurre en el Castillo 
de Bellver. Queremos ir a la Torre del Homenaje, queremos bajar abajo. Y no se puede, se usa como 
almacén, aquello está hecho un desastre. Y eso es lo que estamos diciendo. Miren ustedes en el 
patrimonio cultural, hagan la inversión que tiene que hacerse, y hagan reserva de los ingresos que 
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procuran esos propios patrimonios que tenemos. Es decir, esa es la gestión que nosotros les íbamos 
diciendo. Y el tema de T-Systems, yo creo que el tema de T-Systems, llevamos mucho tiempo y además 
hablándolo con el Regidor de Economía, sobre, llamando la atención sobre el dispendio, que son 6,2 
millones de euros cada año en los temas, teniendo una empresa municipal que se dedica a esto. Y yo ya 
entiendo que igual era mucho mejor externalizar el servicio, por parte de otras personas, y de quitar el 
tema del servicio público que se podía prestar desde el propio Ayuntamiento. Pero yo creo que hay que 
poner mano ya sobre este asunto, y empezar ya con los pliegos y cambiar la contratación con esta 
empresa. Y a mí, yo le digo, ya es una curiosidad, vamos, mal sana, casi, casi, quiero saber que pasa con 
Citynet, dígamelo por Dios, dígamelo. No puede ser que andemos con contratos sabiendo que uno tiene 
que pagar, respecto a unos porcentajes. Es que ya me da igual la cantidad. Quiero saber que pasa con 
estos contratos. Cuéntenoslo. Y yo lo de la economía y los indicadores y tal, yo celebro que usted esté 
tan optimista Sr. Alcalde, lo celebro, pero le quiero decir que al margen de que estemos optimistas por 
nuestros visitantes, yo lo que quiero es que no pierdan ustedes la perspectiva de lo que son los factores 
externos, que inciden ahora mismo en que nosotros tengamos estas temporadas turísticas. Yo les 
recordaría y ustedes más que nadie son los que acuden también a estas cosas. Sabemos que en la ribera 
del Mediterráneo, existen otros problemas, que hacen que hoy nosotros seamos los afortunados de la 
ribera del Mediterráneo, pero no piensen que esto va a durar toda la vida. Y yo espero además por el 
bien de esos otros pueblos, que no les dure toda la vida, pero claro, nosotros deberíamos ser previsores 
en los temas de desarrollo económico, y en los temas a los que hacemos mención, y no tirar cohetes 
sobre una cuestión que ahora es una mera coyuntura. Moltes Gràcies Sra. Presidenta per la seva 
paciència.” 
 
Sr. Molina Suárez (SOMPALMA): 
 
“Bé, bon dia, si li sembla bé a la Sra. Presidenta, faré la meva intervenció rèplica, des d’aquí. Bé, en 
primer lloc volia agrair la intervenció del Batle, per la feina que estam fent conjuntament, i dir-los als 
companys i companyes del grup PSOE, del grup MÉS per Palma, que a nosaltres ens trobaran per 
continuar fent feina, amb la màxima lleialtat, per fer complir, per complir el Pacte de Govern, i també ho 
de dir, per avançar, per accelera el canvi que està demanant aquesta ciutat, i que demanen les Illes 
Balears, com ja es va demostrar el 20 de desembre, i com segurament es demostrarà el 26 de juny. I allà, 
amb aquesta necessitat d’accelerar el canvi, ens trobareu amb la màxima lleialtat i per això vull agrair 
també la intervenció que ha fet el Batle. En relació al grup Ciutadans, també m’agradaria agrair la seva 
intervenció, perquè al final amb el seu discurs, han demostrat realment el que pensen, que a vegades 
això no passa. Com fan a nivell estatal, defensen els interessos del IBEX35, aquí ho han de fet també, ho 
han de fer també, defensant els interessos dels promotors. I ho fan defensant un dogma, defensant un 
dogma, el de la seguretat jurídica, però curiosament per defensar dues coses en concret, dues coses en 
concret, defensant Ses Fontanelles, per una banda, la destrucció de la darrera zona humida d’aquesta 
ciutat. Això ho fan per defensar, sí, sí, sí, per defensar els interessos dels promotors. I per un altre banda 
per defensar un projecte com a Son Bordoy, que tenia prevista 750 pisos, mentre a la nostra ciutat hi ha 
16.000 pisos buits, i sobre això teníem aquesta oportunitat, tenia aquesta oportunitat Sr. Bauzá, i no han 
dit res. Això, el que passa és que genera un sistema d’especulació, que fa que tinguem a Mallorca, a les 
Illes Balears, dels lloguers més cars, més alts de tot l’Estat espanyol, conjuntament amb Madrid i País 
Basc, que és una situació socialment insostenible, i que hem de treballar profundament. Una darrera 
cosa en el grup Ciutadans, que li preocupa el tema de la Capitalitat. S’ho dic sincerament, no tingui cap 
dubte que aquest grup farà feina perquè els següents pressupostos, aquesta ciutat pugui comptar amb 
la màxima, bé, allò que li correspon en el tema de la Capitalitat. En quant a la intervenció del Partit 
Popular, la realitat és que viuen al final d’un discurs de mentides i d’un mite, d’un mite que diu que 
suposadament han fet una gestió econòmica i financera molt positiva, quan la realitat, ja ho ha 
comentat el Batle, és que tenim un Ajuntament amb uns comptes absolutament hipotecats per deutes, 
en la major part il·legítims, com ara el Palma Arena, i altres situacions que al final provenen dels seus 
cassos de pròpia corrupció. A més, han parlat també del model de l’ocupació de via pública, que també 
està vinculat a la qüestió del model de turisme, fent servir aquest atac, dient que nosaltres considerem 
que el turisme és una amenaça. Enganyant amb aquesta idea, quan no és així. Nosaltres el que diem és, 
evidentment aquest, ho diu tothom, ho diu el catedràtic Ivan Murray, i ho diuen molts de professionals 
experts en la matèria, aquest model ens porta al col·lapse. I el que hem de fer servir és, sembrar el 
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sistema turístic, per diversificar aquesta economia, per crear feina amb dignitat, i no la precarietat que 
tenim ara per ara. Això és el que volem dir i no amenaçar o representar cap amenaça, que això és una 
fal·làcia que no ens porta enlloc. Fem servir els debats, els espais de debat per compartir idees, i 
construir un model econòmic nou, que realment ajudi a treure la gent d’aquesta situació que estam 
vivint. En el model d’ocupació pública passa el mateix. No? Tothom insisteix en la idea perogrulla de, 
hem de trobar un equilibri entre els veïnats i els restauradors, però en realitat això té un origen i té un 
origen en el caos i en la permissivitat màxima i excessiva, que va permetre el Partit Popular en la seva 
gestió. Defensen també, per totes les maneres, la, suposadament la Llei, la legalitat, quan en realitat el 
que han fet aquí, perquè al final el que passa a l’Ajuntament de Palma, no és una qüestió només d’un 
efecte meteorològic, sinó que hi ha responsabilitats polítiques, i per tot l’Estat s’ha vist, defensen la 
legalitat, però per un altre banda surten els seus cassos de malversació, de tràfic d’influències, de 
prevaricació, de cohecho, i són molts de cassos per continuar dient que són pomes podrides. Ja a la par, 
ja a la par va demostrar, en la seva acció en el 15M i després del 15M, que no era necessàriament el 
imperi de la Llei el que defensava el dret de les persones, i és per exemple aquest article 47 de la 
Constitució, del Dret de l’habitatge, que ningú no defensa, perquè diuen, com si fos una qüestió tècnica 
jurídica, que és un principi rector i no una qüestió legal. Per defensar altres coses, com ara el 135 de la 
Constitució, sí que ho defensen amb aquest ànim, però per defensar l’habitatge i el dret de la gent a 
tenir habitatge, no ho defensen amb aquesta passió. Nosaltres, evidentment, acceptem que hem 
d’accelerar aquest canvi, hem d’accelerar el pas. S’estan fent coses molt positius, com ja s’ha comentat 
abans, com ha comentat el Batle, i hem d’accelerar aquest pas, per guanyar i recuperar tot el mal que ha 
fet, que va fer la gestió del Partit Popular, contra els interessos de la gent en tot cas. Jo sí que me 
demano, quan començaran els partits de l’oposició a fer una oposició seriosa, a fer una oposició digna, a 
fer una oposició constructiva, amb un debat seriós, per canviar realment el model que tenim a la nostra 
ciutat, i assumir també per part del Partit Popular, la seva responsabilitat històrica, en tot el que passa, 
tota la falta d’estructura i les dificultats que tenim per avançar en els canvis, en aquesta gestió d’aquest 
Ajuntament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltíssimes gràcies Aurora. Bé, la meva intervenció en un principi, volia plantejar només una crítica a 
una part de l’oposició, que era la que havia governat abans. Però després de la intervenció de na 
Margalida Durán, n’hauré de fer dues. La que no estava prevista i la que he de fer, arran de la 
intervenció, és en el tema dels desnonaments. Sobretot perquè és un tema seriós i és un tema que 
vertaderament, no tot és viable en política, perquè hi ha qüestions molt sensibles. Aquest Ajuntament la 
legislatura passada, al final de la legislatura, va arribar a un acord de que no es desnonaria a gent per 
qüestions econòmiques, i aquest acord s’ha respectat. Vostès dient que aquest regidor està desnonant 
gent, sense explicar que es va arribar a un acord, i que fos per qüestions econòmiques, crec que estan 
faltant a la veritat, i crec que estan tractant un tema de forma bastant miserable. Només volia 
puntualitzar això. Després la segona crítica, perquè és una, crec que és una intervenció en positiu i una 
intervenció de debat, és que aquesta ciutat, tenim molts de temes que estan ara en debat, en qüestió, el 
tema de l’espai públic, el tema del model turístic, el tema de l’activitat econòmica. Però jo voldria fer 
una crítica en el Partit Popular, i sobretot al Partit Popular de Mateu Isern, és que aquesta ciutat no 
estava planificada, no estava ordenada. No s’havien pres les decisions pels problemes que ens trobem 
ara. I nosaltres com MÉS, volíem fer un decàleg de debat, que considerem que és imprescindible pel nou 
model de ciutat, i creiem que són temes que haurien de sortir per consens, perquè son temes 
importants, de planificació i d’ordenació de la ciutat. Hi ha un primer tema, que jo crec que és sensible, 
que hem de tenir una ocupació del espai públic, a escala humana. Vostès tot lo dia amb el tema de les 
terrasses, però passejant i sé que vostè també passegen pel carrer Fàbrica, pel carrer Blanquerna, pel 
carrer Sant Magí, ens trobem qüestions que generen molt de desequilibri. I això, agradi o no agradi, s’ha 
de regular, perquè hem de trobar una adequada convivència de lo que és l’ús d’oci al ús veïnal. Després 
hi ha un altre qüestió, molt, molt important en aquesta ciutat, hem de fer un Pla d’usos que asseguri la 
convivència. Un Pla d’usos a les zones més emblemàtiques de la ciutat. Estam parlant de Santa Catalina, 
estam parlant del casc antic, estam parlant de Blanquerna, estam parlant dels futurs eixos cívics. No 
hem de frustrar més la idea d’eix cívic, perquè ara la gent té por de que si hi ha un eix cívic, sigui 
veritablement un carrer de terrasses. Llavors, la planificació en el Pla d’usos, és crec que imprescindible 
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per aquesta ciutat, i hauria d’esser una qüestió que sortís per consens. Perquè en el final la ruta 
Martiana i el tardeo poden esser bones idees, però quan vols generar tota la activitat econòmica de la 
setmana, amb un tardeo o amb un vespre ruta Martiana, és quan es produeix el desequilibri. I quan 
l’activitat pública, quan l’activitat econòmica amenaça la sanitat, la salut pública, és quan hi ha els 
problemes. Després hi ha una qüestió, que jo crec que és important, que aquest Govern afrontarà, així 
com tenia en el programa, que és que el IBI ha d’esser solidari i ha d’esser just. Qui més té més ha de 
pagar. I sense entrar, sense entrar en grans diferències. Només el tema de les grans superfícies, perquè 
se’ls posi un exemple, les grans superfícies a ciutats com Madrid i Barcelona, paguen un coeficient d’un 
1,1. Aquí a la ciutat un 0,6. Només ajustant això, només ajuntant això, tindríem la redistribució 
necessària per fer una discriminació positiva del model econòmic que vol l’Ajuntament. I quin model 
econòmic vol aquest Ajuntament? Doncs vaig en el punt 4. Nosaltres com Ajuntament apostem per la 
cultura, la creació, el talent, la gastronomia i el petit comerç. Jo crec que aquests són els eixos 
importants d’aquest model econòmic. L’altre dia, la sabateria La Elegancia, varem anar amb la regidora 
de Comerç i jo, feia 80 anys d’aniversari, tres generacions, en Toni Fuster és propietari i amic, 
comentava que son pare tenia tres empleats, tres empleades concretament. I en aquella època el carrer 
Sindicat tenia 500 treballadors, 500 treballadors. I la reflexió és, què, com hem planejat aquesta ciutat, 
que hem permès que una gran superfície com Carrefour, i una gran superfície com Ses Fontanelles, 
sumin 250.000 m

2
. Estam xerrant de 5 estadis del Barça. I no és l’activitat econòmica que genera, sinó 

l’activitat econòmica que lleva. Perquè d’aquestes 500 persones en el carrer Sindicat, ja no en queden 
tantes. Llavors, la planificació del model de ciutat, també ha de servir per poder acabar amb aquests 
abusos neoliberals i de grans superfícies, que vertaderament no tenen sentit. Tema cultural, jo crec que 
hi ha hagut una molt bona noticia fa poc, que és la nova gestió al Casal Solleric, amb un model molt més 
participatiu, molt més democràtic, i que connecta la participació ciutadana a la presa de decisions 
polítiques. La Simfònica enguany farà més concerts que els darrers dos anys a la ciutat. També és 
important. I jo crec que hi ha una qüestió clau per a nosaltres, aquests pressupostos que venen, els 
pressupostos del 2017, han de millorar una de les qüestions que per a nosaltres considerem claus pels 
barris, que és la millora de les biblioteques. Hem d’entendre les biblioteques, com vertaders hospitals de 
cultura, si retallem un centre de salut, la gent ho té com molt sensible. Hem de posar en el mateix espai, 
a les biblioteques, i aquesta ha d’esser una qüestió importantíssima. En el final, el tema de Gesa i el 
tema del nou model econòmic, i les preocupacions sobre les inversions, podríem estar mirant la vida 
passar, que la inèrcia, com de Gesa, passés 4 anys més. També l’aigua dolça, també Son Busquets, o 
podem afrontar els problemes. Vostès consideren que l’edifici de Gesa ha d’estar 4 anys més així? 
L’edifici de Gesa en el final, ha d’esser una oportunitat per atreure talent i creació. I si evidentment 
aquests 4 anys, es pot fer una fase, doncs es farà una fase. Però tenir una gran oportunitat. Tots els llocs 
de feina qualificats de la ciutat, estan enfora de la via de cintura, Universitat, Parc Bit, polígon, Son 
Espases. Tenim aquesta necessitat de treure talent i creació enmig de la ciutat, i Nou Llevant i Gesa, han 
d’esser un referent. Tema de model turístic, primer donar total suport a la gestió que està fent la Sra. 
Adrover, en relació en el model turístic. El model turístic punt 5, ha d’esser de futur i no de col·lapse. Jo 
crec que hi ha hagut una qüestió molt important, que ens ajuda ja a reinventar un poc aquest model 
turístic és la taxa turística. La taxa turística pel qual aquest Ajuntament podrà fer inversions, per millorar 
el medi ambient, per millorar la innovació de la ciutat. Totes les ciutats modernes i europees d’Europa, 
tenen taxa turística. Benvinguda a Palma, benvinguda. Després hi ha un altre qüestió, que jo crec que és 
important, vostès xerren amb els veïnats, deuen xerrar amb els veïnats del centre i Santa Catalina, en 
relació en el lloguer turístic, i en relació en el preu que s’està cobrant de lloguer en aquests dos barris. 
Llavors aquest Ajuntament jo crec que té, la obligació de poder regular aquest lloguer turístic, i 
zonificant barris que actualment tenen vocació d’esser bars temàtics. I aquí l’Ajuntament ha d’esser 
restrictiu, ha d’esser restrictiu, perquè ens juguem el model de ciutat. I després, la bona feina de la 
regidora en relació a l’esponjament del turisme en el centre. A les noves rutes, Plaça d’Espanya, aquesta 
és una qüestió importantíssima. La sensació de massificació en el centre històric, és real, i no només dels 
veïnats, xerrem amb l’associació hotelera de Palma, i ens diu que sí. Vull dir, és de consens que en el 
centre històric comencem a tenir problemes de massificació i de sensació de massificació. Llavors, 
haurem també de prendre mesures en relació a rehabilitació per exemple, quan vostès critiquen sempre 
el tema del Passeig Marítim. El Passeig Marítim, ha d’esser un àrea sensible de rehabilitació, per tal que 
es pugui esponjar aquest turisme, i perquè pugui vertaderament esser una passeig, i no una autopista 
de 6 carrils. Ja veurem com arribarem, si d’aquí a 4 anys hem fet una fase o no, però ho hem de tenir 
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com objectiu, perquè és important. El Pla Litoral de Ponent i el Terreno torni a esser un dels barris amb 
millor memòria històrica, que sigui un barri cultural, que sigui un barri turístic, també és importantíssim 
per poder fer aquest esponjament. I després, amb la revisió del Pla general, haurem de tenir un debat, 
haurem de tenir un debat que ja fins i tot la mateixa associació hotelera de Palma té, que és el tema de 
la massificació en segons quines zones de Palma. Actualment hi ha casi 51 hotels en el centre de ciutat, 
entre boutiques i hotels. Un total de 1.750 places, més 800 que estan en tramitació. Haurem de tenir el 
debat, perquè no només el lloguer turístic ha d’esser restrictiu. Ho haurem de parlar qualque dia, de si 
veritablement convé o no convé fer una moratòria en el centre, en relació en els hotels. Perquè aquest 
és un debat, que no només es té amb veïnats o l’Ajuntament, aquest és un debat on també l’associació 
hotelera s’està plantejant. És vera que 2.600 places són 3 o 4 hotels de la Platja de Palma? Sí, però és 
una qüestió que n’haurem de parlar i haurem de debatre i haurem de prendre mesures. Perquè ja dic, el 
model de ciutat ha d’esser sostenible i equilibrat. I després hi ha una qüestió, que jo també vull posar 
damunt la taula, com a punt 6, que és l’exemplaritat en la contractació pública. Vull agrair la feina que 
s’està fent, des de Govern Interior, en relació a les clàusules socials. Aquesta activitat econòmica, sí que 
la generem nosaltres. Vull dir, dels doblers, dels impostos, de les taxes dels ciutadans, nosaltres fem 
contractació pública. Llavors, com són doblers públics, i els impulsa una institució pública, han d’esser 
exemplars. Llavors les clàusules socials, són importantíssimes, en relació a la contractació pública. I hem 
d’esser ambiciosos, i aquesta és una qüestió fonamental. Després a Barcelona, ja es prohibeixen 
contractar empreses que tenen comptes a paradisos fiscals. Aquest debat, també l’hem de tenir 
nosaltres. I de fer a Barcelona, ja està treballant per exigir que les empreses subministradores de 
l’Ajuntament, paguin als seus treballadors, un mínim de 1.071 euros. Això és dignitat amb els doblers 
públics. Nosaltres no contractem per fer-ho més barato, nosaltres ho contractem, perquè no ho podem 
fer. I els treballadors que contracta l’Ajuntament a través d’aquestes contractacions públiques, han de 
tenir unes condicions dignes. I això és un debat que hem de tenir, i hem de prendre una solució. 
Després, sí que és vera, que hem de reconèixer algunes coses a la Sra. Susanna Moll. Aquest Ajuntament 
l’estiu passat, va pintar més escoles que els darrers 4 anys. I aquest Ajuntament, aquest estiu, farà més 
obres a escoles, que els darrers 4 anys. Emili Darder, Guillem Sagrera, Jafuda Cresques, Gènova. 
Susanna, sincerament, enhorabona, enhorabona, perquè que els nins puguin estudiar de forma digna, 
és un dels objectius d’aquest Ajuntament. I no només hauria d’esser d’aquest Ajuntament, hauria 
d’esser de tots els equips de govern que formen part de la història de la democràcia d’aquí. I després, sí 
que és vera que a nivell d’educació, hi ha una qüestió que jo crec que és imprescindible també, per 
plantejar en el model de ciutat, i crec que es començarà a treballar ja, que és la nova zonificació escolar 
de ciutat. Ara tenim tres grans zones, això provoca que l’escola no estigui arrelada al barri, provoca 
trajectes de mobilitat molt importants. Nosaltres tenim l’objectiu, de que la zonificació escolar, sigui 
imprescindible pel nou model de ciutat. Zones més petites, escoles arrelades al barri, rutes a peu 
segures, corredors verds, i que vertaderament no hi hagi escoles públiques de primera i escoles 
públiques de segona. Només l’Escola Graduada, 420 alumnes, té 380 nouvinguts. I d’aquests 480, només 
4 catalanoparlants. Es necessita equilibri, equilibri, i aquest equilibri ho dona una nova zonificació 
escolar. Després, en relació als drets bàsics reconeguts. No? Jo crec que ara totes les famílies, sense 
tenir en compte el Pla de feina, a Serveis Socials, tenen alimentació i subministraments de la llar, com a 
dret, com a dret, i això és molt important. Hi ha una qüestió, hi ha una qüestió també important, que 
ara s’ha incorporat els medicaments en el catàleg, que abans no hi eren. Això crec que és un tema a 
tenir en compte. I si tenim qualque repte, perquè també fem autocrítica, possiblement ens falti 
connectar a tota aquesta gent, a la formació i en el mercat laboral. Que ja s’estan fent passes, i que es 
pot fer millor, però evidentment és una qüestió que també ens preocupa. I després també xerrar de 
participació ciutadana a la gestió política. Casals de barri, que ja tornen a esser gestionats pels veïnats. 
Eva Frade, enhorabona. Pressupostos participatius, una primera experiència, que en els propers anys 
tindran vocació de territorialitat i sectorial. Sincerament, connectar la participació ciutadana, amb els 
comptes públics, és una qüestió de radicalitat democràtica. I després tenim una signatura pendent, que 
la dúiem i que. Ara acabaré. Suposo que té en compte que el primer torn no he intervingut. I la signatura 
pendent que és l’auditoria ciutadana. Hem de plantejar mecanismes perquè la ciutadania pugui fer 
auditories als comptes i a la gestió política. I l’Oficina del defensor, podria esser un exemple per 
impulsar i plantejar aquestes qüestions. I ja per acabar Sra. Jhardi, el procés més important que tenim 
en aquesta ciutat, és la revisió del Pla general. Aquesta revisió del Pla general, u, s’ha de connectar amb 
la participació ciutadana, perquè hem de dibuixar la Palma dels propers 15 anys. I dos, aquest Pla 
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general no tindria cap sentit, si no sortís per consens de tot l’Ajuntament. I aquesta serà una premissa, i 
entre totes i tots hem d’assumir, que tenim la responsabilitat de dibuixar la ciutat dels propers 15 anys. 
Moltíssimes gràcies a tots i a tots.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Moltes gràcies Sr. Noguera. El grup municipal Partit Socialista de les Illes, ha renunciat també en els 15 
minuts de rèplica. De manera que ara passem en el darrer tot de rèplica pel grup municipal Partit 
Popular. Té 15 minuts Sra. Durán.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Miri, evidentment, i jo no ho he dit així Sr. Batle, ni tot abans es feia malament, ni tot ara es fa 
malament. És així. Lo que passa que els que ara han de prendre decisions, són vostès. Vostès ara 
dirigeixen les polítiques, i vostès ara han d’assumir el desgast de lo que no fan, i vostès ara han 
d’assumir el desgast de lo que fan malament. I és així. I vostè deia que hem assumit aquí acords a 
Plenari. Clar que sí, perquè nosaltres, les nostres propostes les fem en positiu. Els fem precisament per 
arribar a acords. I els fem precisament per arribar a transaccionar si fa falta les comissions, perquè 
vostès ens l’aprovin. Ara sí Sr. Batle, una vegada ens aproven les proposicions, ho facin. No basta just 
que aprovin les proposicions, perquè d’aquest 70% de proposicions aprovades. Quantes coses han fetes 
fins ara? Molt poquetes. No arriba ni un 2% d’aquest 70% que vostè diu, per tant, no digui que 
s’aproven aquí, facin més feina, facin lo que s’aprova, perquè sinó no té cap sentit que nosaltres facem 
l’esforç d’arribar a acords amb vostès, que vostès facin l’esforç d’arribar a acords amb nosaltres, si 
després no hi ha una evolució de la feina. Perquè ja li torn a repetir, gairebé un 2% de lo que hem 
aprovat aquí d’aquest 70% que hem presentat, és lo que han fet, tot lo altre està pendent. Miri, ha fet 
un discurs, tant el primer com el segon, casi franciscà, ha dut la pau on hi havia discòrdia, la llum on hi 
havia foscor, no sé si es tracta d’un pecat de manca d’humilitat o d’indiferència als problemes reals de 
les persones reals. El seu ha estat un discurs d’oblit i de silencis, ni neteja, ni Serveis Socials, i ben poc de 
cultura. I lo poc que ha dit a la segona intervenció, s’ho hagués pogut callar. Miri, a damunt del tema 
d’Emaya, s’ha limitat a que Palma és una ciutat més neta. Jo no sé si a vostè li han traslladat aquestes 
gairebé 500 veïnats que el venen a visitar, pot esser li han dit, però li puc assegurar que de les 88 
barriades que hi ha a Palma, i nosaltres els hem visitades totes, en aquest gairebé any, tothom, tothom 
ens ha dit, que percep una Palma més bruta que mai, una Palma més plena de trastos que mai, i li estic 
dient Sr. Batle, jo camino per Palma cada dia, cada dia. I a demés visito les barriades, i les 88 han 
coincidit en una cosa, perquè els hem demanat que és lo que destacaria que és més evident d’aquest 
darrer any, i han dit Palma més bruta que mai. És una medalla que és ben seva, i nosaltres li posem, i li 
fem un reconeixement que és ben seu, i nosaltres li donem aquest reconeixement, amb un any té Palma 
més bruta que mai. Miri, no li vull fer aquí tota una processó de tot lo haguéssim pogut fer amb els 
doblers que han gastat, en trajes, en consultores, en canviar el logo 14.000 euros. Miri, no vull. La seva 
preocupació, lo que és evident és una cosa, que la seva preocupació social, va acabar dia 24 de maig, i 
això és evident, perquè Serveis Socials en aquest Ajuntament, ha deixat d’esser una prioritat. Vostè 
xerrava d’obertura, i vostè s’ha posat com exemple de la seva presència en el Consell Social de la Ciutat. 
Bé, idò li he de dir que ha estat testimonial, ha aparegut un pic, o sigui que la seva presència és una 
presència divina, però amb un pic no basta Sr.  Batle. Diu que amb vostè ha arribat la pau social. On Sr. 
Hila ha arribat la pau social? A Santa Catalina i en el Jonquet? Alçats en una lluita social i veïnal, contra 
l’extirpació d’un dels seus emblemes urbans? El centre? On la seva política de diàleg i maniqueisme ha 
dut al tancament de patis d’aquesta ciutat, que era un dels reclams turístics de primer ordre? Amb les 
associacions de tercera edat? Amb les associacions de gent gran? Que Ple darrere Ple han manifestat la 
seva absoluta oposició al tractament d’aquest Ajuntament, que els hi donen. Amb els restauradors a qui 
els amenacen dia sí i dia també, amb més imposts, taxes, i reducció de llicències? O amb els sindicats? 
Que a la darrera mesa de negociació varen dir textualment, y colorín colorado el diálogo y la negociación 
y el buen clima se ha esfumado. Amb tot aquest tenen pau social? Miri Sr. Batle, els fets de la seva 
gestió, desmenteixen les seves paraules del seu discurs. En el final lo important són els fets i no les 
paraules. Aquesta ciutat no estava en guerra quan vostè va arribar, ni ara és una basa d’oli, per molt de 
la seva divina intersecció. Sigui més modest, reconegui errades, i baixi dels núvols. Els mèrits que 
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s’atribueix en relació al turisme, escolti’m, tampoc són seus, és fruit d’una feina intensa també dels 
darrers 4 anys. I li hem de dir una cosa, i ho hem dit sempre, i ho sap la Sra. Joana Maria Adrover, 
sempre en turisme ens tindran en el seu costat. De les coses millors que han fet, continuar amb la labor i 
amb la feina de la Fundació Palma 365. Ho hem dit aquí, per activa i per passiva, i creiem que hi ha una 
sèrie de coses que són qüestions d’Estat, qüestions molt importants per aquesta ciutat, i sempre 
estarem en el seu costat. Vostè s’enorgulleix de que Palma sigui un destí fetitxe a nivell mundial, podria 
afegir que malgrat la seva gestió. Per no xerrar d’inversions, i li puc assegurar que allò que demanen els 
inversors és qualque cosa més que optimisme antropològic, demanen seguretat jurídica, just el que ha 
fugit per la finestra, quan vostès han entrat per la porta. S’ha atribuït el mèrit del Fons Feder, li he de 
recordar que vostè el mes d’abril, li he de recordar a vostè i a tots vostès, que nosaltres en el mes 
d’abril, varem votar aquí, varen votar una proposició nostra, i vostès varen votar en contra de la seva 
concessió. Abril del 2015, vostès varen votar en contra. Així i tot, ho hem dit, i l’altre dia estàvem en el 
seu costat i en el costat del Sr. Noguera, pel tema dels Fondos Feder, ho varem dur aquí amb una 
proposició dins l’any passat. Nosaltres estarem encantats de que vinguin els Fons Feder, després si 
vostès volen consens, ens asseurem, i crec Sr. Noguera, que moltes vegades ho hem demostrat, perquè 
inclús quan vostè no ens ha demanat el consens, la Sra. Lourdes Bosch i jo, hem vingut en el seu 
despatx, a dir-li que hi ha temes i punts, molt importants d’aquesta ciutat, que avui no n’hem xerrat, 
com per exemple el Camp Redó, que necessiten d’un consens, d’un ampli consens, i no pot esperar el 
Camp Redó 4 anys. Miri, allò que no saben, si, allò que no sabem si veurem feta realitat a la connexió del 
camí dels Reis, que com jo li deia abans, vostè està molt content de les coses que s’aproven en aquest 
Plenari, però nosaltres volem que el camí dels Reis sigui una realitat. Varem fer un acord en aquest 
Plenari, no hi ha res pressupostat, i no sabem si ho pressupostaran o no per l’any qui ve. Ja sé que a 
vostè li agraden molts els grans, anunciar grans projectes Sr. Noguera, per favor, anunciï aviat que 
començaran quant abans millor el camí dels Reis. La seva és una gestió buida, sense fonament més enllà 
de les paraules, una gestió que sobreviu per la inèrcia d’una legislatura, la nostra, a la que hauria 
d’agrair algunes coses, malgrat no ho faci, jo li recordaré. De res. Miri, no li hem d’agrair de res per una 
xarxa que varem deixar licitada, per uns contractes de manteniment d’escoles enllestits. Miri, a jo 
m’agrada anotar les coses, i quan vostè diu i a demés ho dramatitza molt bé, perquè a vegades inclús 
una cosa que és incerta i que és una falsedat, pareix que se la creu. Això pot esser inclús preocupant Sr. 
Batle. I degut a que el seu càrrec és Batle, molt preocupant. Li dic seriosament, estic preocupada per 
vostè. Miri, escolti’m, vostè ara està molt content, perquè s’ha descobert que amb la Sra. Susanna Moll, 
ho diré més a poc a poc, ara es pinten les escoles. D’acord, es pintes les escoles. Però perquè es pinten 
les escoles? Doncs perquè en el BOIB del desembre de l’any 2014, va sortir l’anunci de licitació miri per 
on, d’aquestes escoles que a vostè tant li agrada ara passejar. Ho varem deixar enllestit, ho varem deixar 
enllestit. I quan vostè arriba, es troba que la data de dia 24 de juny, ja s’havia licitat el contracte, per 
tant, hagués estat bé, després d’aquesta dramatització que a vostè el veiem inclús com apenat i tot, 
hagués dit, escoltin, això ho varen deixar vostès licitat. Hagués estat bé, haguéssim vist una mica 
d’alçada moral que no ens ha ensenyat fins ara. Bé, continuaré amb altres d’aquestes coses que vostès 
estan tan orgullosos. Miri, de res, perquè la dinàmica de l’ocupació. Miri, jo no he dit que aquí, que 
Palma no vagi bé en qüestió d’ocupació, estic contenta que hi vagi, és que de veres, és que nosaltres, 
tots els regidors d’aquí, tots els de l’oposició, i crec que tots els d’aquest Ajuntament, estam contents de 
que vagi bé l’economia. Estam contents de que hagi pujat un 30% les pernoctacions en els hotels 
d’aquesta ciutat. Estam contents. Estam contents de que s’augmentin els contractes i cada vegada siguin 
de més mesos. I és vera, i després voldrem que de cada vegada els sous es vagin elevant, i de cada 
vegada doncs hi hagi les contractacions més llargues. És la única manera que tenim perquè els nostres 
contractes, cada vegada siguin de més llarga durada. Que vagi bé l’economia. Si l’economia va bé tot 
gira, i no es preocupi, els hotelers l’any segurament obriran més prest, per tant els treballadors 
d’aquests hotels, en vers de començar a fer feina el mes de març o el mes d’abril, començar a fer feina a 
final de gener, o el mes de febrer. Això és lo que nosaltres desitgem. I si a vostè li va bé i en aquest 
Ajuntament li va bé la ocupació, escoltin, nosaltres estarem en el seu costat. I m’ha de creure perquè és 
així. Mirin, jo li he ofert abans i li he dit, li he ofert tres grans acords. Li he ofert acords que crec que són 
importants per aquesta legislatura. Vostè no ha fet cap tipus de menció, ha dit que jo només havia estat 
catastrofista, però no ha pensat en cap moment, o no me devia escoltar, que jo li he ofert tres grans 
acords. Un acord que crec que és molt important, per un model de seguretat ciutadana, de quan vostè 
estava en campanya, deia que volia tenir Policies de barriada més que mai, ara n’hi ha manco que mai. 
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Ara hi ha manco Policies que mai a les barriades. Sr. Batle, hauria de dir que és un fracàs seu, perquè 
vostè sempre deia que volia tenir molta presència policial a les barriades, i no n’hi ha, ho reconegui, no 
passa res per reconèixer les coses. A jo no me costa reconèixer les meves errades, vostè reconegui les 
seves. Li hem ofert un Pacte pel Palau de Congressos, estarem en el seu costat, i crec que ho hem 
demostrat fins ara. I també li hem dit, en tot lo que és l’ocupació de via pública, que abans el Sr. 
Noguera deia, el descans, nosaltres també estam per conciliar, el descans dels ciutadans i l’economia de 
la ciutat. Evidentment quan vostès varen fer la moratòria, la darrera moratòria que han fet a Santa 
Catalina, nosaltres varem dir que estàvem d’acord. Pareix que també ho obliden. Nosaltres cada vegada 
que estam d’acord amb una cosa, un dia a la ràdio amb la Sra. Pastor, i es pensava que jo atacaria, 
perquè el dia anterior havien anunciat la moratòria, i es va sorprendre que li donés l’enhorabona. Si els 
propis restauradors diuen que els pareix bé, però escoltin, no hem d’anar a cop de demanda. Anem a fer 
les coses ben fetes. Varem demanar aquí en aquest Plenari, fer una normativa d’ocupació consensuada 
amb l’oposició. Ens la varen votar en contra. Després a la ràdio ens varen dir que sí, que volien 
consensuar amb nosaltres. Però, perquè ens voten en contra de que volen fer les coses consensuades 
amb nosaltres? Lo ideal per la ciutat, és que no hi hagi un model de 4 anys en 4 anys, de que sigui de 
llarga durada. La única manera que podem tenir un model en tots els sentits de llarga durada, que és lo 
que se fa, jo és que com que vinc del món del autònom, jo no faig feina de 4 en 4 anys, intent que les 
coses vagin bé, sobretot perquè els empleats i la gent que funciona, que fa feina a un petit local, a un 
comerç, no fa feina a cops de 4 anys. Per tant, consensos tots els que vulguin, si de veres els cerquen. 
Intentaré contestar amb el poc temps a una sèrie d’incerteses i de coses que s’han dit aquí, i no vull que 
quedin sense contestar. Mirin, no me dramatitzin amb el tema de les ajudes del menjador, i que el Partit 
Popular era molt dolent. Quan jo li he dit en dades, que el vertader canvi en Serveis Socials es va fer 
l’any 2011, és perquè és així. Quan jo li he dit en dades, que les ajudes econòmiques urgents, és a dir, en 
doblers, en els ciutadans que ho passaven malament, en vivenda, en llum, amb aigua, amb lloguer, amb 
menjar, varen passar d’un milió i mig a 3.900.000. Això és una certesa. Quan jo li he dit que les acollides, 
varen passar de 146 a 222. Això és una certesa. I també és una certesa que amb vostès les ajudes 
econòmiques urgents, han passat a augmentar 50.000 euros Sr. Batle. Per tant, o abans menjaven o ara 
no mengen, una de dues, perquè les dues coses no pot esser. Per tant no digui mitges veritats o 
falsedats, que tot d’una, a ca meva se diuen que les mentides tenen les cames curtes, i avui aquí ho hem 
tornat a demostrar. Li he de dir, li he de dir, i vull que això ho tingui molt present, que totes les ajudes 
de menjador que es demanaven, el 100% es varen concedir la passada legislatura. El 100%. I no ho pot 
negar Sr. Batle, per molt que vostè vulgui dramatitzar, no ho pot negar, el 100% d’ajudes es concedien. 
La Policia, miri, responsabilitats, totes les que toquin i a qui li toqui, però hem d’esser seriosos aquí, i ho 
hem dit aquí des del primer moment, amb això no hem volgut fer mai política. Hem separat molt lo que 
és tot el tema, la part judicial, que ens hem quedat a un costat, esperant més aconteixements. Nosaltres 
no tenim la informació que vostès tenen, a lo millor vostès tenen altre informació que nosaltres no 
tenim. Nosaltres fins que no s’aixequi el secret de sumari, no tenim més informació, i en lo que és el 
funcionament de la Policia, i el funcionament de la Policia, escoltin, no funciona. És una cosa més que no 
funcioni, li agradi o no li agradi. I no vulgui mesclar-ho tot, perquè vostès amb aquesta legitimitat que els 
dona, que s’han trobar un bon berenar, i és vera, i la regidora ha tingut que afrontar un toro, i a demés, i 
li he reconegut personalment, no té res que veure això, però vostès ho volen mesclar per mesclar-ho tot 
amb aquest fum d’aquest problema policial que hem tingut, amb el funcionament de la Policia. I la 
realitat és que ara amb els reforços de Platja de Palma, les barriades han quedat buides, i ens ho diuen 
les entitats veïnals, no li dic jo. Escolti’m, ja estic cansada de que jo, que no vivia a Palma, no vivia a 
Palma. Miri, escolti’m, hi ha molts de batles que han estat batles a la seva ciutat, havent nascut a 
Romania, i no ha passat res. Jo he viscut tota la meva vida a Palma, i som més palmesana que vostè, 
entre altres coses perquè som bastant més major que vostè, me sap greu, però som bastant més major 
que vostè. Per tant, som més palmesana que vostè. Dit això, tots els dies de la meva vida he vingut a 
Palma, me deia el Sr. Alvaro Gijón, que m’hauria de pagar un públic relations, per demostrar que som 
més palmesana que els altres. Però escolti’m, tota la meva vida he vingut a Palma cada dia, cada dia, 
cada dia, perquè els meus fills, la meva vida, tot ha estat a Palma. I fins fa dos anys, vivia a 10 kilòmetres 
de Palma, i segur que passava més hores a Palma que vostè. Camino per totes les barriades Sr. Batle, no 
me donarà lliçons de que jo no veia Palma bruta o neta, però per això, perquè vostè no me pot donar 
lliçons de res, li puc dir que Palma està més bruta que mai. I per acabar, i ja acabo, miri’m, escolti’m, 
vostè es veu que li fa gràcia, i com que li agrada repetir molt les coses que li fan gràcia, ha volgut repetir 
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una de les maldats d’aquestes, la poso entre cometes, que va dir l’altre dia el Sr. Joan Ferrer, que des de 
que ha passat lo del SMAP no me mira en els ulls, me veu passar i acota el cap. Escolti, me pot mirar a la 
cara, perquè avui mateix m’ho ha tornat a fer, me pot mirar a la cara, jo som una persona que pot xerrar 
perfectament amb jo. Però miri, escolti’ m, jo me sento molt orgullosa de tots i cada un dels regidors 
que estan aquí, inclús dels regidors de l’oposició, de Ciutadans. Estic convençuda, estic convençuda, que 
jo no els he de vigilar. Miri, he dut la gestió d’una petita empresa, molt petita, durant molts d’anys, amb 
confiança plena amb els meus empleats, i tinc confiança plena, aquí tots col·laborem, aquí no hi ha 
ningú més un que l’altre. D’acord? I tots han fet un bon ús, perquè les tres coses que vostès varen posar 
que havien fet com a frau o com un abús, són mentida, ningú ha tingut el cotxe 10 dies, la Sra. Roca no 
l’havia emprat cap dia. I un altre persona que vostès varen dir que l’havia tingut 5 dies tampoc. Però que 
li ha passat? Que com que s’aixeca la barrera molt sovint, i per això han perdut molts de doblers, i a 
vostè li han robat molts de doblers, i no és capaç de dir si li han robat cent, dos-cents mil, tres-cents 
mil.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Sra. Durán, li demano per favor que vagi acabant, s’està passant de tres minuts.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Perquè cada dos per tres aixeca la barrera, li agrada tirar fum i emmascarar tot, és l’estratègia del 
calamar. Escoltin, jo no he vingut a la política per tirar brutor en els altres, no me trobaran mai en això, 
no ho sé fer, vostès són unes mestres, jo no. Vostè a jo de gestió no me pot donar, vamos, cap lliçó ni 
una, jo a vostè li puc donar amb cullereta. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, la humildad es una cosa muy importante. Entonces yo soy humilde, reconozco que me 
equivoco, y que no soy el mejor del mundo. Bueno, jo voldria acabar el debat de la ciutat, en primer lloc 
agraint l’esforç i la feina diària que fan els 29 regidors d’aquest Ajuntament, l’oposició en la seva feina 
de fer propostes, de fer crítica, i de fer control del Govern, que és la seva tasca, una tasca molt 
important que és la seva, controlar al Govern i per tant crec que ho han de fer, i per tant els vull agrair 
com a Batle que facin aquesta funció diària de control de la nostra gestió. I en el cas de l’Equip de 
Govern, als tres grups municipals, i als regidors que en formem part de l’Equip de Govern, els vull agrair 
l’esforç diari, que és molt, per estar al costat de les persones, per estar al carrer, no als despatxos, al 
carrer. Al costat de la gent que necessita que els ajudem, que solucionem els seus problemes, i que fem 
entre tots que Palma sigui cada dia una mica millor. Durà temps, perquè venim de on venim, però entre 
tots sé que en 4 anys, Palma millorarà molt, no per a nosaltres, millorarà molt per les persones que hi 
viuen, que treballen, i també que ens visiten. Aquesta és la nostra tasca, no l’hem de perdre de vista, 
l’hem de fer amb il·lusió, ho hem de fer amb energia des de les conviccions que tenim, ho hem de fer 
junts, treballar junts. Per tant, vull agrair aquesta feina diària, que s’està fent, i que ha aportat ja un any 
de Govern, un any de balanç, que és el que hem fet avui. Voldria també dir que la ciutat té una sèrie de 
reptes per davant, que s’han dit aquí, i jo vull recollir alguns d’ells, que hem de cercat treballar junts, 
perquè jo crec que la ciutat no es treballa per una legislatura, s’ha de pensar a mig i llarg termini. I hi ha 
d’haver alguns consensos bàsics, que permetin que quan hi hagi un canvi de Govern, no es canviï 
totalment el que es fa o no es fa. Per tant, jo crec que hi ha uns quants reptes que tenim compartits per 
davant, un d’ells i el més important per mi, és la lluita contra la pobresa. Crec que a Palma hi ha masses 
persones en situació de pobresa, masses persones. Com que hi hagués una seria massa, però la situació 
és que hi ha milers, per tant crec que això és el que mai hem de perdre de vista, la nostra feina de tots, 
dels 29, és lluitar contra la pobresa. Moltes vegades lligada a una situació d’atur de llarga durada, això és 
així, o sigui l’atur de llarga durada contribueix fonamentalment a aquesta pobresa. Per tant entre tots 
també tenim el repte de generar ocupació, però no qualsevol ocupació, no treballadors que siguin 
pobres. Una ocupació amb sous dignes, i amb drets. Això també ha d’esser un treball conjunt de tots, 
que hem de compartir, que jo crec que compartim, i que hem de dur endavant. Un altre és la 
planificació de la ciutat, tenim per davant un Pla general, que és una visió de la ciutat a 10-15 anys, que 
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jo crec que ha d’esser compartit, en tot lo que pugui, amb el consens més ampli, perquè es pugui 
desenvolupar i que la ciutat que tots volem que sigui Palma d’aquí a 15 anys, sigui la que decidim entre 
tots i totes, i d’aquesta manera segur que té més possibilitats de sortir endavant. Per tant, el Pla general 
és una bona oportunitat de cercar un consens al voltant de la ciutat que volem, tots els ciutadans de 
Palma. Un altre és el model turístic, tenim, és veritat, temporades d’èxit, però també és veritat que 
tenim per davant moltes coses a pensar i a repensar, i a fer sostenible el model turístic que volem, i 
viure de ell, volem viure bé, volem viure més mesos, però que també té els seus reptes per davant. Jo 
crec que tenim una feina conjunta, de cercar aquests mínims d’acord, per apostar pel model turístic que 
ha de tenir Palma. Un altre és l’ús del espai públic, és evident que actualment és millorable, ho diuen els 
veïns, els comerciants, empresaris. Hi ha al voltant del espai públic, un debat, un debat que no podem 
defugir, que hem d’afrontar, i hem de cercat també consensos, perquè l’espai del ús públic, l’ús del 
espai públic, sigui al manco mantingut en el temps, i tinguem una visió més o manco d’acord amb el que 
s’ha de fer. Un altre és la mobilitat, la mobilitat, la política de mobilitat és transformadora a una ciutat, 
és una de les polítiques més transformadores, crec que també hem de compartir, a través del PMUS i de 
la mesa de mobilitat, molt d’aquests accions, que no perquè la dugui endavant aquest Ajuntament, sinó 
perquè també hem mantingut el Pla de mobilitat que es va aprovar la passada legislatura, crec que és un 
espai que ha de contribuir la consens, i apostar per una nova mobilitat a Palma, que aposti per peató, 
pels mitjans més sostenibles, pel transport públic, i que segur que fa que sigui Palma una ciutat millor, 
més moderna, i més competitiva. També és un espai on hem de cercar l’acord. Un altre important és 
l’educació, hem d’apostar per l’educació pública de qualitat. També per les altres, sens dubte, però la 
que depèn directament de nosaltres, és l’educació pública. Aquesta jo crec que és molt millorable, i 
entre tots també hem de cercar els consensos, perquè no hi hagi desencontres en un tema que a demés 
els ciutadans ens demanen que hi hagi acord, sempre ens ho diuen, poseu-vos d’acord en el tema de 
l’educació. Jo crec que l’Ajuntament de Palma, en les competències que tenim, també ho hem de fer. I 
per acabar, el que he dit abans, no hem de pensar la ciutat per l’any qui ve, hem de pensar la ciutat que 
volem a llarg termini. Això és una feina dels 29, els hi demano que facem això, no aquest any que ja ha 
quedat enrere, que sí que ho hem fet en moltes ocasions, i per això hem arribat a molts d’acords, sinó 
que sigui la tasca que tenim, en l’any per davant que ens espera. Gràcies per la seva feina, gràcies també 
pel que han dit en aquest debat, per les crítiques, per lo que s’ha fet bé, per lo que s’ha fet malament, i 
gràcies a tota la ciutat per donar-nos aquesta oportunitat d’estar aquí donant comptes de la feina 
d’aquest Ajuntament i d’aquest Govern. Moltes gràcies.” 

 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
 


